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مسير سرمايه گذاري درست افزايش اختيار يا افزايش استقلال؟

مكانيسم هاي دفاعي ناكارآمد

8 اس��فندماه خان��دوزي، وزير 
اقتصاد از افزايش اختيارات بانك 
مركزي براي دخال��ت در بازار 
ارز خب��ر داد. اختيارات��ي كه با 
مصوبه سران قوا در اختيار بانك 
مركزي قرار مي گيرد. اما مهم تر 
و ضروري تر از افزايش اختيارات 
بانك مركزي، افزايش استقلال 
اين بانك است. همين موضوع كه خبر مربوط به اختيارات 
بانك مركزي توسط وزير اقتصاد رسانه اي مي شود نه توسط 
روابط عمومي بانك مركزي، نشان دهنده فقدان استقلال 
لازم در بانك مركزي است. واقع آن است كه استقلال بانك 
مركزي يك��ي از مهم ترين ضرورت ه��اي اقتصادي براي 
افزايش ثبات در بازارهاس��ت. اين گزاره هاي حياتي اما در 
اقتصاد ايران آن گونه كه بايد و شايد جدي گرفته نشده است. 
بارها در قالب ديدگاه هاي كارشناسي، شرح داده شده كه 
بانك مركزي برای بهبود عملكرد به چه المان هايي نياز دارد. 
يكي از آسيب هاي جدي اقتصاد ايران طي دهه هاي اخير، 
عدم استقلال سياست هاي پولي از سياست هاي مالي است.  
دولت هر سال بودجه اي ارايه مي كند كه سقف بالايي دارد، 
درآمدهاي غير محتملي در آن پيش بيني شده و هزينه هاي 
قطعي در آن گنجانده شده است. مجلس هم بر سقف اين 
بودجه مي افزايد. بنابراين كسري بودجه اي وسيع و مخرب 
شكل مي گيرد كه ريشه بسياري از مشكلات است. متعاقب 
كسري بودجه، نقدينگي بالا مي رود، توسعه پايه پولي رخ 
مي دهد و تورم افسارگسيخته ش��كل مي گيرد. اين روند 
هم ارزش پول ملي را پايين مي آورد و باعث فقيرتر ش��دن 
مردم مي شود. امسال هم مجلس يازدهم حدود 600 هزار 
ميليارد تومان بر سقف بودجه افزوده است. از همين امروز 
مي توان پيش بيني كرد كه اقتصاد ايران در سال 1402 با 
همان مشكلاتي روبه رو شود كه طي همه اين سال ها رخ 
داده ان��د. در واقع دولت به جاي افزاي��ش اختيارات بانك 
مركزي براي مداخله در بازارها بايد استقلال بانك مركزي 
را تقويت كند و سياست هاي پولي را از سياست هاي مالي 
جدا كند. اما اگر قرار باش��د، روز و روزگاري در اين كش��ور 
اس��تقلال بانك مركزي جدي گرفته ش��ود، اين گزاره ها 
بايد مورد توجه قرار بگيرند. 1( دولت بايد كوچك ش��ود و 
بهره وري ارتقا يابد: اهميت اين گزاره در آن است كه كمك 

مي كند تا هزينه هاي اضافي دولت در بودجه كاهش يابد و 
زمينه ارتقاي بهره وري فراهم شود. اعمال قاعده انضباط 
پولي، بدين معنا كه رشد پولي به تدريج و گام به گام كاهش 
يابد و معادل رش��د توليد به اضافه رشد بهره وري شود. در 
اين صورت رش��د قيمت ها به صفر نزديك خواهد شد. 2(

تقويت بنيه توليد و ايجاد كارايي و بازدهي بالا در توليد كه 
به طور خودكار جذب نقدينگي به توليد را به دنبال دارد. هر 
اقتصادي براي كارآمد شدن و دستيابي به رشد اقتصادي 
نيازمند رشد توليد و بهبود صادرات است. ما بايد به سمت 
افزايش توليد و رشد صادراتي حركت كنيم تا ريشه بسياري 
از مشكلات اقتصادي خشك شود. 3( وعده هاي بر زمين 
مانده و پوپوليستي يكي از مشكلات جدي در هر اقتصادي 
است. اساسا سياس��تگذار نبايد شعارهايي را سر بدهد كه 
براي اجراي آنها نياز به پول پاشي وجود داشته باشد. قاعدتا 
اهداف سياستگذار بايد با كارشناسي باشد و مباني توليد و 
اشتغال را تقويت كند. بسياري از سياست ها با تنظيمات و 
بدون دخالت مستقيم سياست گذار قابل حل و فصل است. 
4( اما اگر فرض بگيريم كه دولت با كس��ري بودجه مواجه 
ش��ود، راهكار جبران آن چيس��ت؟ راهكار تامين كسري 
بودجه، انتشار اوراق و فروش آن به جاي استقراض و چاپ 
اسكناس است. اين امر با استقلال بانك مركزي، تفكيك 
بودجه ارزي و ريالي و اجراي درست عمليات بازار باز محقق 
شود 5( يكي ديگر از ضرورت هاي مهم انتخاب افراد شايسته 
و كارآمد در راس هرم اجرايي بانك مركزي است. بسياري 
ديده شده كه افرادي غيرمتخصص و بدون علم اقتصادي به 
اين سمت مهم گمارده مي شود. گماردن فردي كه سابقه 
حضور در بورس را دارد يا اقتصاد نخوانده است جز اينكه بر 
كلاف سردرگم مش��كلات بيفزايد، فايده اي ندارد. رييس 
كل بانك مركزي بايد فرد كارآزموده و متخصص، مسلط به 
مسائل پول و بانك باشد و در گذشته وقت زيادي را صرف 
شناخت مسائل پولي و بانكي كرده باشد. او نبايد به راحتي 
تسليم خواسته دولت و سياستمداران ديگر شود.  بايد باور به 
استقلال بانك مركزي داشته و نگاه ضدتورمي داشته باشد. 
بايد با باز تعريف وظايف بانك مركزي، وظايف اصلي بانك 
مركزي، حفظ ارزش پول ملي، متولي سياست هاي پولي و 
كنترل تورم تعريف شود. نبايد بانك مركزي به عنوان ابزاري 
براي رفع و حل تمامي مشكلات اقتصادي تعريف شود و در 

اختيار سياستگذار قرار بگيرد.

در زمان��ي ب��ه س��ر مي بريم 
ك��ه نگه��داري ري��ال عملا 
ناعاقلانه ترين كار ممكن تلقي 
مي ش��ود، موردي كه قبل تر 
ان��دك اف��رادي ب��ه آن عمل 
مي كردند ولي در حال حاضر 
در ميان عم��وم مردم اين فكر 
رواج دارد و عملا س��عي بر اين 
دارند كه نقدينگي خود را به هرچيزي به غير از ريال تبديل 
نمايند.  حال سوالي كه پيش خواهد آمد كدامين بازارها 
امن تر و كم ريسك تر خواهند بود؟  اگر نگاهي به روندهاي 
رشدي گذشته داشته باشيم و حداقل بخواهيم همانند 
رفتارهاي گذشته به معقولانه ترين شكل رفتار نماييم دو 
بازار به نظر مس��تعدترين و كم ريسك ترين حال حاضر 
زماني هستند كه اولي ملك است و ديگري و مهم ترين 

آن بازار سرمايه. 
حال اگر بخواهيم به ديد فعاليت و سرمايه اين دو را در نظر 
بگيريم هر دو  به نسبت نقاط ضعف و قوت هايي دارند كه 

سرمايه گذاران آن را از هم تفكيك مي نمايد. 
در مهم ترين و اصلي ترين نكته بازار ملك عملا خواستار 
ميزان سرمايه بالايي نسبت به ديگر بازار دارد و عملا در 
صورت ميزان پول كوچك نمي توان اميد به آن داشت و 
پارامتر مثبتي كه بازار س��رمايه نسبت به آن دارد امكان 
فعاليت در آن با ميزان بسيار كم تر است هر چند بازارهاي 
موازي ديگري در مقابل بازار سرمايه وجود دارند كه البته 
در حال حاضر چه زماني و چه زماني بسيار پرريسك تر از 

بازار سرمايه در نظر گرفته مي شوند. 
حال در اين موقعيت زمان��ي بهترين و معقولترين كار 
فعاليت و سرمايه گذاري در هردو يا حداقل يكي از اين 
دو بازار اس��ت زيرا عملا هر دو توقف قيمتي بسياري را 
نسبت به ديگر بازارها تجربه كرده اند و هرچند در برخي 
بازارها عملا ديگر اين قيمت بالاي ارزش واقعي در اين 
تايم زماني رس��يده هرچند ممكن است براي چندماه 
آينده نسبت به سرعت خلق پول بسيار ارزنده باشد بازهم 
دو بازار ذكر شده مي توانند بهتر عمل كنند و نوبتي هم 
كه باشد نوبت رسيدن بازارها به همديگر است و پس از 
آن مي توان مسير رشدي جديدي را براي ديگر بازار ها 
ادامه در صفحه 3 متصور بود.  

ع��ي  فا د ي  نيس��م ها مكا
ش��كل هايي از راهكاره��اي 
ب��راي  هيجان��ي  تنظي��م 
جلوگيري يا به حداقل رساندن 
احساساتي اس��ت كه تحمل 
آنها بسيار دشوار است. معمولا 
هنگامي كه امكان ترك شرايط 
در دني��اي واقعي وجود ندارد، 
افراد از مكانيسم هاي دفاعي ناكارآمد كه غالبا شكل فرار از 
واقعيت به خود مي گيرند استفاده مي كنند تا بدين طريق 
حداقل از لحاظ ذهني از واقعيت فرار كرده باشند. اما اين 
مساله تنها پنهان كردن بخش آس��يب زاي هيجانات، 
افكار و احساس��ات از حيطه آگاهي است. مثل اين است 
كه ياد مي گيريم از دس��ت خودمان پنهان شويم. رشد 

روان شناختي مستلزم »پذيرش خود« است، »پذيرش 
خود« پايان بخش كشمكش هاي طاقت فرسايي است 
كه به طور معمول براي تبديل ش��دن خود به ش��خصي 
كه آرزويش را داريم، به كار مي گيريم. بس��ياري از افراد 
4 راهكار و روش براي فرار از مش��كلات يا موقعيت هايي 
دارند كه تحمل آنها برايش��ان دشوار اس��ت. فرافكني، 
تجزيه، خود درماني و انكار. هر س��ه اي��ن 4 روش براي 
رسيدن به آن چيزي كه ما مي خواهيم اشتباه است. در 
واقع ما به جاي اينكه با مشكلات مواجه شده و راهكاري 
مناسب براي حل آنها پيدا كنيم، دست به مبارزه اي اشتباه 
و خطرناك مي زنيم، در زمينه فرافكني كه كاملا مشخص 
است، فرافكني يك رفتار دفاعي است كه با نسبت دادن 
احساسات يا انگيزه هاي غيرقابل قبول فرد به شخص ديگر 
ادامه در صفحه 8 از او محافظت مي كند.  

علي فراقيمحمدرضا منجذب

يادداشت-1

 گراني مسكن 
در تابستان 1402

وقت��ي نوس��ان و گراني در 
ب��ازاري رخ مي ده��د، توجه 
افكار عمومي معمولا معطوف 
تكانه هايي مي ش��ود كه در 
بازاره��اي روتي��ن مصرفي 
ش��كل مي گي��رد. بنابراين 
گران��ي دلار، گراني س��كه و 
كالاهاي مصرفي بيشتر مورد 
توجه قرار مي گيرد. اما گراني ارز و نوسانات، يك روي 
ديگري هم دارد كه در زماني بيشتر و افقي بلندتر شكل 
مي گيرد. بلافاصله پس از گراني در بازار ارز، بازار مصالح 
ساختماني نسبت به نوسان بازار ارز واكنش نشان داده 
است، اين نوسان در بازار مسكن نمودي عميق خواهد 
داشت و بر آتش گراني ها مي دمد. مبتني بر اين تحولات 
از همين امروز مي توان احتمال داد كه بازار مس��كن 
كشور در دورنماي پيش رو با نوسانات فزاينده اي مواجه 
شود. مردم طي ماه هاي خرداد تا شهريور 1402 هم 
در بازار اجاره و هم در بازار خريد بايد منتظر گراني هاي 
فزاينده اي باشند. واقع آن است كه كمر مردم زير بار 
گراني ها خم ش��ده و ديگر تاب و توان تحمل فش��ار 
بيشتري در بخش مسكن را ندارند. اما بازار مسكن، جدا 
از مصالح به نيروي انساني و منابع مالي لازم و گزاره هاي 
ديگري هم نياز دارد. در شهرهاي بزرگي مانند تهران، 
متوسط قيمت زمين کلنگي حدود 320 ميليون تومان 
براي هر متر است. اين روند باعث مي شود قيمت بالاي 
زمين به عنوان بخشي از ارزش نهايي به خريدار منتقل 
شود. از سوي ديگر اين فشار بر رهن و اجاره هم سرازير 
مي ش��ود. همچنين قيمت مصالح ساختماني هم به 
دليل افزايش نرخ ارز با افزايش قيمت مواجه مي شود. 
در كنار اين گزاره ها بايد تورم  40 الي 60درصدي را هم 
به نرخ ها اضافه كرد. مصالح ساختماني و زمين هم از 
اين تورم سالانه تاثير مي گيرند. نهايتا هزينه ساخت 
متوس��ط يك متري مس��كن بالا مي رود. اين فرآيند 
نشان مي دهد كه نرخ ساخت مسكن بر اساس مصالح 
براي هر مترمربع بين 25 تا 30ميليون تومان خواهد 
رسيد. در كنار اين رقم بايد هزينه هاي نيروي انساني 
لازم، كارگر و... را هم اضافه كرد. هزينه هايي كه بابت 
طراحي، نظارت و اجراي س��اخت و ساز بايد پرداخت 
شود هم به هزينه ها اضافه مي شوند. اين رقم ها البته 
هنوز افزايش نجومي پيدا نكرده اند. اما مطابق تورم بالا 
رفته اند. معتقدم تصور قيمت ملك اگر به اندازه تورم 40  
تا 60درصدي باشد، قابل تحمل است، اما خطر زماني 
شكل مي گيرد، كه رقم ها بيشتر از اين اعداد بالا برود. 
تاثير اي��ن گزاره ها بر بازار اجاره و رهن مس��كن براي 
اقشار محروم و متوس��ط جامعه ويرانگر است. مردم 
طي سال هاي اخير با افزايش فزاينده نرخ اجاره و رهن 
مواجه بوده اند. اين روند باعث افزايش فرسودگي مالي 
خانواده ها شده اس��ت و نگراني هاي فزاينده اي ايجاد 
كرده اس��ت. در حال حاضر بر اساس برخي روايت ها، 
حدود 50 ت��ا 60درصد، حق��وق اف��راد و خانواده ها 
صرف تهيه مسكن مي ش��ود. اين نسبت در شهرها و 
كلان شهرها به مراتب بيشتر است. اگر قرار باشد، باز 
هم در خردادماه 1402كه فصل تغيير و تحول املاك 
اجاره اي است ش��اهد تغييرات قيمتي باشيم، بدون 
ترديد فشار بيش��تري متوجه خانواده ها خواهد شد. 
از سوي ديگر وعده هاي دولت براي ساخت 1ميليون 
مسكن سالانه و 4ميليون مسكن طي 4سال نشانه اي 
از تحقق ندارد. يعني قسمت عرضه در حوزه مسكن نه 
تنها تقويت نمي شود بلكه با محدوديت هاي بيشتري 

همراه مي شود. 
يعني تقاضاي مسكن در ش��هرها بالا مي رود، بدون 
اينكه عرضه بيشتري اتفاق افتاده باشد. در اين شرايط، 
مردم ناچار خواهند بود براي رهن مسكن، هزينه هاي 
بيش��تري را بپردازند. معتقدم دولت از همين امروز 
باي��د به فكر بهار و تابس��تان 1402 باش��د. اگر براي 
بهبود وضعيت مسكن در تاريخ ياد شده فكري نشود، 
اعتراضات عمومي بيش��تري ش��كل مي گيرد. نبايد 
فراموش كرد كه داشتن مسكن به طور مستقيم امنيت 
رواني خانواده ها را تحت الشعاع قرار مي دهد و خلأ در 
اين حوزه گرفتاري هاي فراواني ب��ه دنبال دارد. بازار 
مسكن در نيمه دوم سال 1401 علي رغم انتظارها و 
با وجود ركود، همچنان تورم جدي را احس��اس كرد؛ 
در تابس��تان 1402 ناگهان اين تورم بيشتر احساس 
خواهد شد. تورمي كه در بخش اجاره، نفس مستاجران 
را گرفته و آنها را بيش از پيش به حاشيه فرستاده و در 
بخش خريد با ناتواني متقاضيان واقعي مسكن همراه 

خواهد بود.

عباس اكبرپور

اعظم صالحي
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 جاي  پاي محكم سياست
در بورس

بازدهي بورس تهران بالاخره در دومين هفته اسفند 
مثبت ش��د و در اين هفته شاهد جهش 10 درصدي 
ش��اخص كل بورس بوديم؛ اين رش��د 10 درصدي 
شاخص در يك هفته باعث شد كه قيمت پاياني اغلب 
سهام موجود در بازار نيز رشد كند و به طور كلي شاهد 

رشد دسته جمعي شاخص ها بوديم.
در دومين هفته اس��فند كه شاهد روزهاي مختلفي 
بوديم، ميانگين ارزش معاملات خرد سهام به 12هزار 
ميليارد تومان رس��يد كه نكته جالب توجه آن ثبت 
عدد بيش از 16 هزار ميليارد توماني در روز يكشنبه 

بود. با اين حال اگرچه بازار س��هام در ابتداي هفته با 
ورود پول قدرتمند حقيقي ها مواجه بود و توانس��ت 
يك ورود 2165 ميليارد توماني را به ثبت برساند اما 
در روزهاي بعدي اين ورود متوقف شد و شاهد خروج 
پول بوديم كه اين موضوع در روز چهارشنبه با ثبت 
يك خروج 1104 ميليارد توماني به اوج خود رسيد 

و بخش عمده اي از ورود روز شنبه را خنثي كرد. 
با اين حال اما برآيند ورود پول حقيقي ها در دومين 
هفته اس��فند 1401، به عدد مثب��ت 138 ميليارد 
صفحه 4 را بخوانيد تومان رسيد.  

تعادل| 
به باور دكتر فرش��اد مومني، استاد اقتصاد دانشگاه 
علام��ه طباطبايي ، سرنوش��ت خصوصي س��ازي 
براي طرح مولدس��ازي دارايي هاي دولت نيز تكرار 
ش��د. به گفته مومن��ي، با اجراي خصوصي س��ازي، 
»ناكارآمدي« قانوني شد. با اجراي سهام عدالت نيز 
نه تنها عدالت در جامعه برقرار نشد كه در پايان دولت 
دهم، شاخص فلاكت دو برابر شد. فرشاد مومني در 
نشست هفتگي موسسه دين و اقتصاد با بيان اينكه 
كارشناس��ان دلس��وز كشور همواره س��عي كردند، 
واقعيت هايی را آش��كار كنند اما بنا به دلايلي انگيزه 
بخش بزرگي از كارشناس��ان دلسوز دچار فرسايش 
شده، اظهار كرد: هرچه كارشناسان سعي دارند كه 
موضوع��ات را براي حكومت گران روش��ن كنند، اما 
مسير انحطاط با اتكا به ش��وك درماني و اصرارهاي 
مشكوك در راستاي نفع نامشروع براي عده اي، ادامه 
دارد.  وي اف��زود: در اين ش��رايط، كاري كه مي توان 
انجام داد اين اس��ت كه تلاش كنيم خسته نشويم و 
به روش��نگري ها ادامه دهيم. اما در اثر پشت كردن 
به علم و تن دادن به بازي مش��كوك شوك درماني، 
ايران با سرعت و شتاب غيرمتعارف روند انحطاط را 

طي مي كند. 
به گ��زارش ايلنا، اين كارش��ناس اقتص��ادي افزود: 
پرسشي كه ساختار قدرت بايد پاسخ دهد اين است 
كه چه اتفاق ديگري بايد بيفتد؟ اين مسير همه چيز 
را نابود مي كند و ش��وك درماني جز به مفت خوران 
به همه زيان و آس��يب وارد مي كند. با گذش��ت ٣٠ 
سال تجربه شوك درماني بايد ساختار قدرت به اين 

پرسش ها پاسخ دهد. 
مومني با بيان اينكه روند انحطاط در مس��ير اقتصاد 
توسعه با برجسته كردن روندهاي واقع گرايي نشان 
داده  مي شود، اظهار كرد: اين يك دريچه است كه از 
طريق آن مي توان با تصميم گيران كش��ور صحبت 
كنيم. موضوع اين است كه اگر اين ماجرا فقط جهل 

باش��د و آزمون و خطا، تا ١٠ برابر تكرار مي شود. اما 
شوك درماني را ١٠٠ بار مورد آزمون و خطا قرار دادند 
و هر ١٠٠ بار هم شكس��ت خوردند و باز هم اصرار به 
تداوم آن دارند، گويي منافع مافيا اصل محوري است 

و نه منافع آينده كشور و مردم.

   وابستگي به استكبار كاهش يافته است؟
وي گف��ت: از اين دريچ��ه واقع گرايي مي گوييم كه 
به چه موضوعي حس��اس هستند كه با همان زبان با 
حكومت گران صحبت كنيم. در تبليغات رسمي ادعا 
مي كنند كه به اس��تقلال و استكبار جهاني حساس 
هس��تند و پرس��ش اين اس��ت كه اقداماتي كه در 
طول اين س��ال ها براي ايران و جامعه انجام داده اند، 
وابستگي به استكبار جهاني را كاهش داده يا افزايش 

داده است؟ 
اين كارشناس اقتصادي ادامه داد: داده هاي رسمي 
مي گويد كه در سند قانون برنامه چهارم توسعه اعلام 
شده براي رسيدن به اهداف سند چشم انداز سالانه 
٨ درصد رشد اقتصادي به بهاي ارزي ١6.5 ميليارد 
دلار نياز اس��ت و با تخصيص س��الانه ١6.5 ميليارد 
دلار مي توان به اين هدف دست پيدا كرد. حال اينكه 
همين عدد در برنامه شش��م توسعه به ٢٠٠ ميليارد 
دلار رسيد.  اين اس��تاد دانشگاه افزود: هدف گذاري 
تحقق رشد ٨ درصدي اقتصاد يك هدف گذاري كمي 
است كه نام آن را سياست هاي كلي گذاشته اند. به هر 
حال با هر نيت و استدلالي كه آن را جزو سياست هاي 
كلي قرار داده اند. پس از اع��لام اين هدف در برنامه 
ششم توسعه رييس سازمان برنامه و بودجه بلافاصله 
اعلام كرد براي اجراي آن به ٢٠٠ ميليارد دلار ارز نياز 
داريم. پي بردن به اين موضوع اصلا پيچيدگي ندارد، و 
به صورت شفاف گستردگي و عمق وابستگي ذلت آور 
به دنياي خارج را نشان مي دهد كه به اندازه فاصله نياز 
١6.5 ميليارد دلاري تا ٢٠٠ ميليارد دلاري افزايش 
ادامه در صفحه 2 پيدا كرده  است.  

فرشادمومنيپيشبينيكرد

تكرار سرنوشت خصوصي سازي 
براي مولدسازي
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ادامه از صفحه اول|

   تضعيف توليد ملي با شوك درماني
 از 7 كانال

مومني با بيان اينكه حكمت اين است كه شوك درماني 
بني��ه توليد ملي را حداق��ل از ٧ كانال متزلزل مي كند، 
اظهار كرد: يكي از ٧ مورد، وابس��تگي ذلت آور است كه 
توليدكنندگان را به اسارت رباخواري مجبور مي كند و 
در نتيجه، در دوران شوك درماني به تدريج قيمت تمام 
شده پول براي توليدكنندگان ايران ۵ تا ١٠ برابر قيمت 
ميانگين جهاني مي رسد. وقتي باب رباخواري موضوعيت 
پيدا مي كند چطور مي ش��ود كه به اس��ارت كش��يدن 
توليدكنندگان به رباخواري چنين حساسيتي براي آنها 
ايجاد نمي كند. نتيجه آنكه توليدكنندگان در ايران ۵ تا 

١٠ برابر ميانگين جهاني بهره مي پردازند. 
اين كارش��ناس اقتصادي گفت: در ايران س��ه دستگاه 
رسمي درباره فضاي كسب و كار گزارش منتشر مي كنند 
كه براساس گزارش هاي اين نهادها در تمام دوران، گواهي 
شده كه پديده تامين مالي سرمايه در گردش بنگاه هاي 
توليد حادترين مش��كل توليدكنندگان كش��ور بوده و 
حس��اب و كتاب در نهادهاي نظارتي هم آشفته شده، 
به ط��وري كه در دوران رياس��ت جمهوري احمدي نژاد 
در س��الي كه تحت عنوان سال تقويت توليد نام گذاري 
ش��ده بود وزارت صمت وقت، وقتي براي حل مش��كل 
تامين مالي بنگاه هاي توليدي به رييس بانك مركزي آن 
دوره مراجعه كرد، رييس بانك مركزي اين درخواست 
را با فحاشي پاس��خ داد و به صراحت اعلام كرد كه بازار 
رس��مي پول در بهترين حالت ٢۵ درصد منابع مالي را 
برای نياز توليدكنندگان تامين مي كند يعني با ضريب 
٧۵ درصدي شوك درماني توليدكنندگان را به اسارت 
رباخواري درآوردند .  وي ادامه داد: نمي دانم با چه زباني 
درباره تبعات شوك درماني بگوييم كه با ١٠٠ بار شكست 
و بحران س��ازي در بخش هاي مختلف كشور باز هم در 
همين مسير گام برمي دارند. البته آنهايي كه اين زنگوله 
را گردن دولت انداختند اين وعده سر خرمن را دادند كه 
ش��وك درماني باعث بهبود بحران كسري منابع دولت 
مي شود. بنابراين خوب است كه گزارش هاي تحولات 
بدهي دولت منتشر شود تا بدانيم در دوران شوك درماني 

وضعيت مالي دولت بهتر شده يا بدتر؟

   موجوديت دولت در خطر افتاده است
مومني با بيان اينكه با چه زباني به حكومت گران بگوييم 
در اين باتلاقي كه قرار گرفته موجوديت خودش به خطر 
افتاده  است، گفت: آنهايي كه به اين وضعيت تن مي دهند 
با فريب هاي ش��وك درماني حرام خواري را گس��ترش 
مي دهند و آيا اين موضوعات حكومت گران را نمي تواند 
برانگيخته كند؟  اين كارشناس ارشد اقتصادي با اشاره 
به وضعيت اقتصاد در دوران رياس��ت جمهوري مرحوم 
هاشمي اظهار كرد: در اين دوره نرخ ارز ١۵ برابر افزايش 
پيدا كرد كه جهش بسيار بزرگي بود و گزارش هاي رسمي 
نشان مي دهد اندازه بدهي هاي دولت از كانال هزينه هاي 
حاكميتي ٨ برابر و اندازه بدهي  شركت هاي دولتي ٢٣برابر 

شد و دولت را در باتلاق بدهي انداختند. 

   پيشينه اصلاح ساختار هزينه بودجه
مومني تاكيد كرد: در تاريخ ايران دولت به معناي حكومت 
هر بار كه بدهي هايش و كس��ري مالي از حدود متعارف 

بالا رفت با دو تا راه روبه رو ش��د؛ يك راه ثبات اقتصادي 
و اخذ مالي��ات البته به غير از توليدكنندگان بود چراكه 
اگر دولت حال توليد كنندگان را بد كند، در واقع تيشه به 
ريشه خودش زده است و راه دوم اصلاح ساختار هزينه 
خودش بوده به طوري كه هزينه ولنگاري و توزيع رانت 
بين گروه مفتخواران را متوقف كند. اما در تاريخ ٢٠٠ ساله 
ايران به غير از دوره كوتاهي به همت ميرزا تقي خان، ميرزا 
قائم مقام، مصدق و مهندس موسوي به اصلاح ساختار 
هزينه ها توجه شد، در هيچ دوره اي اين اتفاق نيفتد و بقيه 

زير بار آن نرفتند. 
وي افزود: س��ايرين به وام گيري از خارجي ها متوس��ل 
شدند كه معمولا مبتذل ترين كارها را با شيك ترين نام ها 
انجام دادند. همانطور كه تا قبل از سال ١٣۵٧ به كودتاي 
٢٨ مرداد قيام ملي مي گفتند. اما حكومت گران بدانند با 
عنوان هاي شيك كارهاي غلط تغيير ماهيت نمي دهند.

اين كارش��ناس اقتصادي تاكيد كرد: امروز هم عده اي 
در ماجراي مولدس��ازي دارايي ها مي گويند مگر انسان 
عاقل با مولدسازي مخالفت مي كند؟ اما اگر مي خواهيد 
بفهميد چه خبر است بايد به اهداف تعيين شده در قانون 
ميان مدت توسعه مراجعه كنيد كه هر يك از اين اهداف 
هوش را سر را مي برد اما در نهايت آن چيزي كه مردم درو 

كردند، نابرابري بود. 
رييس موسس��ه دين و اقتص��اد با بيان اينك��ه در واقع 
خصوصي سازي مي كنند تا ناكارآمدي را قانوني كنند، 
گفت: مولدسازي لفظ محترمي است اما اين سرزمين 
استعدادهاي ش��گرفي از خود براي خالي كردن الفاظ 
محترم نشان داده است. احمدي نژاد شوك هاي قيمتي 
را به نام عدالت انجام داد و گزارش هاي رسمي از كارنامه 
احمدي نژاد مي گويد كه ش��اخص فلاكت در ماه هاي 
پاياني اين دولت با پرچم عدالت، به دو برابر ابتداي دولت 

رسيد. 
مومن��ي با اش��اره به موضوع س��هام عدال��ت در دولت 

احمدي نژاد اظهار كرد: ابتكار سهام عدالت از اينجا بود 
كه از طريق آن بتوانند عدالت اجتماعي را برقرار كنند و 
جمعيتي سهام ۵٠٠ هزار داده شد و بابت آن ٧٣ پيامد از 
جمله بهبود محيط زيست، عدالت، توليد و... عنوان كردند. 
در حالي كه گزارش ها نش��ان دادند بهترين شركت ها 
و كارخانه ها در بهترين عملكرد س��الي ٣ درصد س��ود 
مي دهند، يعني سالانه ١۵ هزار تومان كه مي خواستند 
با اين عدد عدالت برقرار كنند. حالا امروز هم با ژس��تي 
مدعي مي ش��وند كه  مگرهر آدم عاقلي با مولدس��ازي 
مخالفت مي كند، پاس��خ اين است كه مگر به قاعده آدم 

عاقل عمل مي كنيد؟

   برقراري عدالت با سياست هاي تورم زا
وي گفت: وقتي دولت در قرن ١٩ و ابتداي قرن ٢٠ دچار 
بحران كسري مالي شد از خارجي ها وام گرفت كه نام آن 
را جذب سرمايه خارجي گذاشت و به منتقدان گفتند 
شما با تعامل با دنياي خارجي مشكل داريد اما در واقع 
مشكل تعامل از موضع ذلت است و هر تعاملي نمي تواند 

دستاوردي محسوب شود. 
اين كارشناس اقتصادي تاكيد كرد: در سال ١۴٠١ ديديم 
كه با نام مبارزه با رانت چه شوك بزرگي در هزينه مردم 
در تامين نيازهاي اساس��ي ايجاد كردن��د و عنوان آن را 
برقراري عدالت گذاشتند . واقعا سرزمين جالبي داريم كه 
با سياست هاي تورم زا عدالت برقرار مي كنند و خشن ترين 
روش هاي تورم زا را با نام مبارزه با رانت انجام مي دهند و هر 
وقت ايران دچار بحران كسري مالي شده از وام خارجي 
و فروش مقدرات اس��تفاده كرده و ب��راي آن امتيازات 
ننگ آلودي داده است.  وي با بيان اينكه به حكومت گران 
و نهادهاي نظارتي مي گوييم كه حواس خود را به ابعاد 
فرو رفتگي دولت در باتلاق بدهي جمع كنيد كه حد آن 
از حدود متعارف بالا رفته، ادامه داد: سال هاي اخير عمق 
اين فرورفتگي افزايش يافته و شديدتر شده  است. امروز 

نسبت خالص واگذاري دارايي مالي يا همان انتشار اوراق 
كه براي آن نام شيكي انتخاب كرده اند به توليد ناخالص 
داخلي )جي دي پي( روند حيرت انگيزي داش��ته و در 
سال ٩٠ تا ٩٩ به ٨ برابر رسيده  است كه عمق اين شيرين 
كاري به سال ١۴٠٠ رسيد كه س��ود اوراق را بين ٢۵ تا 
٣٠ درصد در نظر گرفته و سوال اين است كه چرا از بانك 
مركزي وام نمي گيرند كه هزينه آن كمتر است و پاسخي 
كه مي دهند اينكه، بانك مركزي خط قرمز دولت است 
و نمي خواهيم پول پر قدرت چاپ كنيم. اما در تمام اين 
مدت گزارش هاي رسمي حاكي از اين موضوع دارد اما 

همچنان اصرار به دروغ گويي دارند. 

   افت 131 دلاري حداقل دستمزد
 از ابتداي سال

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي با اشاره به تورم 
سال ١۴٠١ گفت: در حالي كه حداقل دستمزد در ابتداي 
سال ٢۵٣ دلار بود در مدت ١١ ماه به ١٢٢ دلار رسيده 
است و دولت تا كجا اين فقر را مي خواهد ادامه دهد؟ امروز 
هزينه شهروندان با قيمت هاي جهاني و دستمزد با نرخ 
كشورهاي فقير آفريقايي است كه اين مبناي علمي ندارد. 
حكومت گران بدانند كه مشكلات با بازي قيمت ها حل 
نمي شود و بايد با تجربه ٣٠سال گذشته فهميده باشند 
كه اگر مي خواهند توليد كارآمد شود بايد روي آموزش و 

مهارت هزينه كنند. 
وي گفت: هفته گذش��ته مرك��ز پژوهش هاي مجلس 
گزارش��ي را منتش��ر كرد مبني بر اينكه سقوط ماهانه 
٨درصد توليد صنعتي را به دليل بحران قطع گاز تجربه 
كرديم و چه كساني در اين باره بازخواست خواهند شد؟ 
در حالي كه گفته بودند اگر ١۴.۵ ميليارد دلار ارز بدهيد 
با هيچ بحراني مواجه نمي شويم و امروز ١٠٠ ميليارد دلار 
هم بدهي ارزي ايجاد كردند و مي گويند اگر ٢۴٠ ميليارد 
دلار ندهيد از ٨ سال آينده واردكننده انرژي خواهيم شد.
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رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران: 

رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران با اشاره به روند 
كاهشي قيمت ها در بازار سكه و طلا از اواسط هفته 
كه به دنبال مديريت بانك مركزي در كنترل نرخ ارز 
ايجاد شد، تاكيد كرد كه كاهش چشمگير مدنظر، 
در اين هفته اتفاق افتاده و بازار به ثبات نسبي خوبي 
رس��يد و مردم مي توانند با خيال راحت معاملات 
خود در حوزه سكه و مصنوعات طلا را انجام دهند.

نادر بذرافشان درباره وضعيت يك هفته اخير بازار 
س��كه و طلاي داخلي اظهار كرد: در مجموع هفته 
ميانگي��ن ۲۲ دلار افزايش اون��س جهاني طلا را 
داش��تيم. در حالي كه در ابتداي هفته نوسان ها در 
بازارهاي جهاني كاهشي بود و شاهد ۱۴ دلار كاهش 
اونس جهاني بوديم؛ اين روند از اواسط هفته به بعد 
متوقف ش��د و روندي صع��ودي در پيش گرفت و 
در اواخر هفته رش��د ۲۲ دلاري به طور ميانگين را 

ثبت كرد.
به گ��زارش ايس��نا، رييس اتحاديه ط��لا و جواهر 
تهران تاكيد كرد: عليرغم روند كاهش قيمت طلا 
در بازارهاي جهاني در روزهاي ابتدايي هفته اما در 
بازار داخل از ابتداي هفته )آغاز به كار صبح شنبه( تا 
ظهر روز يكشنبه، روند بهاي سكه و طلا در بازارهاي 
داخلي روند صعودي داشت؛ به گونه اي كه افزايش 
حدود ۳۲ درصدي ب��راي طلا و ۲۲ درصدی براي 
س��كه را داشتيم اما از بعدازظهر روز يكشنبه، روند 
بازار تغيير كرد و كاهش قيمت ها آغاز شد و تا پايان 
هفته هم ادامه پيدا كرد؛ اين در حالي بود كه قيمت 

طلا در بازارهاي جهاني روبه افزايش گذاشته بود.
وي افزود: بازار به ش��رايط خوبي بازگش��ت و روند 
افزايش��ي ابتداي هفته متوقف و روند كاهشي پي 
گرفته شد. مديريت بانك مركزي در كاهش و ثبات 
نرخ ارز، بازار سكه و طلا را هم تحت تاثير و در مسير 
كاهش قرار داد. از سوي ديگر تقاضا نيز در بازار كه 
در روزهاي ابتدايي هفته افزايش پيدا كرده بود، از 
روز دوشنبه به تعادل رسيد و روند ثبات كاهشي را 

تقاضا داشتيم.
اين مقام صنفي، ضمن تاكيد بر اينكه اكنون بازار 
به ثبات نسبي خوبي رسيده است، گفت: بنابراين 
كاهش چش��مگيري )كاهش بيشتر از افزايش ها( 
كه مدنظر بود، ش��كل گرفت. درحالي كه در پايان 
هفته گذشته )هفته منتهي به ۵ اسفندماه( سكه 
۳۰ ميليون و ۷۰۰ هزار تومان بود و از ابتداي هفته 
تا روز يكشنبه به ۳۶ ميليون و ۶۰۰ هزار تومان هم 
رسيد؛ اما كاهش كه آغاز شد، در پايان همين هفته 
به كانال ۲۹ ميليون تومان بازگشت؛ بنابراين از پايان 

هفته قبلي هم پايين تر آمد.
بذرافش��ان خاطرنش��ان كرد: بازار روال كاهشي 
خوبي در اين هفته داش��ت و بازار از اواسط هفته تا 
روز گذشته )پنجش��نبه( بدون التهاب بود و تفاضا 
نيز كاهش پيدا كرد. همانطور كه اشاره شد، بازار به 
ثبات نسبي خوبي رسيده است. بنابراين به اعتقاد 
بنده، م��ردم مي توانند براي انج��ام معاملات خود 
در بازار س��كه و مصنوعات طلا اقدام كنند؛ چراكه 
به نظر نمي رس��د افزايش يا كاهش قابل توجهي 
داشته باشيم. بازار كاهش چشمگير خود را انجام 
داد كه يكي از علت هاي اصلي آن كنترل و كاهش 

نرخ ارز بود.
رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران تاكيد كرد: باتوجه 
به اينكه به روزهاي پاياني سال نيز نزديك مي شويم، 
در صورتي كه اين رويكرد مديريتي كنترل نرخ ارز 
ادامه دار باش��د و نوس��ان خاصي در رابطه با اونس 
جهاني نداشته باشيم، طبق پيش بيني بنده، نهايت 
يك تا سه درصد افزايش يا كاهش )آن هم به سبب 
نوس��ان كاهشي/افزايش��ي نرخ ارز و نوسان اونس 

جهاني طلا و البته تفاضا( را شاهد باشيم.

سكه 7 ميليون و 3۰۰ هزار تومان 
و طلا ۵۲۰ هزار تومان ارزان شد

وي در رابطه با تغييرات قيمت ها در آخرين معاملات 
پاياني هفته )پنجش��نبه(، نسبت به اوج قيمت ها 
در روزهاي ابتدايي هفته، اظهار كرد: قيمت سكه 
تمام طرح جديد كه ۳۶ ميليون و ۶۰۰ هزار تومان 
پيش رفته بود، در آخرين معاملات روز گذشته ۲۹ 
ميليون و ۳۰۰ هزار تومان بود كه نش��ان از كاهش 
هفت ميليون و ۳۰۰ هزار توماني دارد. س��كه تمام 
طرح قديم با پنج ميليون و ۹۰۰ هزار تومان كاهش 
نسبت به قيمت اوج )تقريبا ۳۳ ميليون تومان( در 
پايان هفته به ۲۷ ميليون و ۱۰۰ هزار تومان رسيد.

بذرافشان ادامه داد: نسبت به قيمت هاي اوج، نيم 
سكه با كاهش دو ميليون و ۱۰۰ هزار توماني از ۱۸ 
ميليون و ۵۰۰ هزار تومان به ۱۶ ميليون و ۴۰۰ هزار 
تومان ريزش كرد. ربع سكه با كاهش يك ميليون و 
۷۰۰ هزار توماني از ۱۲ ميليون و ۲۰۰ هزار تومان 
به ۱۰ ميليون و ۵۰۰ هزار تومان رسيد. سكه هاي 
گرمي نيز در آخرين معاملات شش ميليون و ۲۰۰ 
هزار تومان معامله شد كه نسبت به شش ميليون و 
۷۰۰ هزار تومان اوج، ۵۰۰ هزار تومان ارزان  ش��ده 
است. رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران اعلام كرد: 
هر مثقال طلا ۱۷ عيار كه در اوج )روز يكشنبه( تا 
۱۳ ميليون تومان هم پي��ش رفته بود، در آخرين 
معاملات ديروز، ۱۰ ميليون و ۸۵۰ مبناي معاملات 
بود كه كاهش دو ميليون و ۱۵۰ هزار توماني داشته 
اس��ت. هر گرم طلاي ۱۸ عيار ني��ز با كاهش ۵۲۰ 
هزار توماني به ازاي هر گرم ب��ه دو ميليون و ۵۰۰ 
هزار تومان رسيد. طلاي ۱۸ عيار مرز سه ميليون 
را هم رد كرده بود و سه ميليون و ۲۰ هزار تومان را 
هم ديد. در حال حاضر هر اونس طلا ۱۸۳۲ دلار را 

ثبت كرده است.
وي در رابطه با حباب س��كه نيز گفت: حباب سكه 
نيز از شش ميليون و ۵۰۰ هزار تومان رسيده اكنون 

در محدوده پنج ميليون و ۷۰ هزار تومان قرار دارد

استيضاح وزير اقتصاد 
كليد خورد

تجارت نيوز| افزايش روز اف��زون تورم و گراني هاي 
اخير باعث شده است تا نمايندگان مجلس استيضاح 
وزير اقتصاد را ب��راي بار چندم مطرح كنند. به گزارش 
تجارت نيوز، نمايندگان مجلس اس��تيضاح خاندوزي 
را به دلي��ل ادامه گراني هاي اخير دوباره مطرح كردند. 
حسينعلي حاجي دليگاني، عضو هيات رييسه مجلس 
ش��وراي اس��لامي درخصوص طرح اس��تيضاح سيد 
احس��ان خاندوزي وزير اقتصاد و امور دارايي، گفت: با 
توجه به گراني هاي اخي��ر در اقلام و كالاهاي مختلف 
كه مستقيم بر زندگي و معيشت مردم تاثيرگذار است، 
عدم ثبات در اقتصاد و اينكه تيم اقتصادي دولت جوابگو 
نيست و هرچه هم سوال كرديم، تذكر داديم و به آقاي 
رييس جمهور گفتيم فايده نداشت، ادامه اين مساله ديگر 
قابل توجيه نيست، تصميم به طرح استيضاح گرفتيم. 
حاجي دليگاني ادامه داد: در ميان تيم اقتصادي دولت، 
كسي كه بايد پاسخگوي اين وضعيت باشد وزير اقتصاد 
است. لذا استيضاح وزير اقتصاد را با ۱۴ محور طراحي 
كرده و در كارتابل نمايندگان بارگذاري كردم. وي افزود: 
براساس آخرين اطلاعي كه دارم تا دو شب گذشته اين 
درخواست استيضاح ۱۷ امضا داشت. البته پيش از اين 
هم استيضاح هايي براي وزير امضا شده است و اين تنها 

استيضاح براي ايشان نيست.

طرح اعتباري خريد پوشاك 
بهار 1۴۰۲ اجرا مي شود

مديركل دفتر نساجي و پوشاك وزارت صمت از عملياتي 
شدن طرح كارت اعتباري خريد پوشاك براي حمايت از 
توليدكنندگان و مصرف كنندگان پوشاك، در بهار سال 
آينده خبر داد. به گزارش خبرگزاري تسنيم، محسن 
گرجي افزود: با توجه به وضعيت ركود در صنعت پوشاك 
در نيمه دوم امسال و همچنين كاهش قدرت خريد مردم، 
تحريك تقاضا در بازار يكي از اولويت هاي اين وزارتخانه 
براي حمايت از ذينفعان در اين حوزه بود و بر همين مبنا 
طرح اعطاي كارت اعتباري خريد پوشاك در نظر گرفته 
شد. وي گفت: در اين راستا، جلساتي با توليدكنندگان 
و فعالان صنعت پوش��اك و همچنين مسوولان بانك 
ملي، به عنوان بانك عامل در اجراي اين طرح، برگزار و 
مقرر شد قرارداد هايي بين بخش خصوصي و بانك ملي 
با رعايت ملاحظات نظام بانكي براي عملياتي شدن اين 
طرح منعقد شود. گرجي افزود: در جلسات مشتركي 
كه تاكنون در اين باره برگزار ش��ده، ۲ نس��خه قرارداد 
براي اين طرح آماده و بازنگري ش��ده اس��ت و منتظر 
پاس��خ بانك مركزي براي تاييد آنها و اجراي اين طرح 
هستيم. مديركل دفتر نساجي و پوشاك وزارت صمت 
گفت: مزيت اين طرح تأمين اعتبار زنجيره اي آن است، 
به گونه اي اين اعتبار از ابتداي زنجيره كه خريد پوشاك 
است آغاز مي شود و تا انتهاي زنجيره شامل پارچه و نخ 
و ... جريان مي يابد.  گرجي با اشاره به زمان بندي اجراي 
اين طرح گفت: برنام��ه وزارت صمت براي آغاز اجراي 
اين طرح، همزمان با بازار شب عيد بود، اما ملاحظاتي از 
سمت بانك مركزي وجود داشت كه بايد رعايت مي شد 
و اميدواريم اين طرح را حداقل در فصل اول سال آينده 

عملياتي كنيم 

نرخ پياز 1۵ هزار تومان؛ قيمت 
ميوه شب عيد چند؟ 

رييس اتحاديه بارفروش��ان تهران گفت: همان گونه 
كه ما ق��ول داده بوديم قيمت پياز ب��ه ۱۵ تا ۲۰ هزار 
تومان در ميادين ميوه و تره بار رس��يد يعني پياز اعلاء 
صادراتي دست چين ۲۰ هزار تومان و پياز معمولي به 
قيمت ۱۵ تا ۱۶ هزار تومان فروخته مي شود. مصطفي 
دارايي نژاد در گفت وگو با ايلنا، درباره وضعيت بازار ميوه 
و صيفي جات اظهار داشت: همان گونه كه ما قول داده 
بوديم قيمت پياز به ۱۵ تا ۲۰ هزار تومان در ميادين ميوه 
و تره بار برسد يعني پياز فوق سوپر صادراتي دست چين 
۲۰ هزار تومان و پياز معمولي به قيمت ۱۵ تا ۱۶ هزار 
تومان فروخته مي شود. وي با بيان اينكه پياز از جيرفت 
و بندرعباس تامين مي شود، گفت: دو شب قبل ۳ هزار 
تن ورودي بار پياز داشتيم و از اين ميزان حدود ۲ هزار 
تن به فروش رفته و ۱۰۰۰ تن باقي مانده اس��ت. شب 
گذش��ته نيز ۲۰۰۰ تن به اين ميزان اضافه شد، قول 
داده بوديم كه قيمت ها را به ۱۵ هزار تومان برسانيم كه 
خوشبختانه كشاورزان بار را ارسال كردند و قيمت ها 
تعديل شد. رييس اتحاديه بارفروشان تهران تصريح 
كرد: موضوع ديگر اينكه اكنون پياز وارداتي در انبارها 
وجود دارد و براي اينكه پياز توليد داخل به مشكل نخورد 
و قيمت كشاورزان شكسته نشود اين پيازها را وارد بازار 
نكردي��م زيرا در اين صورت قطع��ا قيمت ها افت پيدا 
مي كرد و پياز زير ۱۵ هزار تومان براي كش��اورز صرفه 
ندارد. وي تاكيد كرد: م��ا بايد براي مصرف كننده هم 
بايد برنامه ريزي مي كرديم و قيمت ها شكسته مي شد، 
چون پياز كيلويي ۴۰ هزار تومان گران است و زير ۱۵ 
هزار تومان هم كه كش��اورز را نگران مي كند بنابراين 
سعي مي كنيم در همين محدوده ۱۳ تا ۱۵ هزار تومان 
قيمت را حفظ كنيم. دارايي نژاد خاطرنشان كرد: اكنون 
هوا رو به گرمي مي رود بايد س��ريع تر پيازها از اراضي 
كشاورزي برداشت شوند، اكثر انبارها هم در حال تخليه 
بار هستند اما ما جايگزين كرده و در حال دپو هستيم 
تا مشكلي به وجود نيايد. وي با بيان اينكه فعلا صادرات 
پياز صرفه ندارد، افزود: قيمت پياز در زمين كشاورزي 
۲۰ هزار تومان بود كه روي آن تعرفه ۱۰۰ درصدي هم 
در نظر گرفته بودند، زماني اين ارقام صرف مي كرد اما 
اكنون نمي صرفد چون قيمت ها در كشورهاي مقصد 
مثل افغانستان، قزاقستان، تركمنستان، قطر، امارات و 
عمان بالا رفته و به ۶۰ هزار تومان رس��يده بود. رييس 
اتحاديه بارفروشان تهران در ادامه درباره وضعيت بازار 
سيب و پرتقال گفت: ما قول داديم براي تامين پرتقال و 
سيب شب عيد از ۵ اسفند بار را به مرور وارد بازار كنيم 
بنابراين روزانه ۲۵۰۰ تن پرتقال و ۲۵۰۰ تن هم سيب 
وارد بازار مي شود يعني دركل روزانه ۵ هزار تن سيب و 

پرتقال روانه وارد ميادين مي شود.

فرشاد مومني پيش بيني كرد

تكرار سرنوشت خصوصي سازي براي مولدسازي

رييسي: رفع تنش هاي آبي در استان هاي كم آب از برنامه هاي محوري دولت است

پايان جيره بندي آب در بوشهر
رييس جمه��ور اجراي پروژه هاي آب رس��اني جهت 
رفع تنش هاي آبي در اس��تان هاي كم آب كشور را از 

برنامه هاي محوري دولت عنوان كرد.
س��يد ابراهيم رييس��ي در آيين افتتاح و بهره برداري 
رس��مي از ۱۵ طرح بزرگ آب و برق در استان بوشهر 
اح��داث اين طرح ها به دس��ت توانمند متخصصان و 
كارگران ايراني را اقدامي بزرگ و افتخارآميز دانست و 
گفت: اين طرح هاي چندساله كه با همت وزارت نيرو 
و متخصصان توانمند داخلي طي چند ماه به سرانجام 
رسيده است، از جمله كارهاي بسيار بزرگ و افتخارآميز 

در جهت گره گشايي از مشكلات مردم است.
رييسي همچنين عملكرد و اقدامات گروه صنعتي مپنا 
به عنوان يكي از مجريان اي��ن پروژه ها را قابل تقدير 
دانس��ت و گفت: گروه صنعتي مپنا با ضميمه كردن 
دانش به توانايي منشأ اقدامات و خدمات بسيار بزرگي 

در كشور بوده است.
رييس جمهور در ادامه، اجراي پروژه هاي آب رس��اني 
جهت رفع تنش هاي آبي در استان هاي كم آب كشور 
را از برنامه هاي محوري دولت عنوان كرد و گفت: رفع 
مشكل آب شرب مردم بوشهر و پايان جيره بندي آب در 
اين استان از نتايج توجه دولت به رفع مشكلات ناشي 

از تنش آبي در كشور است.
رييس��ي همچنين از اقدام��ات قرارگاه س��ازندگي 
خاتم الانبيا در اج��راي پروژه هاي دول��ت تقدير و بر 
ضرورت تسريع در تكميل و بهره برداري از طرح هاي 

نيمه تمام در استان تاكيد كرد.
رييسي استقبال گرم مردم بوش��هر از كاروان دولت 
مردمي و همچنين حضور پرشور آنها در عرصه هاي 
مختلف را براي دولت مسووليت آور دانست و گفت: ما 
يقين داريم به لطف خداي متعال، با كمك اين مردم 
عزيز و خدمتگزاري دولت بسياري از مشكلات استان 

مرتفع خواهد شد.
رييس جمهور همچنين وجود ظرفيت هاي عظيم در 

استان بوشهر را مورد اشاره قرار داد و بر ضرورت استفاده 
و بهره برداري مناسب از اين ظرفيت ها در جهت رفع 

نيازهاي مردم تاكيد كرد

   ايج�اد ناامن�ي در مدارس و نگ�ران كردن 
خانواده ها با هدف ايجاد بلوا در كشور صورت 

مي گيرد
رييس جمهور با اش��اره ب��ه اينكه امروز ب��ه موازات 
پيشرفت هاي كشور دش��مني ها نيز افزايش يافته و 
تازه ترين نمونه آن تلاش براي ايجاد فضاي ناامني در 
مدارس و نگراني در ميان خانواده هاست، اظهار داشت: 
كساني كه به اين بهانه امنيت رواني جامعه را هدف قرار 
داده اند دغدغه س��لامت دانش آموزان و خانواده هاي 
آنها را ندارند، بلكه هدف ش��ان ايجاد بلوا در كشور به 

هر بهانه اي است.
سيد ابراهيم رييسي شامگاه جمعه و در جريان سفر 
دو روزه دولت مردمي به استان بوشهر، در ديدار علما 

و روحانيون ش��يعه و سني استان، با سنگين توصيف 
كردن وظيفه طلاب و فضلا در شرايط فعلي، »تعليم« 
و »تعدي��ل« را دو وظيفه و تعهد بس��يار مهم علما و 
روحانيون جامعه عنوان كرد و افزود: علما و روحانيون 
با تعليم و تربيت نفوس مستعد در حوزه ها، مساجد، 
مدارس و دانش��گاه ها و همچنين ت��لاش براي اقامه 
عدالت اجتماعي در همه عرصه ها نقش��ي اثرگذار در 
تعالي جامعه به عهده دارند. رييس جمهور علم آموزي 
و حمايت و تبيين ارزش هاي انقلابي را دو ويژگي حوزه 
انقلابي برشمرد و درباره ويژگي طلبه سياسي گفت: 
طلبه سياسي كسي است كه نياز جامعه را بشناسد و 

براي رفع آن آمادگي ايفاي نقش داشته باشد.
 رييسي ادامه داد: امروز طلاب و روحانيون ما در عمل 
به اعرف معروف ها كه همان حمايت از نظام جمهوري 

اسلامي است، وظيفه سنگيني به عهده دارد.
رييس جمهور افزود: حوزه هاي علميه هم اصل و اساس 
و زيربناي تش��كيل نظام مقدس جمهوري اسلامي 

ايران هستند، هم بايد حامي اصل اين نظام باشند و هم 
در تربيت نيروي انساني مستعد و ارايه راهكار جهت 
اصلاح امور سياس��ي، اقتص��ادي و اجتماعي جامعه 

پيشرو باشند.
رييس جمهور در ادامه با بيان اينكه با انسجام و وحدت 
مثال زدني بين علماي شيعه و سني استان مي توان 
كارهاي بسياري در اجراي عدالت و مسائل فرهنگي 
و اجتماعي انجام داد، اف��زود: دولت نيز در اين زمينه 
وظايفي به عهده دارد كه تلاش خواهد كرد كه آن را به 

نحو مطلوب به انجام برساند.
تاكيد بر ضرورت رفع مش��كل اش��تغال با اولويت به 
كارگي��ري نيروهاي بوم��ي و انقلابي، حل مش��كل 
آلاينده هاي استان با استفاده از ظرفيت شركت هاي 
دانش بنيان، س��اماندهي تجارت ملوان��ان با حفظ و 
رعايت مقررات صادرات و واردات، رفع مشكل مسكن 
اقشار مختلف مردم با فعال سازي يا تشكيل تعاوني هاي 
مس��كن و واگ��ذاري زمي��ن، توجه ب��ه ظرفيت ها و 
جاذبه هاي گردشگري اس��تان و فعال سازي اقتصاد 
اين عرصه و اجراي قانون عفاف و حجاب با عنايت به 
ضرورت هاي شرعي، از ديگر نكاتي بود كه دكتر رييسي 
در ديدار با علما و روحانيون شيعه و سني استان بوشهر 

به آنها اشاره كرد.
رييس جمهور در پاي��ان تصريح كرد: امروز به موازات 
پيشرفت هاي كشور دشمني ها نيز افزايش يافته است 
كه تازه ترين نمونه آن تلاش براي ايجاد فضاي ناامني 

در مدارس و نگراني در ميان خانواده هاست.
رييس��ي گفت: قطعا كس��اني كه به اين بهانه امنيت 
رواني جامع��ه را هدف قرار داده اند دغدغه س��لامت 
دانش آم��وزان و خانواده ه��اي آنه��ا را ندارن��د، بلكه 
هدف شان ايجاد بلوا و آشوب در كشور به هر بهانه اي 
اس��ت. در عين حال وزارت اطلاعات و وزارت كش��ور 
موظف ش��ده اند به صورت دقيق مساله را پيگيري و 

مردم را از نتيجه آن مطلع كنند.

كاهش چشمگير قيمت ها 
در بازار طلا



شواهد موجود نشان مي دهد كه وضعيت توليدات 
صادراتي كشورمان خوب نيست. به طوري كه ارزش 
هر تن محصولات وارداتي م��ا حدود 1800 دلار و 
ارزش هر تن محصولات صادراتي مان حدود 350 
دلار اس��ت. براي رهايي از اين وضعيت بايد بسيار 
سريع سياست هاي صنعتي را تغيير دهيم و با ايجاد 
صرفه اقتصادي در تكميل زنجيره ارزش و از صرفه 
افتادن خام فروش��ي و صادرات ان��رژي مجازي، به 

سمت توسعه صنعتي مبتني بر عقلانيت برويم.
س��يد مهدي حس��يني، كارش��ناس حوزه انرژي، 
در گفت وگ��و ب��ا خبرنگار»تع��ادل« در خصوص 
تشريح شرايط كشورمان كه درگير صادرات انرژي 
مجازي هستيم و نتوانسته ايم از خام فروشي فاصله 
بگيريم، تصريح كرد: ما به دليل عدم دس��تيابي به 
فناوري ه��اي نوين حتي نتوانس��ته ايم ذخاير را به 
صورت خام از زير زمين استخراج كنيم. وي عنوان 
كرد: كشورهاي ديگر به ش��دت در حال استخراج 
منابع هستند و آنها را به صورت خام يا فرآوري شده 
مي فروشند. ليكن ما نتوانسته ايم در اين زمينه ها به 
خوبي عمل كنيم. در زمينه توس��عه زنجيره ارزش 

محصولات هم نتوانسته ايم خوب كار كنيم.
وي ادام��ه داد: گاز ي��ا نفت به محص��ولات نهايي 
تبديل نمي شود و محصولات اوليه يا مياني را صادر 
مي كنيم. قطعاً توس��عه زنجيره ارزش محصولات 
پتروشيمي، نفت و گاز به نفع كشور است و مي تواند 
برايمان ارزش افزوده داشته باشد. ما بايد به افزايش 
تولي��د بپردازيم و ت��ا جايي كه مي تواني��م آن را به 

محصولات نهايي تبديل و صادر كنيم. 
وي در ادامه گفت: بايد سياست گذاري هاي درستي 
در زمينه توس��عه زنجيره ارزش محصولات داشته 
باش��يم. مث��لًا من زمان��ي كه مديرعامل ش��ركت 
پتروشيمي بودم، س��فري به عربستان براي بازديد 
از شركت سابيك عربستان داشتم. در آنجا متوجه 
ش��دم ارزش تركيب محصولات پتروشيمي كه ما 
براي تولي��د انتخاب كرده بوديم در آن زمان حدود 
160 دلار در تن بود. اما ارزش تركيب محصولاتي 
كه عربستان انتخاب كرده بود، حدود 400 دلار بود.
وي گفت: اين نشان مي داد كه سبد انتخابي محصولات 
پتروشيمي آنها براي توليد نسبت به ما ارزش بيشتري 
داش��ت. بنابراين، ما انتخاب هاي درستي نداشتيم و 
بايد سياس��ت مان را عوض كنيم و بهترين راهكار در 
اين زمينه توسعه و تكميل زنجيره ارزش محصولات 
توليدي فعلي و حركت به سمت فرآيندهاي با بازدهي 
بالاتر و شاخه صنعتي مهم تر در صنايع پتروشيمي و 

پتروپالايشگاهي است.
حس��يني ادام��ه داد: ظرفيت س��ازي در صنع��ت 
پتروش��يمي بس��يار اقدام خوبي اس��ت. ام��ا بايد 

سياست گذاري هاي دقيقي داشته باشيم. مثلًا الان 
در ح��وزه متانول مجوزهاي زيادي داده ايم و حجم 
توليدات به گونه اي است كه نه تنها چند ده برابر نياز 
بازار خود را پوشش داديم بلكه اين حجم بالا توليد 
متانول غيراقتصادي بازار جهاني را به هم مي ريزد. 
در شرايط فعلي بايد در زمينه توسعه زنجيره ارزش 
محصولات مختلف مخصوصاً متانول فعال ش��ويم. 
انتخاب يك تركيب صحيح از محصولات براي توليد 
به گونه اي كه محصولات ارزش بالايي داشته باشند، 

اهميت زيادي دارد.
وي در خص��وص اعمال سياس��ت اعتب��ار مالياتي 
كه قرار اس��ت به منظور س��وق دادن صنايع كشور 
به س��مت توس��عه زنجيره ارزش محصولات شان 
مورد استفاده قرار بگيرد، تصريح كرد: من همواره 
در ه��ر جايي ك��ه فرصتي ب��راي گفت��ن نظراتم 
داشته ام، مشوق هاي مالياتي را توصيه كرده ام. هر 
نوع سياست تش��ويقي كه در جهت بهبود صنعت، 
افزايش درآمدهاي ناشي از توليد و توسعه صادرات 
باش��د، قطعاً موثر خواهد بود. اعتب��ار مالياتي نيز 
مي تواند به عنوان يك مش��وق در راس��تاي سوق 
دادن صنايع به توسعه زنجيره ارزش محصولاتشان 

عمل كند. وي با اشاره به اينكه طرح هايي كه بتواند 
مشوقي براي توس��عه صادرات محصولات با ارزش 
افزوده بالا در كش��ورمان باش��د، مورد قبول است 
گفت: توس��عه صادرات به ما كمك مي كند كه در 
بازارهاي جهاني حضور داشته باشيم و داراي قدرت 
شويم. در دنياي امروز قدرت اقتصادي نيز اهميت 
بالايي دارد و فقط قدرت نظامي مطرح نيس��ت. در 
ش��رايط فعلي به منظور بهبود فض��اي اقتصادي و 
صنعتي كشور نياز داريم كه سياست هاي صحيحي 
در راستاي توسعه زنجيره ارزش محصولات به اجرا 

گذاشته شود.
حسيني يادآور شد: هر نوع سياست گذاري از جمله 
اعتبار مالياتي كه به ما كمك كند به توسعه صادرات 
محصولات با ارزش افزوده بالا بپردازيم، قدمي رو به 
جلو محسوب مي شود. به انحاي مختلف بايد صنايع 
را به سمت توسعه زنجيره ارزش محصولاتشان سوق 
دهيم و اعتبار مالياتي نيز يكي از سياست هايي است 

كه مي توانيم به كار بگيريم. 
وي عنوان كرد: صنايع بايد متوجه ش��وند كه فقط 
نبايد به تولي��د بپردازند و محصولي را بفروش��ند. 
بايد جايگاه تحقيق و توسعه در صنايع ما بالا برود و 

صنايع در اين بخش س��رمايه گذاري داشته باشند. 
ب��ه ويژه ما بايد از نوس��انات در بخش مالياتي براي 
توليدكنن��دگان و س��رمايه گذاران پرهيز كنيم و 
فضاي با ثباتي را برايشان به وجود بياوريم. در سايه 
اين ثبات و امنيت اقتصادي اس��ت كه مي توانيم به 

پيشرفت صنايع اميدوار باشيم. 
ريي��س س��ابق كميت��ه بازنگ��ري در قراردادهاي 
نفتي كش��ور تأكيد كرد: هر چقدر ما با بهره مندي 
از ظرفيت ه��اي داخل��ي و اعمال سياس��ت هايي 
همچون اعتب��ار مالياتي به توانمندس��ازي صنايع 
بپردازي��م و توس��عه زنجي��ره ارزش محصولات را 
داش��ته باش��يم، قطعاً مي توانيم ب��ه اهدافي مانند 
مقابله با تحريم ها، كاهش واردات فناور به كشور و 
كاستن از وابس��تگي به ديگران و افزايش ارزآوري 
دست پيدا كنيم. تمامي اين موارد در گروي اجراي 
درست سياس��ت هايي اس��ت كه به منظور توسعه 
زنجيره ارزش محصولات به اج��را مي گذاريم. اين 
ملاحظه را هم بايد مدنظر داش��ته باش��يم كه لازم 
نيس��ت، چرخ را از ابتدا خودمان توليد كنيم. الان 
دنيا به دس��تاوردهاي مختلفي دست يافته است و 

مي توانيم از تجربيات ديگران بهره ببريم. 

تحليل
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هند مشتري نفتي محبوب روسيه
روسيه با وجود بهبود تقاضاي چين، تا جايي كه 
مي تواند ب��ه فروش نفت به هند ادامه مي دهد. به 
گزارش ايسنا، هند سال گذشته تقريبا هيچ خريد 
نفتي از روس��يه نداش��ت اما پس از تحريم هاي 
اتحاديه اروپا و امريكا عليه مس��كو بر س��ر جنگ 
اوكراين، به يك بازار مهم براي نفت روسيه تبديل 
شده است. ويكتور كاتونا، تحليلگر ارشد شركت 
تحليل كالاي كپلر در اين باره اظهار كرد: هند در 
فوريه حدود 1.85 ميليون بش��كه در روز نفت از 
روس��يه وارد كرد كه نزديك به حداكثر پتانسيل 
حدود دو ميليون بشكه در روز است. هر چند چين 
حالا كه از سياست هاي سختگيرانه كوويد خود 
دست كشيده است، مي تواند تقريبا كل صادرات 
نفت روسيه را خريداري كند اما روسيه مي خواهد 
به حفظ عرضه نفت به ب��ازار هند ادامه دهد زيرا 
سودآوري بيشتري داشته و به فروشندگان نفت 
روسيه كنترل بيش��تري مي دهد. طبق گزارش 
آژانس بين الملل��ي انرژي، روس��يه ماه ميلادي 
گذش��ته، ۲.3 ميليون بشكه در روز نفت به چين 
صادر كرد. اين آژانس ب��رآورد كرد تقاضاي اين 
كش��ور آس��يايي براي نفت، امس��ال پس از رفع 
محدوديت هاي��ي ك��ه در دوران پاندم��ي كرونا 
وضع ش��ده بود، حدود ۹00 هزار بش��كه در روز 
رشد خواهد كرد. پالايش��گاه هاي چيني ممكن 
است امس��ال بخواهند نفت بيش��تري از روسيه 
خريداري كنند اما آنها از ظرفيت حمل نفت خود 
برخوردارن��د. اين امر روس��يه را از درآمد ناوگان 
خاكستري موازي نفتكش هايي كه براي تحويل 
نفت به هند ايجاد كرده اس��ت، محروم مي كند. 
سفر به هند همچنين كوتاه تر است. يك نفتكش 
به طور ميانگين 35 روز طول مي كشد تا از بنادر 
غربي روسيه به هند برسد، در حالي كه اين مدت 
براي س��فر به چين، 40 تا 45 روز است. بر اساس 
گ��زارش بلومب��رگ، روس نفت ك��ه بزرگ ترين 
توليد كننده نفت روس��يه اس��ت، 4۹.13 درصد 
در ش��ركت هندي »نايارا انرژي« سهم دارد كه 
مالك پالايشگاه وادينار )دومين پالايشگاه بزرگ 
نفت در هند( و تاسيس��ات حمل مربوط است و 
پالايشگاه  وادينار، تقريبا همه خوراك نفت خود 

در فوريه را از روسيه خريداري كرده است.

ادامه از صفحه اول

مسير سرمايه گذاري درست 
در پايان هم اگر قصد بر فعاليت يا س��رمايه گذاري 
در بازار سرمايه باشد در كوتاه مدت ديد مثبت تري 
نس��بت به صنايع بزرگ بازار است كه البته ناگزير 
تمامي صنايع و نمادهاي اين ب��ازار همانند ديگر 
بازارها از قاعده رشدي پيش رو مستثني نخواهند 
بود و انتظار مي رود سال جديد پيش رو بسيار بهتر 
از سال گذشته عمل نمايد موردي كه هرچقدر به 
تعويق بيفتد مسير رشدي بازار سرمايه را شارپ تر 

خواهد نمود.

جريمه ۱۸ ميليارد دلاري
در انتظار پاكستان

به دليل عدم واردات گاز ايران
معاون وزير نفت پاكستان هش��دار داد اين كشور 
به دلي��ل عدم اجراي تعهد خ��ود در مورد واردات 
گاز اي��ران با خطر جريم��ه 18 ميلي��ارد دلاري 
مواجه است. به گزارش تسنيم به نقل از اكسپرس 
تريبيون، پاكستان به دليل عدم تكميل خط لوله 
صادرات گاز ايران با خطر جريمه 18 ميليارد دلاري 
مواجه است. سيد حسين طارق معاون وزير نفت 
پاكستان در جلس��ه كميته حساب هاي عمومي 
پارلمان اين كشور با اشاره به عدم تامين منابع كافي 
براي احداث خط لوله واردات گاز ايران هشدار داد 
پاكستان در صورت عدم تكميل به موقع اين خط 
لوله با جريمه سنگين مواجه خواهد شد. وي گفت 
3۲5 ميليارد روپيه براي اين پروژه اختصاص داده 
شده اما تنها ۲.8 ميليارد روپيه تاكنون تامين شده 
اس��ت. طارق همچنين با اشاره به موضوع احداث 
خ��ط لول��ه واردات گاز از تركمنس��تان بر وجود 
نگراني هاي امنيتي و ايمني در اين خصوص تاكيد 
كرد. وي از نشست مقامات پاكستاني با امريكايي ها 
براي معاف كردن پروژه واردات گاز ايران از تحريم ها 
خبر داد و گفت بر اساس تحريم هاي امريكا واردات 
گاز از ايران ممنوع اس��ت و پاكستان نمي تواند از 
ايران گاز بخرد. اعضاي كميته حساب هاي عمومي 
پارلمان در مورد ميزان جريمه احتمالي تحميلي بر 
پاكستان در صورت عدم تكميل به موقع خط لوله 
واردات گاز ايران بحث و بررسي كردند. معاون وزير 
نفت پاكستان گفت بر اساس موافقتنامه في مابين، 
جريمه تحميلي بر پاكستان مي تواند 18 ميليارد 
دلار باش��د. وي افزود به سفير امريكا در اسلام آباد 
گفته شده يا اجازه س��اخت خط لوله واردات گاز 
از ايران را بدهيد يا پول بدهيد تا پاكس��تان مبلغ 
جريمه را به ايران بپ��ردازد. رييس كميته، وزارت 
خارجه پاكستان را مامور كرد با سفير امريكا تماس 
بگيرد و وخامت اوضاع در اي��ن زمينه را به اطلاع 
وي برساند. بر اس��اس اين گزارش شركت دولتي 
گاز پاكستان و ش��ركت گاز ايران در سال ۲00۹ 
توافقنامه اي را امضا كردند كه بر اساس آن پاكستان 
متعهد شد براي واردات گاز ايران خط لوله اي 800 
كيلومتري را تا مرز ايران بسازد و ايران نيز قبول كرد 
خط لوله اي تا مرز پاكستان بسازد كه اين بخش را 
س��اخته و آماده بهره برداري است اما پاكستان به 

تعهد خود عمل نكرده است.

پرونده پالايشگاه هاي گازي 
پارس جنوبي بسته شد

وزي��ر نفت گفت: ب��ا افتتاح پالايش��گاه فاز 14، 
پرونده پالايشگاه هاي گازي در اين منطقه بسته 
شد و با راه اندازي فاز 11 ظرف يك تا دو ماه آينده 
از سوي همكاران من در شركت ملي نفت ايران، 
پرونده توس��عه پارس جنوبي بسته خواهد شد. 
به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري تس��نيم، 
جواد اوجي، وزير نفت اظهار داش��ت: پالايشگاه 
فاز 14 پارس جنوبي با ظرفي��ت دريافت روزانه 
56 ميليون مترمكعب گاز خ��ام به بهره برداري 
رسيد كه ظرفيت فرآورش آن روزانه 50 ميليون 
مترمكعب اس��ت و اين رقم به ظرفيت پالايشي 
گاز كش��ور اضافه مي ش��ود. وي افزود: افزون بر 
اين، ب��ا راه اندازي اين پالايش��گاه روزانه بيش از 
75 هزار بشكه ميعانات گازي، سالانه نزديك به 
يك تن گاز مايع )ال پي جي(، يك ميليون تن گاز 
اتان و روزانه 400 تن گوگرد توليد خواهد ش��د. 
وزير نفت تصريح كرد: پالايش��گاه فاز 14 پارس 
جنوبي، ايراني ترين پالايشگاه در كشور است كه 
بيش از 75 درصد تجهيزات آن از توان سازندگان 
داخل كشور و از ظرفيت شركت هاي دانش بنيان 
استفاده شده اس��ت. وي ادامه داد: با راه اندازي 
اين پروژه، ظرفيت پالايش��ي كشور 50 ميليون 
مترمكعب افزايش مي يابد كه كمك ش��اياني به 
بحث تأمين انرژي در داخل كش��ور خواهد بود. 
اوجي حجم س��رمايه گذاري انجام ش��ده در اين 
پ��روژه را ۲.7 ميليارد دلار اع��لام و بيان كرد: بر 
اساس محاسبات كارشناس��ي، درآمد يك سال 
محصولات توليدي در اين پالايشگاه، نزديك به 
3 ميليارد دلار خواهد بود. وي افزود: اين آخرين 
پالايشگاه منطقه پارس جنوبي است كه با اجراي 
آن، پرونده پالايش��گاه هاي گازي در اين منطقه 
بسته ش��د و با راه اندازي فاز 11 ظرف يك تا دو 
ماه آينده از س��وي همكاران من در شركت ملي 
نفت ايران، پرونده توس��عه پارس جنوبي بسته 
خواهد ش��د. وزير نفت با بيان اينكه »چهار طرح 
ديگر نيز به افتتاح رس��يد كه ارزش مجموع اين 
طرح ها 3.5 ميليارد دلار است«، گفت: با تلاش 
صنعتگران ايراني، خوش��بختانه زمس��تان سرد 
امسال را بدون هيچ خللي در بخش پايين دست 

و بالادست سپري كرديم.

رييس سابق كميته بازنگري قراردادهاي نفتي در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

سخنگوي صنعت برق:

سياست گذاري  درست در زمينه توسعه ارزش محصولات نفتي

صنايع باز هم قرباني ناترازي برق مي شوند؟
رجبي مش��هدي گفت: براي تابستان پيش رو به دو 
فاكتور اساس��ي بايد توجه كرد يك��ي ميزان دماي 
هوا و ديگري اجراي برنامه هاي زمانبندي ش��ده در 
موعد مقرر كه بايد توجه ويژه اي به اين دو داشت. به 
گزارش مهر نا ترازي برق و خاموشي هاي پياپي يكي 
از معضلاتي است كه با نزديك شدن به فصل زمستان 
با آن دست و پنجه نرم مي كنيم، براي همين است 
كه از س��هم صنايع كم مي شود و برق بخش خانگي 

تأمين مي ش��ود، اكنون س��وال اينجاست كه آيا در 
تابستان آينده صنايع پس از قطعي گاز در زمستان 
بايد منتظر قطعي برق باش��ند يا آنكه تدابير جدي 
در اين زمينه اتخاذ ش��ده اس��ت، مصطفي رجبي 
مش��هدي س��خنگوي صنعت برق در رابطه با اين 
موضوع به مهر مي گويد: ناترازي برق در فصل هاي 
گرم س��ال معمولًا وجود دارد و امي��د مي رود نيرو 
گاه هايي كه با وزارت صمت تفاهم كرده ايم و صنايع 

در حال س��اخت صنايع در مدار توليد قرار بگيرند، 
محدوديت كمتري را نس��بت به سال هاي گذشته 
تجربه مي كنند. وي ادامه داد: براي تابستان پيش 
رو به دو فاكتور اساس��ي بايد توجه كرد يكي ميزان 
گرما و ديگري انجام برنامه ها در موعد مقرر كه بايد 
توجه ويژه اي به اين دو داش��ت. سخنگوي صنعت 
برق با اشاره به اينكه دماي هوا امري تعيين كننده 
است، در اين زمينه توضيح داد: زماني كه دماي هوا 

افزايش پيدا مي كند اس��تفاده از وسايل سرمايشي 
در آن دوره موثر اس��ت. وي در خاتمه با اش��اره به 
زمان بدي موجود براي انجام به موقع برنامه هاي در 
دستور كار، اضافه كرد: با توجه به اينكه برنامه هايي 
را پي��ش بين��ي كرده اي��م در صورتي ك��ه بتوانيم 
اين برنامه ه��ا را به موقع انج��ام دهيم هم ظرفيت 
نيروگاهي را افزايش دهيم و هم بخش هايي كه براي 

مديريت مصرف پيش بيني شده را محقق كنيم.

تصميم جدي براي استفاده از آب هاي غيرمتعارف در كشور
وزير نيرو از برنامه جدي وزارت نيرو براي استفاده از 
آب هاي غيرمتعارف در كشور خبر داد و گفت: امروز 
در وزارت نيرو اس��تفاده از مناب��ع آب غيرمتعارف 
در دس��تور كار جدي ق��رار گرفته و در اين راس��تا 
پروژه هاي متع��ددي در حال اج��را و بهره برداري 

است.
به گزارش وزارت نيرو، علي اكبر محرابيان در آيين 
افتتاحي��ه طرح ها و پروژه هاي صنعت آب و برق در 
اس��تان بوش��هر كه با حضور رييس جمهور برگزار 
ش��د، با بيان اينكه دو رويكرد براي مديريت آب در 
وزارت نيرو پيش بيني و لحاظ ش��ده اس��ت، گفت: 
توسعه زيرس��اخت هاي صنعت آب در بخش هاي 
مختل��ف و در حوضه ه��اي آبري��ز كش��ور، اعم از 
ساخت سيل بندها و س��دها، ايجاد خطوط انتقال، 
كانال ها و تصفيه خانه ها، ش��بكه هاي آبرس��اني و 
ش��بكه هاي توزيع و همچنين متنوع سازي مسائل 
 آب��ي در دس��تور كار دول��ت و وزارت ني��رو ق��رار

 گرفته است.
وزير نيرو مهار و مديريت آب هاي س��طحي و منابع 
آب زيرزميني را از جمله برنامه هاي دولت از گذشته 
تاكنون عن��وان كرد و افزود: امروز به مرور زمان و با 
رش��د اقتصاد و افزايش مي��زان مصرف آب در كنار 
افزايش ميزان تقاضاي منابع آبي، س��الانه ش��اهد 
تحليل اين منابع هستيم، بر اين اساس استفاده از 
آب هاي غيرمتعارف از جمله بهره مندي از آب دريا 

جزو برنامه هاي وزارت نيرو است.
وي با بيان اينك��ه حدود 70 درصد جمعيت جهان 
در سواحل مستقر هستند، اضافه كرد: بر اين اساس 
استفاده از آب دريا براي مصارف شرب، بهداشتي و 
صنعتي در جهان به يكي از روش هاي تامين منابع 
آبي مرسوم است. امروز بسياري از كشورهاي جهان 
از اين منابع بهره برداري قابل ملاحظه اي مي كنند.

محرابي��ان با انتق��اد از عدم برنامه ريزي مناس��ب 
به منظور بهره من��دي از اينگونه منابع در كش��ور 
اظهار كرد: امروز در وزارت نيرو اس��تفاده از منابع 
آب غيرمتعارف در دس��تور كار جدي قرار گرفته و 
در اين راس��تا پروژه هاي متع��ددي در حال اجرا و 

بهره برداري است.
وزير ني��رو تاكيد كرد: بر اس��اس برنامه ريزي هاي 
انجام ش��ده پيش بيني شده اس��ت تا نيمي از اين 
ظرفيت در شهرها و مناطق ساحلي و نيمي ديگر در 
براي انتقال به داخل سرزمين به ويژه فلات مركزي 

واقع در اين ناحيه مورد استفاده قرار گيرند.
وزير نيرو در ادامه از اجراي ابر پروژه هايي به منظور 
تحقق اين مهم در كشور سخن به ميان آورد و گفت: 
از جمله مهم ترين اين پروژه ها مي توان به پروژه خط 
انتقال آب سيستان و بلوچستان و در ادامه خراسان 
جنوبي و خراسان رضوي اشاره كرد و امروز در كمتر 
از يك س��ال مي توان گفت كه اين پروژه 10 درصد 

پيشرفت فيزيكي داشته است.
وي همچني��ن خط دوم انتقال آب به اس��تان هاي 
كرمان و ي��زد را از ديگر پروژه هاي مهم وزارت نيرو 
عنوان كرد و افزود: اخيراً با دس��تور رييس جمهور 
عملي��ات اجراي��ي اين پ��روژه ني��ز آغاز ش��د كه 
خوش��بختانه با روند رو به رشدي در حال پيشرفت 
است، در كنار آن خط سوم به عنوان خط ويژه براي 
انتقال آب به اس��تان اصفهان نيز در حال پيشرفت 
چمش��گيري بوده و انتظار م��ي رود با تحقق كامل 
اين مهم، بخش قابل ملاحظه اي از مصارف شرب، 

بهداشتي و صنعتي تأمين شود.
وي با اش��اره ب��ه پيش بيني دو خ��ط انتقال آب در 
استان فارس تصريح كرد: بر اساس پيش بيني هاي 
انجام ش��ده انتظار مي رود تا پايان دولت سيزدهم 
به مي��زان ۲40 ه��زار مترمكع��ب از ظرفيت آب 

ش��يرين كن ها در ش��بكه توزيع ش��هرهاي استان 
بوشهر استفاده كنيم. به گفته وزير نيرو در ابتداي 
دولت س��يزدهم مجموع ظرفيت بهره مندي از آب 
ش��يرين كن ها برابر با 35 هزار متر مكعب بود و به 
واس��طه اجراي پروژه هاي متعدد از سال گذشته تا 
به امروز اين ظرفيت به 10۲ هزار مترمكعب رسيده 
اس��ت در چنين ش��رايطي پيش بيني مي شود در 

استان بوشهر با هيچگونه تنش آبي روبرو نشويم.

    بهره مندي مردم استان بوشهر 
از ۲۴۰ هزار مترمكعب ظرفيت

 آب شيرين كن ها تا پايان دولت سيزدهم
وزير نيرو با بيان اينكه پروژه آب شيرين كن استان 
بوش��هر با به روز ترين و ارزان ترين فناوري اجرايي 
شده است، گفت: بر اس��اس پيش بيني هاي انجام 
شده انتظار مي رود تا پايان دولت سيزدهم به ميزان 
۲40 هزار مترمكعب از ظرفيت آب شيرين كن ها در 
شبكه توزيع شهرهاي استان بوشهر استفاده كنيم.

محرابيان ضمن ارزيابي مثبت مديريت منابع آبي 
طي يك سال گذشته در استان بوشهر گفت: پروژه 
آب شيرين كن بوشهر با بهترين و ارزانترين فناوري 
روز دنيا انجام مي شود و ميزان  املاح آب از 44 هزار 
به Ec 400 مي رسد، اين آب كاملا گوارا خواهد بود 

و ارزش غذايي آن حفظ شده است.
وي با اشاره به بهره برداري از آب شيرين كن وحدتيه 
و خط انتقال سيراف به جم، اظهار داشت: در منطقه 
جنوب كشور شايد اين امر سخت ترين پروژه اجرايي 
باشد كه با محاسبه هزينه هاي امروز، سرمايه گذاري 

آن برابر با 7 هزار ميليارد تومان است.
محرابي��ان اضافه كرد: در خط انتقال آب س��يراف 
به شهرس��تان جم، 4۲ كيلومتر خ��ط ۹00 و 33 
كيلومتر خط انتقال برق اجرا ش��ده است، در كنار 

آن پنج ايس��تگاه پمپاژ در طول اين مسير احداث 
شده است و در نهايت 40 كيلومتر شبكه توزيع در 

كمترين زمان ممكن ايجاد شد.
وزير نيرو با بيان اينكه اجراي اين پروژه در سال 86 
مصوب و در سال ۹0 - 8۹ متوقف شد، اظهار كرد: 
به دليل دشواري هاي بس��يار در اجراي اين پروژه 
متوقف شده بود كه خوش��بختانه با همكاري هاي 
خوب دستگاه هاي مختلف امروز اجرايي شده است.

محرابيان همچنين با اش��اره به آبگيري س��دهاي 
باغان و اخند، افزود:  در س��فر قبلي رييس جمهور 
پ��روژه آبگيري س��د باغ��ان 50 درصد ب��ود كه با 
تامين مالي فاينانس چين ام��روز در حداقل زمان 
آبگيري مي شود. اين سد تخصيص شرب، صنعت و 
كشاورزي منطقه را دارد. همچنين نقش سد اخند 
بس��يار حائز اهميت است، اين س��د بتني، سيلاب 
را مه��ار مي كند و قادر خواهد بود آب شهرس��تان 

عسلويه را با كيفيت خوب تامين كند.
وي با اش��اره به مطالبه هموطنان بوش��هري مبني 
بر اجراي س��د دالكي، ادامه داد: در س��فر پيشين 
رياس��ت جمهوري اين سد پيش��رفت 18 درصدي 
داش��ت، اما امروز با رش��د 45 درصدي روبرو شده 
اس��ت، پيمانكار اين پروژه با حجم تنطيمي 430 

ميليون متر مكعب قرارگاه خاتم است.
محرابيان گفت: امروز طرح هاي برقي حائز اهميت 
در اين اس��تان افتتاح مي شود، در اين باره استفاده 
از نرم افزار داخلي براي ديسپاچينگ استان بوشهر 

يكي از برجسته ترين پروژه هاست.
امروز پروژه هاي عظيم صنعت آب و برق در استان 
بوش��هر با حدود ۹000 ميليارد توم��ان اعتبار به 
واس��طه همكاري دول��ت، مجلس، دس��تگاه هاي 
مختلف، مردم كشور و شهروندان بوشهري افتتاح 

و به بهره برداري رسيد.

طرح روسيه براي كاهش
۲5 درصدي صادرات

از قيمت نفت حمايت كرد

قيمت هر بشكه نفت برنت درياي شمال ديروز با 
۲۹ سنت معادل 0.34 درصد كاهش به 84 دلار و 
46 سنت رسيد.  قيمت نفت در روز جمعه كاهش 
يافت اما در آس��تانه يك افزاي��ش قيمت هفتگي 
قرار دارد. خوش بيني نسبت به بهبود تقاضا براي 
س��وخت در چين يك بار ديگر از نگراني در مورد 
ركود اقتص��اد دنيا به دنبال افزاي��ش ذخاير نفت 
خام امريكا و وضع سياس��ت هاي س��خت گيرانه 
پولي در اروپا پيشي گرفته است. قيمت هر بشكه 
نفت برنت درياي شمال امروز با ۲۹ سنت معادل 
0.34 درص��د كاه��ش ب��ه 84 دلار و 46 س��نت 
رسيد. نفت وس��ت تگزاس اينترمديت امريكا هم 
با ۲7 س��نت معادل 0.35 درصد كاهش 77 دلار 
و 8۹ س��ن معامله مي ش��ود. كاهش قيمت نفت 
از آن جا ناش��ي مي ش��ود كه تورم در منطقه يورو 
كم ت��ر از حد انتظار در ماه گذش��ته كاهش يافته 
اس��ت. بدين ترتيب انتظار مي رود بانك مركزي 
اروپا بازهم نرخ بهره را افزايش دهد.  كريس��تين 
لاگارد، رييس بانك مركزي اروپا در روز پنجشنبه 
تأييد ك��رد اين بانك در فكر افزايش نيم درصدي 
نرخ بهره در اجلاس ش��انزدهم مارس است. اميد 
به رش��د قابل توجه تقاضا براي س��وخت در چين 
به عنوان بزرگ تري��ن واردكننده نفت دنيا باعث 
افزاي��ش 1.5 درصدي قيمت نفت خام برنت طي 
يك هفته گذشته شده اس��ت. نفت امريكا هم ۲ 
درصد افزايش هفتگي دارد.  ش��اخص دلار پس از 
يك افزايش 0.5 درصدي در روز پنجشنبه، امروز 
كاهش يافت. بالا رفت��ن ارزش دلار خريد نفت را 
براي دارندگان ساير ارزهاي دنيا گران تر مي كند.  
برداشته شدن محدوديت هاي كرونايي در چين 
تقاضاي مصرف كنندگان را بالا برده و فعاليت در 
بخش خدمات در ماه فوريه را با بالاترين س��رعت 
طي 6 ماه گذش��ته افزايش داده اس��ت. فعاليت 
كارخانه اي هم در چين در ماه گذشته ميلادي با 
بالاترين سرعت طي يك دهه گذشته رشد داشت. 
بنابراين انتظار مي رود تقاضا براي سوخت در چين 
افزايش قابل توجهي داش��ته باش��د. واردات نفت 
چين از روس��يه از طريق دريا در ماه جاري به يك 
ركورد جديد مي رسد. طرح روسيه براي كاهش ۲5 
درصدي صادرات نفت در ماه مارس نسبت به فوريه 
از قيمت نفت حمايت كرده است. تحليلگران عقيده 
دارند رشد ملايم عرضه نفت امريكا، كاهش عرضه 
روسيه و تقاضاي بالا راه را براي افزايش قيمت نفت در 

نيمه دوم سال جاري ميلادي هموار مي كند.



بازدهي بورس تهران بالاخره در دومين هفته اسفند 
مثبت ش��د و در اين هفته شاهد جهش 10 درصدي 
ش��اخص كل بورس بوديم؛ اين رش��د 10 درصدي 
شاخص در يك هفته باعث شد كه قيمت پاياني اغلب 
سهام موجود در بازار نيز رشد كند و به طور كلي شاهد 

رشد دسته جمعي شاخص ها بوديم.
در دومين هفته اس��فند كه شاهد روزهاي مختلفي 
بوديم، ميانگين ارزش معاملات خرد سهام به 1۲هزار 
ميليارد تومان رس��يد كه نكته جالب توجه آن ثبت 
عدد بيش از 1۶ هزار ميليارد توماني در روز يكشنبه 
بود. با اين حال اگرچه بازار س��هام در ابتداي هفته با 
ورود پول قدرتمند حقيقي ها مواجه بود و توانس��ت 
يك ورود ۲1۶۵ ميليارد توماني را به ثبت برساند اما 
در روزهاي بعدي اين ورود متوقف شد و شاهد خروج 
پول بوديم كه اين موضوع در روز چهارشنبه با ثبت 
يك خروج 110۴ ميليارد توماني به اوج خود رسيد 
و بخش عمده اي از ورود روز ش��نبه را خنثي كرد. با 
اين حال اما برآيند ورود پ��ول حقيقي ها در دومين 
هفته اس��فند 1۴01، به عدد مثب��ت 1۳۸ ميليارد 

تومان رسيد.
با وجود اين شرايط برخي از كارشناسان عقيده دارد كه 
بورس به قله تاريخي خود خواهد رسيد و تا پايان سال 
شاهد رشد جهش  هاي بسيار سنگين خواهيم بود؛ در 
س��وي ديگر نيز برخي از تحليلگران عقيده دارند كه 
بورس تا پايان سال در محدوده يك ميليون 700 الي 

يك ميليون و ۸00 نوسان خواهد كرد.
مجتبي دانش��ي، كارشناس بازار س��رمايه به فارس 
درباره روند آتي بورس گفت: روند بازار س��رمايه در 
اين مدت تحت تأثير دلار بازار آزاد قرار گرفته و بعد 
از مدت ها توانست سقف تاريخي 1.7 ميليون واحد 
را پس بگيرد و حتي به يك كانال بالاتر نيز نفوذ كند. 
اين اتفاق خبر خوبي براي بورس بود، اما به دليل تورم 
پسند بودن آن و رفتار نامش��خص دلار شايد به دل 
كليت بازار ننشيند. معمولًا هم اين جنس حركت ها 

مقطعي تلقي مي شود.
روند درست بورس، ناشي از رشد اقتصادي و سوددهي 
شركت ها از جهت رشد فروش است و اين مطلوب ترين 
عملكرد يك بازار س��رمايه پوياست. براي پيش بيني 
روند بازار سرمايه كشور بايد گفت با توجه به ميزان 
حجم رش��د نقدينگي كه ش��اهد آن هستيم، سال 
آينده يا انتهاي س��ال جاري ب��ا حفظ روند صعودي 
ايجاد ش��ده، ادام��ه مي  يابد و احتم��ال پس گرفته 
شدن سقف تاريخي در سال آينده وجود دارد. البته 
كه اگر بس��ياري از فعالين پرتفوي خود را بررس��ي 
كنند، مخصوصاً ورودي هاي س��ال ۹۹ همچنان در 
عقب ماندگي معناداري ميان پرتفوي خود و شاخص 
قله فتح  ش��ده قرار دارند كه اين حفره تنها با رش��د 

بيشتر شاخص از سقف تاريخي پر خواهد شد.

   ثبات دلار در محدوده تحديد
بر اس��اس آمار معاملات بازار مبادله ارز و طلاي ايران 

قيمت دلار بيش از ۴۳ هزار تومان است و از سوي ديگر 
قيمت اين ارز در بازار به بيش از ۵0 هزارتومان مي رسد 
و حتي در برخي از روزهاي هفته اخير شاهد افزايش 

قيمت 10 هزار توماني ارز در بازار آزاد بوديم.
از س��وي ديگر فعلا نگاه ها به س��فر مديركل آژانس 
بين الملل��ي انرژي اتمي به تهران اس��ت. فعالان بازار 
معتقدند اين سفر براي بازار ارز و سكه اهميت زيادي 
دارد. بازيگران ارزي معتقدند در شرايط فعلي چيزي كه 
مهم است نتيجه سفر است نه خود سفر.در اين ميان، 
برخي از معامله گران مي گويند بازار س��فر گروسي را 
پيش خور كرده است، چراكه در اوايل هفته از احتمال 
اين سفر پرده برداري ش��ده بود. از نگاه اين عده، بازار 

منتظر نتايج اين سفر باقي خواهد ماند.
همچني��ن رابرت مالي، نماينده وي��ژه امريكا در امور 
ايران عنوان كرد كه اين كشور پيش از تصميم گيري 
درباره گام هاي بعدي، منتظر دريافت نتايج سفر رافائل 
گروس��ي، مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي به 

ايران خواهد ماند.
اين تصيم��ات مي تواند تاثير بس��زايي در نرخ دلار و 
وضعيت اقتصادي كشور بگذارد؛ اگر تصميمات به زيان 
ايران باشد و شاهد افزايش تحريم ها باشيم نتيجه آن 
افزايش فشارهاي اقتصادي و نرخ دلار است؛ اين بدان 
معناست كه با افزايش تحريم ها فشار اقتصادي براي 
ايران افزايش خواهد يافت و با افزايش فشار اقتصادي 
نيز شاهد كاهش ارزش پول ملي و در نهايت افزايش نرخ 
دلار در بازار خواهيم بود. به طور كلي برخلاف وعده ها 
وضعيت اقتصادي ايران به سياست خارجي گره خورده 

است و با تغيير ش��رايط در وضعيت سياست خارجه 
شاهد نوسان وضعيت اقتصادي در كشور هستيم.

     نوسان قيمت نفت
يكي از عواملي كه روي بازار س��رمايه و معاملات آن 
تاثير دارد قيمت نفت است و در چند وقت اخير شاهد 
كاهش قيمت نفت بوديم. به گزارش رويترز دو مولفه را 
مي توان در كاهش فعلي قيمت نفت موثر دانست. يكي 
احتمال افزايش مجدد نرخ بهره امريكا و ديگري افزايش 
ذخاير نفت خام در اين كشور. تاثيرگذاري اين دو مولفه 
از آن حيث اس��ت كه با انتشار گزارش هاي اقتصادي 
مثبت در امريكا احتمال افزايش بيشتر نرخ بهره فدرال 
رزرو امريكا وجود دارد. با افزايش نرخ بهره سرمايه ها 
روانه بانك ش��ده و التفات كمتري به سرمايه گذاري 
در كالاهايي همچون نفت مي شود. بنابراين تقاضا و 
قيمت نفت كاهش پيدا مي كند. به اين ترتيب شاخص 
ارزش دلار در برابر ديگر ارزهاي معتبر بين المللي رشد 
چشم گيري پيدا مي كند. رويترز نوشت به گفته برخي 
كارشناسان ممكن است دلار به بالاترين سطح خود 

در »هفت« هفته اخير برسد.
همچنين بر اس��اس آمار ارايه ش��ده از س��وي اداره 
اطلاعات انرژي امريكا، ذخاير نفت خام اين كشور به 
بالاترين سطح خود از ماه مه ۲0۲1 رسيده است. با 
اين حساب به نظر مي رسد تقاضاي نفت از سوي اين 
كشور كه يكي از مصرف كنندگان است كاهش پيدا 
كرده اس��ت. بنابراين منجر به كاهش ارزش طلاي 
سياه در بازارهاي جهاني شده است. قيمت نفت از ۲۴ 

فوريه ۲0۲۲ يعني زماني كه نظاميان ارتش روسيه 
به اوكراين حمله كردند، حدود يك ششم ارزش خود 
را از دست داده است. حال بايد ديد با توجه به چالش  
جديد ايجاد ش��ده در زمينه ناترازي عرضه سوخت 
جت و افزايش تقاضا از سوي ناوگان هاي هوايي روند 

كاهشي قيمت نفت تا چه زماني ادامه دارد؟

     سياست هاي اقتصادي
يكي از مهم ترين عواملي كه مي تواند تاثير مستقيم 
و لحظه اي روي بورس داش��ته باش��د سياست هاي 
اقتصادي دولت است؛ بررسي ها نشان مي دهد كه در 
حال حاضر سياست هاي دولت تاثير بسزايي روي بازار 

سهام دارد و شرايط را تغيير مي دهد.
تجربه سال هاي گذشته بازار سرمايه نشان داده است 
كه دست دولت هاي مختلف براي دخالت ها يا تشويق 
به سرمايه گذاري در بازار س��رمايه بسيار باز است و 
اينكه رفتار تصميم گيران دولتي با بازار س��رمايه به 
چه شكل است، مي تواند در رونق يا افت بازار سرمايه 
نقش اساسي داشته باش��د. به طوركلي بودجه، نرخ 
ارز، عرضه خودرو در بورس، نرخ بهره و... جز عواملي 
هس��تند با تصميم گيري دولت تغيي��ر مي كنند و 
مي توانند تاثير بسزايي روي معاملات بگذارد و اين 
سياست ها در چند هفته اخير وضعيت بازار سرمايه 
را تغيي��ر دادند. براي نمونه هفته ه��اي اخير بود كه 
س��خنگوي اقتصادي دولت از بسته حمايتي جديد 
از بازار س��رمايه سخن گفت كه برخي از سهامداران 

نسبت به اين موضوع واكنش منفي نشان دادند.
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چرا خودروهاي وارداتي
در بورس كالا عرضه نمي شوند؟

ايس�نا| رييس س��ازمان بورس و اوراق به��ادار دليل 
حذف بندي مبني بر اينكه خودروه��اي وارداتي صرفاً 
در بورس كالا عرضه شوند، از آيين نامه واردات خودرو را 
مشخص نبودن زمان و تعداد خودروهاي خارجي كه به 
كشور وارد خواهند شد، اعلام كرد. عشقي درمورد توقف 
عرضه خودروهاي وارداتي در بورس كالا توضيح داد: در 
اين مورد بررسي هاي كارشناسي زيادي صورت گرفته 
است. از آنجايي كه زمان و تعداد خودروهاي خارجي به 
كشور مشخص نيست، امكان عرضه آنها در بورس كالا 
وجود نداشت. سازمان بورس آمادگي دارد كالاهايي كه 
وارد كشور شدند و قابليت تحويل دارند را پذيرش و عرضه 
كند. وي ادامه داد: بر اساس بررسي هاي كارشناسي شده 
كالاهايي كه هنوز خريداري نشده است، امكان عرضه از 
طريق بورس كالا را ندارند. البته بندي كه تاكيد داشت 
اين خودروها صرفا از طريق بورس كالا عرضه ش��وند 
حذف شد و عرضه از طريق بورس كالا، به شرطي كه 
كالا شرايط بورس كالا را داشته باشد،  امكان پذير است.

گشايش هاي جديد
در معاملات برق

بورس انرژي| علي نقوي، مديرعامل بورس انرژي ايران 
در هشتمين كنگره راهبردي و نمايشگاه نفت و نيرو كه با 
حضور فعالان صنعت برق برگزار شد، اظهار كرد: دو حوزه  
محل بحث در موارد مرتبط با صنعت برق و بازار سرمايه، 
مساله نهاد تنظيم گر وي سرمايه گذاري در اين زمينه است.

نقوي با بيان اينكه در كشور ما بورس نهاد مستقلي است 
كه براي شفافيت انجام معاملات حامل هاي انرژي ايجاد 
شده  است، تشريح كرد: طبق قانون بازار اوراق بهادار هيچ 
سهامداري به صورت مستقيم يا غيرمستقيم نمي تواند 
بيش از ۲،۵ درصد س��هام  بورس هاي كشور را در اختيار 
داشته  باش��د. بورس يك تشكل خودانتظام است و طبق 
مقررات تحت نظارت سازمان بورس و اوراق بهادار قرار دارد 
و سازوكارهاي نظارتي حاكم بر بورس امكان استقلال آن را 
فراهم كرده  است. مديرعامل بورس انرژي ايران با اشاره به 
اينكه در برخي از كشورهاي همسايه مانند تركيه »برق« در 
بورس انرژي دادوستد مي شود، توضيح داد: در كشور ما پس 
از اجراي سياست هاي اصل ۴۴ نيروگاه ها خصوصي شدند، 
اما ساختار متناسب با آن اصلاح نش��د. امروزه ۶0 درصد 
نيروگاه هاي كشور متعلق به بخش خصوصي و نهادهاي 
عمومي  و به تعبي��ري متعلق به مردم ان��د. چرا كه منابع 
نهادهاي عمومي از محل صندوق بازنشستگي شركت هاي 
سهامي عام و سهام عدالت اند، اما سياست هاي اجراشده در 
چندسال گذشته مانع تقويت بخش خصوصي در نيروگاه ها 
شده  اس��ت. مديرعامل بورس انرژي ايران گفت: يكي از 
بزرگ ترين ايراداتي كه در بخشي از بدنه شركت هاي تابعه 
وزارت نيرو وجود دارد، نگاه »سود و زيان« به نيروگاه هاست. 
به اين صورت كه فرضيه اي وجوددارد كه يك نيروگاه نبايد 
بيشتر از مقداري سودآوري داشته باشد و برمبناي آن ميزان 
از سودآوري تمام فرآيندهاي پسيني و پيشيني را تنظيم 
مي كنند. نقوي با بيان اينكه مهم ترين نقش در اين فرآيند، 
نقش شركت توانير است، گفت: شركت توانير اثرگذاري 
بسيار بالايي در سياست گذاري هاي صنعت برق دارد. البته 
تلاش هاي بسياري از سوي بخش هاي مختلفي انجام شده 
كه باتوجه تغييرات ساختاري در قوانين بالادستي تمركز 
توانير بر حوزه برق اصلاح كند، اما تا امروز اين مهم محقق 
نشده و بزرگ ترين مانع توسعه صنعت برق كشور ما نگاه 
دولتي به اين صنعت اس��ت. وي با اشاره به گشايش هايي 
كه به تازگي درباره توس��عه معاملات برق در بورس ايجاد 
شده است، گفت: با توجه به حضور جناب آقاي محرابيان 
در وزارت نيرو و تاكيد ايشان عرضه برق نيروگاه ها در بورس 
انرژي، آيين نامه توسعه مبادلات برق در بورس انرژي تدوين 
شده  كه پس از ابلاغ اجرايي خواهد شد. بر اساس فاز نخست 
اين طرح بناست كه مصرف كنندگان بالاي يك مگاوات 
مبادلات خود را از طريق ب��ورس انجام دهند. در فازهاي 

بعدي نيز امكان مبادلات ساعتي برق فراهم مي شود. 

آغاز معاملات »آتي شمش طلا« 
از اوايل سال آينده

كالاخبر| نشست هماهنگي آغاز معاملات گواهي سپرده 
شمش طلا با حضور كارگزاران، نهادهاي مالي و مديران 
بورس كالاي ايران برگزار شد.  جواد فلاح مدير بازارهاي 
مالي بورس كالاي ايران در اين نشس��ت با بيان اينكه در 
معاملات گواهي سپرده ش��مش طلا، پنج شنبه نيز روز 
معاملاتي خواهد بود، گفت: صحبت پيرامون معاملات 
گواهي سپرده شمش طلا از سال گذشته مطرح بود و پس از 
انجام همه اقدامات لازم، شنبه آينده اطلاعيه گشايش نماد 
در سايت بورس كالا منتشر مي شود. فلاح دارايي پايه اين 
معاملات را شمش طلا اعلام كرد و افزود: اين ابزار به توسعه 
معاملات بازارهاي مالي و مشتقه بورس كالا كمك ويژه اي 
مي كند و پيش بيني مي شود از اوايل سال آينده )فروردين 
1۴0۲( معاملات قراردادهاي آتي اين دارايي )شمش طلا( 
در بورس كالا نيز راه اندازي شود. به گفته مدير بازارهاي 
مالي بورس كالا در گواهي سپرده هاي فعلي، زمان ترخيص 
از طريق نامه نگاري به انبار اعلام مي شود اما در اين مكانيزم 
درخواست ترخيص در سامانه ثبت خواهد شد. وي ادامه 
داد: در معاملات شمش طلا هر گواهي 100 سوتي يا يك 
دهم گرمي است و براي تحويل، 11 هزار گواهي نياز است 
كه معادل هزار و 100 گرم طلا است، البته در زمان تحويل، 
تعديل وزني به واسطه عيار ش��مش ممكن است اتفاق 
بيافتد. فلاح در بخش ديگري از صحبت هاي خود با بيان 
اينكه ۳ تن شمش طلا شركت زرشوران در فاز اول به خزانه 
بانك ملت منتقل مي شود، گفت: پيش بيني مي شود ۵ تن 
شمش از شركتي ديگر به خزانه منتقل شود كه اين موضوع 
در مرحله اخذ مجوزهاست. وي تصريح كرد: علاوه بر خزانه 
بانك ملت كه پشتوانه ضمانت ايميدرو را دارد، بانك رسالت 
نيز درخواست داده البته اين بانك وثيقه اي را از توليدكننده 
يا واردكننده خواهد گرفت. ۳0 همت ارزش دارايي )شمش 
طلا( است كه مقرر ش��ده وارد انبار شود. برمك هوشيار 
مدير توسعه فناوري اطلاعات بورس كالاي ايران در اين 
نشست گفت: اصلي ترين نكته دسترسي مردم به بازار 
است چراكه قطعا شاهد گسترش ابعاد بازار خواهيم بود.

دليل تغييرات در برخي از 
قوانين بازار پايه چه بود؟

فرابورس| سروش حق وردي معاون عمليات و نظارت 
بازار فرابورس ايران با اش��اره به فلسفه شكل گيري بازار 
پايه عنوان كرد: قبل از ايجاد بازار پايه سهام شركت هاي 
اخراجي از بورس خارج از بازار معامله مي ش��دند و حق 
سهامداران به شدت از بين مي رفت، اما در برنامه پنجم 
توسعه براي حل اين معضل، بازار پايه شكل گرفت. او در 
ادامه با تأكيد بر اينكه آنچه بازار پايه را تشكيل مي دهد نه 
تمايل شركت ها بهش عدم شفافيت بلكه ضايع نشدن 
حقوق سهامداران است، گفت: در همين راستا در كنار 
اين بازار، بازار توافقي ايجاد شده و فرابورس در حال حاضر 
در تلاش است شركت ها را با احراز شرايط لازم به بازارهاي 
بالاتر از پايه يا بازار توافقي منتقل كند. به گفته حق وردي 
مقررات اينكه چه شركت هايي از بازار پايه به بازار توافقي 
منتقل شوند، به هيات مديره سازمان بورس ارسال  شده 
است. معاملات در بازار پايه به صورت بلوك به بلوك بوده 
و طيف معاملاتي اين بازار با س��اير بازارها فرق مي كند. 
معاون عمليات و نظارت بازار فرابورس ايران در تشريح 
تغييرات اخير بازار پايه نيز اظهار كرد: در ريزساختارهاي 
معاملاتي اين ب��ازار تغييراتي رخ  داده، به اين ترتيب كه 
كف ريالي حجم  مبنا تغيير كرده اما فرمول آن تغييري 
نكرده است و فقط حجم  مبنا براي تابلوهاي رنگي اين 
بازار دو برابر شده است، همچنين كف معاملات برخط 
نيز از۵00 هزار تومان به ۵ ميليون تومان افزايش يافته 
اس��ت. حق وردي با يادآوري حذف ال��زام بازارگرداني 
شركت هاي بازار پايه گفت: البته برخي شركت ها ملزم 
به بازارگرداني هستند كه فهرست آنها طي هفته هاي 
آينده منتشر خواهد شد. وي در خصوص شركت هايي 
كه وارد بازار پايه مي شوند نيز اينگونه توضيح داد: علاوه 
بر ش��ركت هاي اخراجي، از ديگر ورودي هاي بازار پايه، 
شركت هاي سهامي عام در شرف تأسيس يا شركت هايي 
مثل استقلال و پرس��پوليس هستند كه مجوز شوراي 
عالي بورس را دارند. در خصوص شركت پروژه ها نيز بايد 
اين حوزه تقويت و توسعه بيشتري پيدا كند. حق وردي 
در خصوص لزوم آگاهي سرمايه گذاران براي خريد سهام 
در بازار پايه تأكيد كرد: مفاد بيانيه ريس��ك شركت ها 
در بازار پايه نش��ان مي دهد ناشر طي چه فرآيندي وارد 
بازار پايه شده و سرمايه گذار با خريد سهام اين بازار چه 
ريسك هايي را متحمل مي شود. معاون عمليات و نظارت 
بازار فرابورس به شرايط خاص و حساس بازار پايه اشاره 
كرد و افزود: عمده گزارش هاي مجرمانه و تخلفاتي مربوط 
به بازار پايه است. مطالعات نشان مي دهد هميشه و در 
تمامي بازارهاي دنيا شركت هاي كوچك و با سرمايه كم 
مستعد دستكاري هستند، علاوه بر اينكه در شركت هاي 
بازار پايه ناشراني داريم كه دچار چالش هاي سهامداري 
هستند كه مش��كلات خاص خودش را ايجاد مي كند. 
او در تش��ريح روش هاي مختلف دستكاري در بازار پايه 
گفت: در اين بازار برخي به بهانه »تيك اور« وارد س��هام 
مي شوند و قيمت سهم را بالا مي برند، سپس در قيمت 
بالا از سهم خارج مي ش��وند. روش هاي مختلفي براي 
دستكاري وجود دارد و سرمايه گذاران بايد در زمان ورود 
به اين بازار از ريسك هاي آن مطلع باشند. حق وردي با 
تأكيد بر اينكه ما س��رمايه گذار را براي ورود به بازار پايه 
ممنوع نمي كنيم، گفت: س��رمايه گذاري كه تمايل به 
خريد در بازار پايه در رقم هاي كمتر از ۵ ميليون تومان 
دارد، مي تواند از مسير كارگزاري وارد شود. كارگزار نيز 
وظيفه دارد كه در خصوص تصميم معاملاتي سرمايه گذار 
هشدارهاي لازم را بدهد. او با اشاره به اينكه تغييرات در 
بازار پاي��ه ممتد نبوده و در يك مقطع چند تغيير ايجاد 
شده است، افزود: به موجب قانون تابه حال اخراج از بازار 
پايه نداشتيم، رنگ بندي در اين بازار هم به دليل افشاي 
اطلاعات و نوع شركت است. حق وردي با تأكيد به اينكه 
قانون مصوب شده در مجلس در خصوص بازار پايه اجازه 
اخراج شركت ها را نمي دهد، گفت: به همين دليل بازاري 
به نام بازار توافقي ايجاد شد. اما نمي توان شركتي را بدون 
اطلاع قبلي از بازار پايه به بازار توافقي منتقل كرد، به همين 
دليل پيش از اين تغيير بارها هشدارهاي لازم به شركت 
و سهامدار داده مي شود. او در خصوص دليل ادامه حيات 
بازار پايه با وجود ريسك هاي بالا و محدوديت هاي زياد 
گفت: در ساير كشورها بازاري به نام بازار پايه وجود ندارد و 
شركت ها يا در بازارهاي اصلي پذيرش مي شوند يا در بازار 
توافقي )OTC( معامله مي شوند، در مورد بازار سرمايه 
كشور قانون ما را مكلف به راه اندازي بازار پايه كرده است.

اين مقام مسوول در فرابورس در ادامه به برخي نمادها با 
توقف هاي طولاني مدت اشاره كرد و افزود: نماد »خپارس« 
به دليل عدم انتشار گزارش ارزش گذاري متوقف مانده 
است. در نماد بانك آينده نيز بحث افشاي اطلاعات مطرح 
است و بايد راجع به موضوع بااهميتي تصميم گيري شود. 
حق وردي همچنين از بررسي ها براي تغيير چالش هاي 
قانوني در ب��ازار پايه خبر داد و گف��ت: در اين خصوص 
پيشنهادهايي توسط هيات مديره فرابورس تصويب و به 
هيات مديره سازمان بورس ارسال  شده تا بتوان چالش ارايه 
گزارش ارزش گذاري كه شركت ملزم است پس از اخراج 
از بازارهاي اصلي و ورود بلافاصله به بازار پايه، منتشر كند 
را برطرف كنيم. معاون عمليات و نظارت بازار فرابورس 
در پاسخ به پرسشي درباره اينكه چرا متخلفان بازار پايه 
معرفي نمي شوند، گفت: تخلفات دائماً رصد و شناسايي 
شده و گزارش آن به سازمان بورس نيز ارسال مي شود، 
اما از لحاظ قانوني اجازه انتشار و افشاي اسم نماد يا افراد 
را نداريم. او در ادامه به موضوعي تحت عنوان بستن كد 
توسط فرابورس اشاره كرد و گفت: فرابورس امكان بستن 
هيچ كد معاملاتي را ن��دارد چون اين موضوع در اختيار 
مراجع قضايي اس��ت؛ اختيارات ما و كارگزاران صرفاً در 
حوزه محدود كردن كدهاي معاملاتي است. حق وردي 
درباره اينكه چرا در دوره خاصي از بازار محدود كردن 
كدها زياد بود، افزود: در چند دوره بازار تغييرات پياپي 
داشتيم، طي يك دوره به دليل رشد پرشتاب بازار شاهد 
ورود افراد جديد با عنوان هايي مثال سيگنال فروشي در 
فضاي مجازي بوديم، اين وضعيت در سال ۹۹ به اوج 
خود رسيد اما پس از آن با تغيير شرايط بازار و ارايه مجوز 
به شركت هاي سبدگردان، وضعيت فضاي مجازي هم 
تغيير كرد. بخش عمده ايجاد محدوديت كدها نيز در 
آن دوره بود و اينگونه نبوده كه موضوعي را در دوره اي 
انجام بدهيم و بعد از مدتي پيگيري آن را متوقف كنيم.

»تعادل«بررسيميكند

جاي  پاي محكم سياست در بورس

Star Investor's Adani افزايش سهام با شرط 1.9 ميليارد دلاري
گروه بازار سرمايه|

 يكي از بزرگ ترين نام ها در س��رمايه گذاري در بازارهاي 
نوظهور ش��رط بندي 1.۹ ميليارد دلاري روي امپراتوري 
گوتام آداني اس��ت، كه اين مهم ترين نمايش حمايت از 
يك مدير بزرگ پول از زماني است كه يك گزارش كوتاه 
فروش 1۵۳ ميليارد دلار از بازار ش��ركت هندي را حذف 
كرد.  بلومبرگ نوشت كه بر اساس بيانيه اي از گروه آداني و 
بايگاني هاي مبادله، شركاي راجيو جين GQG، سهام چهار 
شركت را از يك تراست خانواده آداني با تخفيف نسبت به 
قيمت هاي بسته شدن روز پنجشنبه خريداري كردند. همه 
10 سهام گروه آداني روز جمعه در بمبئي صعود كردند و 
مجموع ارزش بازار آنها حدود ۸.۵ ميليارد دلار افزايش يافت. 
اين بزرگ ترين افزايش از زمان گزارش هيندنبورگ در ۲۴ 
ژانويه است. سرمايه گذاري جين به عنوان يك راي اعتماد 
در زمان حياتي براي گروه تحت محاصره صورت مي گيرد، 
گروهي كه در چند هفته گذشته تلاش كرده است تا تصوير 
آسيب ديده از اتهامات هيندنبورگ به تقلب حسابداري و 
دستكاري قيمت سهام را ترميم كند. پس از انكار مكرر اين 
اتهامات، آداني تلاش كرده است تا به دارندگان اوراق قرضه 
اطمينان دهد و حتي اهداف رشد تهاجمي را براي كمك 
به كاهش نگراني هاي سرمايه گذاران كاهش داده است. 
ديپاك جاساني، رييس بخش تحقيقات خرده فروشي در 
HDFC Securities Ltd، گفت: تعجب آور است، اما آنها 
به اين نتيجه رسيده اند كه اين يك فرصت سرمايه گذاري 
خوب است، كه ممكن است بس��ياري ديگر براي تجزيه 
و تحليل يا رمزگشايي آن تلاش نكرده باشند. آداني يك 
شرط جسورانه براي جين، رييس GQG است، كه به طور 
گسترده سهام ايمن و دفاعي شركت هايي را ترجيح مي دهد 
كه ترازنامه هاي ضد گلوله دارند. جين در مصاحبه اي كه 
پنجشنبه پس از اعلام سرمايه گذاري انجام داد، گفت كه او 
براي اولين بار بيش از پنج سال پيش به امپراتوري بندر به 
انرژي ميلياردر آداني نگاه كرد، اما تا همين اواخر اين سهام 
به اندازه اي »معامله« براي اتخاذ موضع نبود. پس از گزارش 
هيندنبورگ، افزايش شهاب سنگ اين كنگلومرا به عنوان 
»بزرگ ترين تقلب در تاريخ شركت ها« ناميده شد، تقريباً 
دو س��وم ارزش بازار آن تبخير شد و زيان ها در يك مقطع 
به 1۵۳ ميليارد دلار رسيد. در ميان تلاش هاي مجدد اين 
گروه براي جلب رضايت سرمايه گذاران طي يك نمايشگاه 
سه روزه در سنگاپور و هنگ كنگ، سهام اين هفته بهبود 
 Adani Enterprises Ltd يافته است. شركت پرچم دار
روز جمعه 1۴ درصد جهش كرد تا به بالاترين حد بسته 

شدن خود از 10 فوريه رسيده است. بنادر آداني و منطقه 
ويژه اقتصادي با مسووليت محدود - كه جواهرات اين گروه 
در نظر گرفته مي شود - 10 درصد صعود كرد تا بزرگ ترين 

سود خود از آوريل ۲0۲1 را به دست آورد.
شركت آداني توتال گاز با بيش از ۸0 درصد سقوط در بين 
10 سهام گروه بيشترين آسيب را متحمل شده است. سهام 
اين پرچمدار بيش از نيمي از ارزش خود را از دس��ت داد و 
ارزش گذاري براي گروه نيز به طور مشابه كاهش يافته است.

جين در ادامه گفت: آنچه در اينجا گم شده است، چيزي 
كه هيچ كس در م��ورد آن صحبت نكرد اين بود كه اينها 
دارايي هاي خارق العاده و غيرقابل جايگزيني هستند. وقتي 
مردم ترسيده اند بايد حريص باشي؛ هر وقت مهماني هايي 
برگزار مي ش��ود، ما در حاشيه مي ايستيم و بيشتر اوقات 
رقص مردم را تماشا مي كنيم. GQG سهام آداني پورت را 
با ۴.۲ درصد تخفيف تا پايان روز پنجشنبه خريداري كرد و 
در نتيجه ۴ درصد از سهام را به دست آورد. اين شركت انرژي 
سبز آداني و انتقال آداني را به ترتيب با ۵.7 درصد تخفيف 
براي سهام ۳.۵ درصد و ۲.۵ درصد و شركت آداني را با 1۲.۲ 
درصد تخفيف براي سهام ۳.۳ درصد خريداري كرد. جفريز 
اين معامله را واس��طه كرد. گيربكس آداني و آداني گرين 
در روز جمعه تا س��قف ۵ درصد افزايش يافتند.  كمترين 
 Adani Ports احتمالا GQG شگفت انگيز شرط بندي
است كه توسط سرمايه گذاران به دليل عمليات قوي اش 
تبليغ شده است. اين سهام در خارج از خريدهاي مرتبط 

با س��يمان، با رتبه خريد از سوي ۲1 تحليلگر كه توسط 
بلومبرگ دنبال شده اند، بهترين سهام اين گروه را پوشش 
مي ده��د. تحليلگ��ران JM Financial Ltd. انتظار 
دارند كه بندر آداني 1۴0 ميليارد روپيه )1.7 ميليارد 
دلار( جريان نقدي آزاد ايجاد كند كه به گفته آنها بسيار 
بيشتر از تعهدات بازپرداخت بدهي پيش بيني شده آن 
در حدود 110 ميليارد روپيه در سال هاي مالي ۲0۲۴ 
و ۲0۲۵ است. جين گفت كه تيمش تابستان گذشته 
با مديريت آداني ملاقات كرد و او معتقد اس��ت كه اين 
سرمايه گذاري به پيشرفت اقتصاد هند و زيرساخت هاي 

انرژي، از جمله اهداف انتقال انرژي كمك مي كند.

     دارايي هاي تنظيم شده
جين در مصاحبه اي با بلومب��رگ در ۲۳ فوريه گفت كه 
اگرچه انفج��ار آداني ديدگاه او را در م��ورد هند به عنوان 
ي��ك كل تغيير نداد جاي��ي كه GQG اضاف��ه وزن دارد 
»به طور خاص، آداني يك فراخوان متفاوت است.:  او گفت: 
»اينها دارايي هاي تنظيم شده هستند« برخلاف انرون، 
كه »سيستم بانكي هند خوب اس��ت«. نيتين چاندوكا، 
استراتژيس��ت در بلومب��رگ اينتليجنس در س��نگاپور 
گف��ت، در حالي كه س��رمايه گذاري GQG بايد به ارايه 
حمايت تاكتيكي از سهام آسيب ديده آداني كمك كند، 
س��رمايه گذاران منتظر نتيجه تحقيقات دادگاه در مورد 
اتهامات هيندنبورگ عليه آداني خواهند بود. دادگاه عالي 

هند روز پنجشنبه يك هيات ش��ش نفره را براي بررسي 
گزارش بمب تشكيل داد. همچنين از هيات بورس و اوراق 
بهادار هند خواست تا هرگونه دستكاري در سهام آداني را 
بررسي كند و يافته هاي خود را ظرف دو ماه گزارش دهد. 
گروه آداني گفت كه از اين سفارش استقبال مي كند و به 

شيوه اي محدود به زمان نهايي خواهد رسيد.

     نااميد از فروش
 Piper Serica ابه��اي آگاروال، مدي��ر صن��دوق در
Advisors، گف��ت ك��ه حماي��ت GQG مي تواند در 
كوتاه مدت جلوي كاهش بيش��تر را بگيرد، اما تخفيف ها 

همچنين نشان مي دهد كه فروشنده نااميد بوده است.
جين وقتي از او پرس��يده ش��د كه آيا اعتماد آداني براي 
فروش نااميد است، جين با اين خصوصيات مخالفت كرد 
و اشاره كرد كه برخي از سهام بيش از ۳0 درصد نسبت به 
پايين ترين قيمت هاي اخير افزايش يافته اند. جين به اين 
مجموعه اطمينان دارد و گفت كه »لبه« GQG بهتر از 
سايرين درك مي كند كه چگونه خدمات برقي كار مي كنند.

وي خاطرنشان كرد: شركت هاي آداني از سال 1۹۹۴ 
تاكنون حدود ۳0 درصد در سال بازدهي دلاري داشته 
اس��ت و از برخي از شركت هاي شناخته شده در جهان 
پيشي گرفته است.  »به نظر شما آن شركت چيست؟« 
جين گفت كه من فقط مي گويم كه شما كلاهبرداري 
۳0 ساله نداريد. مطمئناً جين اشتباهات خود را داشته 
است. شرط بزرگ او روي روسيه - 1۶ درصد از كل پول 
صندوق در بازارهاي نوظهور او در آغاز س��ال ۲0۲۲ در 
اين كشور سرمايه گذاري شد - زماني كه رييس جمهور 
ولاديمير پوتين، رييس جمهور اوكراين به اوكراين حمله 
كرد، نتيجه معكوس داد. او با شروع به جمع شدن ابرهاي 
جنگي شروع به عقب نشيني كرد، اما تمام دارايي هاي 
صندوق را نقد نكرد و در نتيجه، سال گذشته ۲1 درصد 
سقوط كرد و آن را به تنها صندوق بزرگ GQG تبديل 
كرد كه عملكرد ضعيفي از معيار خود داش��ت. تصميم 
جي��ن براي كاهش وزن چين نيز پرهزينه بوده اس��ت 
زيرا دولت قرنطينه هاي سختگيرانه كوويد را كه اقتصاد 
را تحت فش��ار قرار مي داد لغو كرد. گري دوگان، مدير 
ارشد اجرايي در دفتر Global CIO گفت: از نظر من، 
كاهش قيمت سهام خانواده آداني نه به كيفيت عمليات 
تجاري، بلكه بيشتر به دليل ارزش گذاري بود. آقاي. جين 
شرط بندي كرده است كه قيمت فعلي سهام ارزش ارايه 

مي دهد. بايد ببينيم آيا بازار موافق است يا خير.



گروه راه و شهرسازي|
»حذف سوداگران از بازار مس��كن« وعده تازه اي در 
اين بازار و س��اير بازارهاي موازي نيست. مرور تجربه 
س��ال هاي اخير به خوبي نشان مي دهد كه سلاطين 
بي تاج و تخ��ت بازارها، اثر معن��اداري بر جهش هاي 
قيمتي نداش��تند، به گونه اي كه با ح��ذف برخي از 
آنها، روند صعودي قيمت ها ت��داوم يافته و همچنان 
ادامه دارد. به بيان ديگر، تجربه هاي كسب شده طي 
سال هاي تورم و تحريم در دهه 1390 نشان مي دهد 
كه بازارها تابع سياست هاي كلان دولت ها بوده اند نه 
سفته بازان! سياست هايي كه برخي اقتصاددانان آنها 
را »تورم زا« و برخي ديگر »شوك درماني« مي خوانند. 
در عين حال، اين سياس��ت ها با هر اسمي كه خوانده 
ش��وند، مورد انتقاد همه اقتصاددانان اعم از نهادگرا يا 

اقتصاددانان معتقد به اقتصاد رقابتي هستند.
در چنين شرايطي است كه مس��وولان جديد دولت 
بدون توجه به اين تجربه ها، تلاش مي كنند تا با ارايه 
نسخه هاي تكراري، مشكلات بازارها را حل كنند. در 
تازه ترين نمونه، مهرداد بذرپاش، وزير راه و شهرسازي 
با اعلام برنامه وزارت راه براي مقابله با افزايش ناباورانه 
قيمت مسكن، گفت: تلاش مي كنيم دست سوداگران 
را از بازار مس��كن كوتاه كنيم. او با اشاره به خانه هاي 
خالي و تصميم وزارت راه و شهرس��ازي در اين رابطه، 
اظهار كرد: سامانه املاك و اسكان 570 هزار خانه خالي 
را شناسايي كرد و به سازمان امور مالياتي ابلاغ شد. در 
بخش مسكن در خصوص سوداگري مسكن موضع ما 
كاملًا مشخص اس��ت؛ با تمهيداتي كه در همكاري با 
مجلس تدوين كرده ايم تلاش شده تا دست سوداگران 
را در اين بخش كوتاه كنيم. وي افزود: خانه هاي خالي 
مرتب در حال شناس��ايي و معرفي به س��ازمان امور 
مالياتي اس��ت. بعضا مكانيزم هاي سختگيرانه تري را 
در اين باره در نظر مي گيري��م. در هماهنگي كامل با 
سوداگراني كه بخواهند زندگي را براي مردم دشوار و 

قيمت مسكن را ناباورانه بالا ببرند، برخورد مي كنيم.

شناساييبااولويتدانهدرشتها
در همين حال، ابوالفضل نوروزي سرپرست دفتر اقتصاد 
مسكن نيز با يادآوري اينكه شناسايي خانه هاي خالي 
با اولويت دانه درش��ت ها در حال افزايش است، اظهار 
كرد: بر اين اساس وزارت راه و شهرسازي طي نامه اي 
فهرست اشخاص حقوقي و حقيقي داراي 50 تا 100 
و بيش از 100 واحد مسكوني خالي را به سازمان امور 

مالياتي ارسال كرد.
وي ادام��ه داد: پيش از اين اقدام، با ارس��ال پيامك و 
نامه اخطار، مهلت يك هفته اي براي مشخص كردن 
وضعيت واحدهاي مس��كوني، به اشخاص داده شد. 
برخي با خوداظهاري، ساكن را معرفي يا ملك را براي 
فروش و اجاره به بازار عرضه كردند. پس از اتمام مهلت 
نيز فهرست اشخاصي كه تكمين نكردند به سازمان امور 

مالياتي براي اخذ ماليات ارسال شد.
وي با اعلام اينكه به اشخاص داراي واحدهاي مسكوني 
خالي بين 20 تا 50 دس��تگاه طي نامه اي اخطار داده 
شده كه در مرحله تعيين تكليف براي ارسال فهرست 
به س��ازمان امور مالياتي ق��رار دارد، افزود: با پيگيري 
مس��تمر، بيش از 350 ميليون رك��ورد اطلاعاتي از 
دس��تگاه هاي اجرايي مختلف دريافت شده و پس از 

كيفيت سنجي و اس��تخراج اطلاعات محل سكونت 
اش��خاص و همچني��ن اطلاعات مرتب��ط با مالكيت 
واحدهاي مسكوني، مورد بهره برداري قرار گرفته است. 
در اين راستا اطلاعات موجود در سامانه ملي املاك و 
اسكان كشور شامل اقامتگاه هاي مسكوني 73 ميليون 

شخص حقيقي و حقوقي است.

لزومساماندهيمالياتهادربخشمسكن
كارشناس��ان مس��كن نيز بر لزوم ماليات س��تاني از 
خانه هاي خالي تاكيد مي كنند. در همين رابطه، سيد 
محم�ود فاطمي عقدا، كارشناس حوزه مسكن با بيان 
اينكه ماليات در اين بخش نيازمند ساماندهي است، 
گفت: شهرداري و دستگاه هاي خدمات رسان ديگر از 
جمله وزارت نيرو بايد براي شناسايي خانه هاي خالي 

پاي كار بيايند.
فاطمي عقدا در گفت وگو با ايرنا در پاس��خ به چرايي 
اجرايي نش��دن موفق اخذ ماليات از خانه هاي خالي، 
اظهار كرد: شناسايي خانه هاي خالي، متولي شناسايي 
و س��ازوكارهاي آن ازجمله مواردي است كه در اخذ 
ماليات از اين خانه ها بايد پيش بيني مي شد، اما با توجه 
به لحاظ نكردن اين موارد، در اجرا اين قانون، موفق به 

شناسايي خانه هاي خالي نشديم.
رييس اسبق مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي 
اضافه كرد: درس��ت اجرا شدن اين قانون نيازمند اين 
است كه همكاري ديگر دستگاه ها از جمله شهرداري 
و ادارات خدمات رس��ان مانند آب، برق و گاز را داشته 
باش��يم تا بتوان اين خانه ها را شناس��ايي و نسبت به 

دريافت ماليات از آنها اقدام كرد.
فاطمي عقدا گفت: با توجه به اينكه همكاري سازمان 
يافته تعريف نشده، اين طرح به درستي اجرا نشد و در 

واقع فرار مالياتي از اين طريق اتفاق افتاده است.

ازنقصشناساييتاقانونناقص
اگرچه شناس��ايي خانه هاي خالي هم��واره يكي از 
مشكلات بوده است، اما در ديماه سال جاري سازمان 
ام��ور مالياتي پيش��نهاد تازه اي را براي شناس��ايي 
خانه هاي خالي به بهارس��تان ارايه كرد و مجلسيان 
نيز بررسي اين پيش��نهاد را در دستور كار خود قرار 
دادند: شناس��ايي خانه هاي خال��ي از روي قبوض 
آب، برق و گاز. اي��ن روش با توجه به اينكه داده ها و 
فرآيندهاي صدور قبوض همگي الكترونيكي شده و 
به راحتي امكان شناسايي كم مصرف ترين خانه ها 
ممكن است، به نظر قابل قبول مي رسد. اما همانطور 
كه پيش از اين گفته شد، شناسايي خانه هاي خالي و 
دريافت ماليات از آنها نيز منجر به بهبود شرايط بازار 
مسكن نمي ش��ود. چه آنكه نرخ اين ماليات در برابر 
جهش هاي تورمي اندك است و از بازدارندگي لازم 
برخوردار نيست و در نتيجه مالكان املاك خود را به 
بازار معاملاتي يا اجاره عرضه نخواهند كرد. از سوي 
ديگر، به گفته مس��وولان دولتي، حدود 80 درصد 
از خانه هاي خالي تحت مالكيت اش��خاص حقوقي 
و نهادها اس��ت و اين در حالي است كه وجود چنين 
خانه هايي در صورت هاي مالي شركت هاي دولتي 
كاركردي ارزنده تر از ميزان ماليات بسته شده بر آن 
دارد و از اين رو، اين اش��خاص تمايلي به واگذاري يا 

عرضه املاك خود ندارند.
درعين حال، به باور اغلب كارشناس��ان قانون ماليات 
از خانه هاي خالي ب��ا توجه به اعمال معافيت مالياتي 
تا 4 ملك، قانون ناقصي اس��ت و از همين رو، حتي با 
موفقيت در شناسايي تمام خانه هاي خالي، نمي تواند 
منجر به هزينه تراشي براي محتكران و در نهايت عرضه 
واحدهاي خالي به بازار مسكن ش��ود. در عين حال، 
همچنان شيوه شناس��ايي و اخذ ماليات از واحدهاي 

مسكوني متعلق به نهادها و بانك ها نامشخص است، 
مساله اي كه با توجه به ابعاد گسترده آن، سويه ديگري 
از نقص قانون مالي��ات بر خانه هاي خالي را آش��كار 
مي كند. در همين رابطه، به باور محمدرضا يزدي زاده 
عضو س��ابق ش��وراي راهبردي نظام مالياتي كشور، 
نماينده هاي مجلس بر اساس منافع شخصي خودشان 
قوانين را طوري بي اثر مي كنند كه با وضعيت خودشان 
همخواني داشته باشد. حتي اگر برگرديم به قانون سال 
4۶، ماليات ها از قوانين كنوني ما پيشرفته تر است و در 
هر اصلاحي كه انجام داديم بخشي از قانون را خراب 
كرديم. اين اصلاحات ناهماهنگي در مواد ايجاد كرده 
و پيوستگي سيستمي مواد قانوني را به هم زده است. 

فرمولمحاسبهمالياتخانههايخالي
بر اساس اين گزارش، نرخ ماليات خانه هاي خالي به 
استناد به ماده 54 مكرر قانون ماليات هاي مستقيم 
مطابق با ارزش اجاره ماهيانه واحد مسكوني خالي و 
سپس كس��ر 25 درصد استهلاك سالانه ساختمان 
از رقم به دست آمده، براي محاسبه ماليات اشخاص 
حقيقي در 15 و حقوقي در 25 درصد ضرب مي شود. 
س��پس اين رقم در تعداد ماه هاي خالي مانده ضرب 
مي شود. بر اساس ماده 54 مكرر قانون ماليات هاي 
مستقيم، در سال اول خالي بودن، رقم به دست آمده 
در ۶ در سال دوم در 12 و در سال سوم به بعد در 18 
ضرب مي ش��ود؛ حال اگر مالك اين واحد مسكوني 
خالي بيش از 5 واحد مس��كوني خالي داشته باشد، 
عدد به دس��ت آمده در 2 ضرب مي ش��ود. بر اساس 
قانون، هرواحدي كه بيش از 120 روز بدون س��كنه 
باشد، خانه خالي شناخته مي شود. متصدي شناسايي 
بودن خانه هاي خالي، وزارت راه و شهرس��ازي و بر 

اساس سامانه ملي املاك و اسكان كشور است.
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گلايهازكاهش۱۵درصدي
بودجهشورايعالياستانها

رييس ش��وراي عالي اس��تان ها از كاهش 15 درصدي 
بودجه اين شورا توسط دولت گلايه كرد. به گزارش فارس، 
پرويز س��روري در آغاز چهاردهمين اجلاس عمومي 
شوراي عالي استان ها با تاكيد بر لزوم توجه به موضوع 
آموزش شوراها گفت: نظام شورايي كشور بايد از قوانيني 
با كيفيت بالا برخوردار باشد و بايد بتوانيم با كيفي بخشي 
آموزش موجب ارتقاي شوراها شويم. روز گذشته اولين 
مرحله آموزش در جمع نمايندگان شوراي عالي استان ها 
را آغاز كرديم و سعي در اين است كه با كمك وزارت كشور 
اين روند را با قدرت ادامه دهيم و ابلاغ دستورالعمل مربوط 
به اين مورد توسط وزارت كشور نويد دهنده اتفاقات خوبي 
در حوزه آموزش است. سروري با گلايه از كاهش بودجه 
شوراي عالي استان ها توسط دولت تاكيد كرد: علي رغم 
نگاه مثبتي كه دولت به نظام شورايي دارد اما اين گلايه 
را داريم كه در بحث بودجه شاهد روند كاهشي بودجه 
شورايي بوديم به نحوي كه 15 درصد بودجه شوراي عالي 
استان ها كاهش يافته است. وي ادامه داد: در اين خصوص 
با مجلس و كميسيون تلفيق بودجه جلسات مفصلي 
داش��تيم و درخواست كرديم كه اين نقيصه رفع شود و 
در مجلس شاهد افزايش بودجه شوراي عالي استان ها 
باشيم اما توقع ما از سازمان برنامه و بودجه اين است كه به 
گونه اي عمل كند تا نظام شورايي به قله هاي قانون اساسي 
و آنچه كه امام راحل و مقام معظم رهبري تاكيد كرده اند 
برسند. وي اضافه كرد: براي سال آينده 25 دقيقه از 
وقت شبكه پربازديد يك سيما براي معرفي شوراي 
عالي استان ها و نظام شورايي اختصاص پيدا كرده 
كه براي اين مهم بايد از مجموعه صدا وسيما تقدير 
كنم چرا كه تجلي مردم پايه بودن جمهوري اسلامي 

ايران در نظام شورايي كشور متبلور مي شود.

توقفساختوفروشمسكن
باجهشنرخدلار

فرشيد پورحاجت، دبير كانون سراسري انبوه سازان اظهار 
كرد: با آغ��از افزايش قيمت دلار از آذر ماه دوباره ش��اهد 
افزايش قيمت مصالح ساختماني بوديم كه اوج آن هم در 
بهمن ماه و هفته اول اسفند بود. پورحاجت در گفت وگو 
با ايلنا، از افزايش 100 درصدي قيمت مصالح ساختماني 
در سال 1401 خبر داد و گفت: در ابتداي امسال تا حدي 
افزايش قيمت ناشي از افزايش دستمزد و حقوق بود و پس 
از اين افزايش قيمت، نرخ ها تا مهرماه ثابت بودند. اما با آغاز 
افزايش قيمت دلار از آذر ماه دوباره شاهد افزايش قيمت 
مصالح ساختماني بوديم كه اوج آن هم در بهمن ماه و هفته 
اول اسفند بود. وي ادامه داد: بيشترين افزايش قيمت مربوط 
به مصالح ساختماني مرتبط با حوزه فولاد بود به طوري 
كه تنها يك قلم كالا همراه با افزاي قيمت دلار در كشور 
تا 90 درصد افزايش قيمت پيدا كرد. دبير كانون سراسري 
انبوه سازان درباره برنامه هاي دولت درباره كارت مصالح 
ساختماني به انبوه سازان و خريد بدون واسطه مصالح اظهار 
كرد: تمام برنامه هاي دولت درباره ذخيره تامين چه براي 
پروژه هاي جهش توليد مسكن و نهضت ملي مسكن و چه 
براي سخت و ساز شهري بخش خصوصي در حد حرف 
و صحبت باقي ماند و شاهد پيگيري هايي از سوي بانك 
مس��كن به عنوان بانك تخصصي اين حوزه بوديم اما در 
عمل اتفاقي نيفتاد. پورحاجت با اشاره به وضعيت بلاتكليفي 
سازندگان مسكن ادامه داد: در حال حاضر به دليل نوسانات 
شديد قيمتي، بسياري  از كارگاه هاي ساخت مسكن متوقف 
شده و حتي سازندگان پروژه  نهضت ملي مسكن و جهش 
توليد مس��كن بلاتكليف و سردرگم هس��تند و از سوي 
ديگر فروشندگان مسكن هم حاضر به فروش نيستند و 
مي گويند پس از تغييرات قيمت دلار هنوز كشف قيمت 
صورت نگرفته  است. وي با تاكيد بر اينكه اميدي نداريم 
دولت براي اين شرايط و وضعيت چاره و تدبيري بينديشد، 
افزود: در حال حاضر از آنجايي كه نرخ هاي صادراتي براي 
توليد كنندگان مصالح ساختماني به صرفه است فروش 
صادراتي را به فروش داخلي ترجيح مي دهند و قيمت هاي 
داخلي هم از قيمت هاي جهاني اث��ر مي پذيرند و روزانه 
شاهد افزايش قيمت مصالح ساختماني هستيم. دبير كانون 
سراسري انبوه سازان با بيان اينكه استفاده  از ال سي هاي 
داخلي هم براي سازندگان هزينه هايي در بردارد، گفت: 
علاوه بر اينكه هر كسي مايل كار با سازندگان با ارايه ال سي 
داخلي نيستند استفاده از اين قابليت هم براي سازندگان 
هزينه ساز است. همچنين تنها استفاده تسهيلات بانكي 
براي سازندگان مسكن گران تمام مي شود و تنها در استفاده 
از اوراق بانكي به ازاي هر يك ميليون تومان تسهيلات 200 
هزار تومان بايد بپردازيم و 15 درصد هم هزينه رس��وب 
بانكي است. پورحاجت تاكيد كرد: در اين شرايط بي سامان 
صنعت ساختمان كشور؛ پيش بيني فرار سرمايه و فرار 
سرمايه گذار را مي كنيم چراكه ريسك سرمايه گذاري در 
اين صنعت به شدت افزايش يافته و كشورهاي خارجي 
بازار جذاب تري براي فعاليت سرمايه گذاران اين حوزه 
هستند. وي ادامه داد: در حالي كه گرفتن پروانه ساخت 
در ايران در خوشبينانه ترين حالت 4 ماه طول مي كشد و 
اين زمان به 2 سال هم مي رسد در تركيه سرمايه گذاران 

در 10 روز مي توانند پروانه را دريافت كنند. 

درخواستوزيرراه
ازشهرداريها

وزي��ر راه با بيان اينك��ه يكي از مش��كلات جاده ها نبود 
خدمات آتش نش��اني در زمان تصادفات رانندگي است، 
گفت: راهدارخانه ها به حداقل تجهيزات آتش نش��اني 
مجهز مي شوند. به گزارش تس��نيم، مهرداد بذرپاش با 
بيان اينكه يكي از مش��كلات حال حاض��ر جاده ها نبود 
خدمات آتش نش��اني در هنگام بروز تصادفات رانندگي 
برون شهري است، اضافه كرد: در اين خصوص برنامه اي را 
در سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي در دستور كار 
داريم كه راهدارخانه ها در سال هاي آتي حداقل تجهيزات 
آتش نش��اني را داشته باشند تا در كمترين زمان بتوانند 
اطفاي حريق را براي خودروهاي دچار حادثه شده داشته 
باشند. براي امسال نيز از شهرداري ها خواسته ايم تا در 30 
كيلومتري شهرها شبكه آتش نشاني بتوانند ارايه خدمت 
انجام بدهند. همچنين شبكه اورژانس نيز در اين مناطق 
مستقر شوند. بذرپاش افزود: در زمان حاضر در جاده ها 
شبكه اورژانس و هلال احمر را داريم. اما اورژانس هاي 
خ��ود ش��هرها در 30 كيلومتري ش��هرها چنانچه 

سانحه اي اتفاق بيفتد بايد حضور داشته باشند.

طرحمتروبرايممانعتاز
ورودآقايانبهواگنبانوان

مديرعامل شركت بهره برداري متروي تهران از طرح 
جديد مترو براي عدم ورود آقايان به واگن ويژه بانوان 
خبر داد. مسعود درستي در گفت وگو با ايسنا، در مورد 
جزييات طرح جديد جداس��ازي واگن بانوان و عدم 
ورود آقاي��ان به اين واگن ها، گف��ت: نكته قابل توجه 
اين است كه 40 درصد تماس هاي مردمي با مترو در 
حوزه درخواست ها و انتقادات در مورد ورود آقايان به 
واگن بانوان است و اين درخواست در رتبه اول فراواني 
اعتراضات مردمي است. مديرعامل شركت بهره برداري 
متروي تهران اعلام كرد: بر همين اس��اس در يكي از 
قطارها درب شيشه اي جدا كننده نصب كرديم و كاملا 
ورود آقايان از داخل قطارها را مسدود كرديم. وي با بيان 
اينكه ما نياز به همراهي و همكاري آقايان در اين مساله 
داريم، اظهار كرد: ما براي تكريم بانوان واگن مخصوص 
براي آنها گذاش��تيم و اين ربطي به اسلام ندارد؛ چرا 
كه در ژاپن هم واگن مخصوص بانوان وجود دارد و آيا 
آنها مسلمان هستند؟ اين موضوع يعني تعيين واگن 
اختصاصي براي زنان كه جزو درخواست هاي آنان بوده 
و ما از نظر فرهنگي و اعتقادي نياز به همراهي آقايان 
هستيم. مديرعامل شركت بهره برداري متروي تهران 
درباره ورود آقايان از درهاي اصلي قطار به واگن بانوان 
و تمهيدات مترو نيز گفت: ماموري گذاشته و به آقايان 
تذكر مي دهيم، اما در يكي از قطارها درهاي شيشه اي 
را آزمايش كرديم و در نظر داريم تا در آستانه سال نو 
در خط سه مترو اين درهاي جدا كننده را نصب كنيم 

تا مشكل ورود آقايان به واگن زنان رفع شود.

انبارهايتامينقطعاتمترو
خالياست

معاون امور اجتماعي و فرهنگي شهرداري تهران با بيان 
اينكه تهران شهري است كه بيش از 7500 هزار اتوبوس 
نياز دارد، گفت: اما كمتر از 2500 دستگاه اتوبوس دارد و 
آن هم فرسوده است. همچنين انبارهاي تامين قطعات 
مترو خالي است كه اين كمبودها بايد امسال جبران شود. 
به گزارش ايسنا، محمد امين توكلي زاده در افتتاحيه 
هجدهمين نمايشگاه زنان و توليد ملي اظهار كرد: امسال 
بخش بزرگي از بودجه به حوزه حمل و نقل تعلق گرفت 
كه از اين بابت خوشحاليم. تهران شهري است كه بيش از 
7500 هزار اتوبوس نياز دارد ولي كمتر از 2500 دستگاه 
اتوبوس دارد و آن هم فرسوده است. همچنين انبارهاي 
تامين قطعات مترو خالي است كه اين كمبودها بايد 
امسال جبران شود. وي ادامه داد: امسال اعتبار هزار 
ميلياردي براي كل زيرساخت فرهنگي و اجتماعي 
و به ويژه بانوان با حمايت مهندس چمران گنجانده 

شد كه نويد بخش اتفاق هاي خوب است.

سواركردن4مسافردرتاكسي
خلافاست

رييس كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي اسلامي 
شهر تهران به تغيير فعاليت تاكسي هاي زرد به سمت 
مسافركشي خصوصي اشاره كرد و گفت: در بودجه سال 
آينده ون ها جايگزين تاكسي ها براي جابه جايي جمعيتي 
و تعدادي خواهند بود.  سيدجعفر تشكري هاشمي روز 
جمعه درباره فعاليت دربستي و تكسفره تاكسي هاي زرد 
به ايرنا گفت: فعاليت كنوني تاكسي ها و تعريف تاكسي 
به عنوان وسايل حمل و نقل عمومي تعدادي و جمعيتي 
اشتباه تاريخي بوده اس��ت. وي سوار كردن چهارتايي 
مسافر را برخلاف تعريف درست تاكسي دانست و افزود: 
اصولا تاكس��ي وس��يله حمل و نقل دور تو دور است و 
براساس مبدا تا مقصد فعاليت مي كند. رييس كميسيون 
عمران و حمل و نقل شوراي اسلامي شهر تهران گفت: 
تاكسي به عنوان يك وسيله نقليه كرايه اي خصوصي 
تعريف شده و در همه جاي دنيا نيز از همين الگو پيروي 
مي كند. به گفته تشكري هاشمي تفاوتي ندارد فعاليت 
تاكسي ها چگونه باشد و به هر شيوه برخط، تلفني و 

حتي حضوري تفاوتي در ماهيت كار آن ندارد.

كمبارشيدر۱۶شهراستانتهران
داده هاي مركز ملي اقليم و مديريت بحران خشكسالي 
سازمان هواشناسي كشور نشان مي دهد، 1۶ شهرستان 
استان تهران با كسري بارش مواجه هستند. به گزارش 
تسنيم، ميانگين بارش نرمال استان تهران از ابتداي مهر 
تا هشت بهمن هر سال حدود 145 ميليمتر است اما 
امسال تنها 90 ميليمتر دريافت شده و استان با كسري 
45 درصدي بارش مواجه است. اين در حالي است كه 
جمع بارش سال گذشته استان تهران در اين بازه حدود 
100 ميليمتر بوده اس��ت. بيش��ترين بارش دريافتي 
استان با 158 ميليمتر مربوط به شميرانات بوده اما اين 
ميزان بارندگي حدود 131 ميليمتر كمتر از ش��رايط 
نرمال بارشي اين شهرستان است. كمترين بارش نيز 
با 51 ميليمتر مربوط به شهرستان فيروزكوه بوده كه 
حدود 108 ميليمتر كمتر از وضعيت نرمال است. 1۶ 
شهرستان استان تهران با كسري بارش مواجه هستند كه 
بيشترين كسري با 131- ميليمتر مربوط به شميرانات 

و كمترين كسري با 4- ميلمتر مربوط به ورامين است.

»تعادل«وعدهجلوگيريازگرانيملكرابررسيميكند

قطع دست سوداگران از بازار مسكن

21دستگاهتخصصيدرسومينتمرينمشتركامدادهواييمشاركتكردند

امدادهواييباسناريويزلزله۷ريشتريدرتهران
گروه راه و شهرسازي|

 در ش��رايطي كه به گفته كارشناس��ان و مس��وولان 
شهري، شهر تهران مستعد وقوع زلزله اي بزرگ است، 
سومين تمرين مشترك امداد هوايي كلان شهر تهران 
با سناريوي بحران زلزله فرضي به بزرگي 7 ريشتر صبح 
پنجشنبه با حضور مسوولان ش��هري برگزار شد. در 
سومين تمرين مشترك امداد هوايي كلان شهر تهران 

21 دستگاه تخصصي و 739 نفر مشاركت داشتند. 
در اين تمرين، يك فروند هواپيماي بال ثابت، 5 فروند 
بالگرد، 4 فروند پهپاد، 83 دستگاه خودرو سبك، 24 
دستگاه خودرو متوسط، 12 دستگاه خودرو سنگين 

و 3 دستگاه خودرو ديگر مورد استفاده قرار گرفت.
س��ازمان مديريت بحران كش��ور، ق��رارگاه ثارالله، 
سازمان پيش��گيري و مديريت بحران شهر تهران، 
سازمان هواپيمايي كشوري، هوانيروز ارتش ، نيروي 
هوايي ارتش، سپاه، فرماندهي انتظامي تهران بزرگ، 
وزارت دفاع و پش��تيباني نيروهاي مس��لح، شركت 
فرودگاه ه��ا و ناوبري هوايي ايران، فرودگاه س��پهر، 
جمعيت هلال احمر استان تهران، سازمان اورژانس 
تهران، سازمان آتش نشاني و خدمات ايمني تهران، 
شركت آب منطقه اي تهران، شهرداري منطقه 19 
و مجموعه بوس��تان ولايت، سازمان هاي تخصصي 

مشاركت كننده در اين مانور بودند.
س��تاد مديريت بحران تهران، س��د لتيان، پد بالگرد 
قرارگاه ثارالله، پايگاه دوش��ان تپه و بيمارستان فجر 
ارتش، پايگاه شهيد آريانفر، پايگاه فتح، سايت پنها 2، 
بوستان ولايت، بيمارستان بقيه الله، بيمارستان امام 
خميني )ره( و مركز آموزشي صالح آباد نيز محل هاي 

اجراي اين تمرين بودند.

تهرانروي3گسلبزرگ
عليرضا زاكاني، ش��هردار تهران در حاشيه برگزاري 
سومين تمرين مشترك امداد هوايي كلان شهر تهران 
با اشاره به برگزاري اين مانور اظهار كرد: اين مانور نسبت 

به گذشته با شرايط بهتري در حال اجراست و تا ظهر 
ادامه داش��ت. وي گفت: يكي از ويژگي هاي اين مانور 
نسبت به دو مانور قبلي اين است كه در كنار نيروهاي 

باتجربه، از نيروهاي جوان نيز استفاده شده است.
به گزارش تسنيم، زاكاني با اش��اره به اينكه سومين 
تمرين مشترك امداد هوايي كلان شهر تهران در 11 
محل عمليات اجرايي خواهد شد، افزود: از اين تعداد 7 

منطقه در تهران درگير اين مانور هستند.
شهردار تهران ادامه داد: اين مانور با پيش فرض زلزله 7 
ريشتري برگزار مي شود تا آمادگي بيشتري را در زمان 

بحران داشته باشيم.
وي با اش��اره به وجود 3 گسل بزرگ و 12 هزار هكتار 
بافت ناپايدار در تهران گفت: برگزاري چنين مانورهاي 
باعث افزايش آمادگي بخش ها در زمان بحران مي شود.

زاكاني ادامه داد: بايد اقدامات پيشگيرانه مورد توجه قرار 
بگيرد به همين جهت نوسازي بافت فرسوده مي تواند 
باعث كاهش اثرات در بحران ها از جمله زلزله شود. وي 
اظهار كرد: بايد به سرعت جبران مافات گذشته شود 
و يك پيشگيري مبتني بر استحكام بخشي و نوسازي 

شهري داشته باشيم.

تخريبزيادبازلزله۵ريشتري
رييس س��ازمان مديريت بحران ش��هر تهران نيز در 
حاشيه اين تمرين امداد هوايي گفت: زلزله 5 ريشتري 

در تهران آوارهاي زيادي را بر جاي خواهد گذاشت.
علي نصيري، رييس سازمان مديريت بحران شهر تهران 
در ابتداي اين مراسم با اشاره به برگزاري سومين تمرين 
مشترك امداد هوايي كلان ش��هر تهران با سناريوي 
بحران زلزله اظهار كرد: شهر تهران به عنوان پايتخت 
در يك بافت گسل خيز قرار دارد و به همين جهت بايد 

به اين مساله توجه شود.
وي گفت: در سنوات گذشته اقداماتي در ايمن سازي 
س��اختمان هاي تهران صورت گرفته و تهران شهري 
ايمني تر نسبت به يك دهه گذشته شده است اما تهران 

همچنان مستعد زلزله هاي 7 ريشتري و بيشتر است.
رييس س��ازمان مديريت بحران ش��هر تهران افزود: 

نوسازي بافت فرسوده اهميت ويژه اي دارد.
نصيري با اش��اره به اينكه زلزله 5 ريشتري در تهران 
مي تواند موجب به وجود آوردن آوارهاي زيادي شود، 
گفت: در همين راستا بايد آمادگي كامل را در بحران ها 
داشته باشيم و به همين منظور در سومين سال پي در 
پي مانور و تمرين مش��ترك امدادي با همكاري تمام 

دستگاه ها و تمام ظرفيت برگزار مي شود.
رييس سازمان مديريت بحران شهر تهران ادامه داد: 
براي مانور امروز، ۶ ماه است برنامه ريزي شده است و 
ما در طول اين مس��ير و اخذ مجوز، 12 بار س��ناريو را 
تغيير داده ايم. نصيري اضافه كرد: در تمرين امروز ستاد 
بحران هم فعال شده است. براي اينكه عمليات قابل  
رصد باشد پايش هاي زميني و تصويري انجام خواهد 
شد. وي انتقال مجروحان و نيروهاي امدادي توسط 

بالگرد را بخشي از تمرين عنوان كرد.

استقرار۲ميليوننفر
رويخطرناكترينگسلپايتخت

در حالي سومين تمرين امداد رساني هوايي در تهران 
برگزار شد كه هفته گذشته، مهدي زارع، رييس مركز 
پيش بيني زلزله در پژوهشگاه بين المللي زلزله شناسي 
و مهندسي زلزله گفته بود: استقرار جمعيتي بيش از 
2 ميليون نفر روي گسل تهران بسيار خطرناك است 
و عمدتاً در50 سال گذشته اين اتفاق رخ داده است و 
دولت ها مي توانستند مقرراتي را اعمال كنند تا تمركز 
جمعيتي در ش��مال و حاش��يه تهران كمتر باشد و 
جمعيت ميليوني بيش از 5 ميليون نفر در اين منطقه 

مستقر نشود.
 ريي��س مرك��ز پيش بين��ي زلزله در پژوهش��گاه 
بين المللي زلزله شناسي و مهندسي زلزله همچنين 
در پاس��خ به اينكه آي��ا از نظر ش��ما مي تواند بافت 
فرسوده تهران را پاشنه آشيل اين كلان شهر ناميد؟ 

اظهار كرده بود: بايد تأكيد كنم بافت فرسوده حتي 
بدون رخداد زمين لرزه پاش��نه آشيل تهران است، 
چرا كه در بافت فرس��وده مي توان��د اتفاقاتي مانند 
پلاس��كو در دي ماه 1395 رخ دهد. ما مناطقي در 
تهران مانند بازار داريم كه مطالعات نشان مي دهد 
كه روزانه بين س��اعت 9 تا 14 جمعيتي بين 1.5 تا 
3.5 ميليون نفر در بازار گردش و فعاليت مي كنند. 
او افزوده ب��ود: يكي از پرتراكم تري��ن مناطق تهران، 
بازار به ش��مار مي رود و اينكه حادثه زلزله چه زماني 
رخ دهد شايد بد نباشد به زلزله دوم تركيه كه ساعت 
13.24 دقيق��ه عصر رخ دهد اش��اره اي كنيم. برخي 
اوقات ممكن اس��ت زلزله ها در س��اعاتي غير از شب 
رخ دهد و كانون زلزله همجوار محل هايي باش��د كه 

بسيارآسيب پذيرترند. 
زارع اظهار كرده بود: بنابراين بافت هاي فرس��وده و 
تراكم جمعيت و گردش جمعيت در پهناي فرسوده 
مي توانند به مراتب اتفاقات بعدي را براي ما بدتر كنند، 
راه چاره اين اس��ت كه با يك نگاه علمي و مرحله اي 
دس��ت به اقداماتي بزنيم تا به تدريج ميزان ريسك 
را در تهران كاه��ش دهيم، با اين اق��دام مي توانيم 
مانع ايجاد ريس��ك هاي جديد در تهران نيز شويم.

بنابراين با اين مجموعه عملكردها بايد مانع اعطاي 
مجوز براي احداث آسمانخراش هاي چند طبقه در 
مناطق بسيار پرتراكم در بافت هاي فرسوده بشويم.

بدینوس�یله اعلام می دارد مدرک فارغ التحصیلی کارشناس�ی اینجانب 
حسین مائلی فرزند حسن مراد به ش�ماره ملی  3255358795 صادره از 
کرمانشاه رشته مهندس�ی عمران صادره از واحد دانشگاهی آزاد اسلامی 
واحد کرمانشاه به شماره دانشجویی 79294830 مفقود گردیده و از درجه 
اعتبار ساقط می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد 
اسلامی واحدکرمانشاه به نشانی : کرمانشاه شهرک ژاندارمری  ارسال نماید.
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قيمت بيت كوين هم زمان روز گذشته در عرض يك ساعت 
1/300 دلار كاهش يافت و براي مدت كوتاهي حتي به زير 
22/000 دلار رسيد، بدين ترتيب ارزش كل بازار ارزهاي 
ديجيتال تنها در يك ساعت ۵0ميليارد دلار كاهش يافت 
و از حدود 1.0۷تريليون دلار به 1.02تريليون دلار رسيد. 
سقوط ارزش سهام بانك ارز ديجيتال سيلورگيت، انتشار 
داده هاي مربوط به شاخص قيمت مصرف كننده ايالات 
متحده امري��كا در روزهاي آينده و احتم��ال بازپرداخت 
طلبكاران صرافي مت گالس از جمله اخبار منفي تأثيرگذار 
در اين كاهش بود و بدين ترتيب، بيت كوين ش��ديدترين 
سقوط خود را از زمان فروپاشي صرافي FTX تجربه كرد. 

ترديد ايجاد شده درباره احتمال ورشكستگي سيلورگيت، 
احتمالًا اصلي ترين دليل س��قوط قيمت بيت كوين بوده 
است. بانكي كه با ايجاد دروازه اي به سيستم پولي فيات، 
نقش عمده اي در تامين نقدينگي بازار ارزهاي ديجيتال 
دارد. اين بانك در روزهاي گذش��ته ارايه گزارش عملكرد 
س��الانه خود به كميس��يون بورس و اوراق بهادار ايالات 
متحده را به تأخير انداخت. شك و ترديد نسبت به وجود 
مشكلات مالي باعث شد تا قيمت سهام سيلورگيت بيش 
از ۵0درصد كاهش يابد. چندين شركت بزرگ ارز ديجيتال 
از جمله كوين بيس، كراكن، پكسوس و گلكسي ديجيتال 
متعاقباً به روابط تجاري خود را با اين بانك خاتمه دادند. با 
اين حال، بسيار ساده انگارانه خواهد بود كه دليل سقوط 
قيمت بيت كوين را تنها اين مساله بدانيم. همانطور كه مايلز 
دويچر تحليلگر ارزهاي ديجيتال در توييتر خود نوشت، 
موانع رش��د در بازار ارزهاي ديجيتال در حال افزايش اند. 
در كنار سيلورگيت، پرداخت بيت كوين توسط مت  گاكس 
به مشتريان، فراهم شدن امكان برداش��ت اتريوم پس از 
به روزرساني ش��انگهاي و تورم زياد، ليكوئيدشدن حجم 
زيادي از معاملات و ضعف بازار س��هام مي توانند از ديگر 
دلايل سقوط قيمت ها باشند. دويچر توضيح داد: »به ياد 
داشته باشيد كه همه اين دلايل لزوماً مبناي اصولي ندارند، 
اما نيازي هم ندارند كه باعث كاهش فعاليت هاي تجاري 
شوند. من فكر مي كنم دليل اصلاح قيمت، تركيبي از اين 
عوامل در كنار ليكوئيد شدن هايي باعث كه باعث تشديد 
شرايط شد.« به ويژه، ليكوئيدشدن حجم زيادي از معلات 
لانگ به همان شدتي كه در مدت زمان كوتاهي رخ مي دهد، 
احتمالًا مي تواند نقش مهمي در سقوط قيمت بازي كند. 
بر اس��اس داده هاي كوين گلس، با كاهش 1300 دلاري 
بيت كوين، 2۴3ميليون دلار موقعيت معاملاتي ليكوئيد 
ش��دند كه 1۸۵ميليون دلار آن در ع��رض ۴۵دقيقه رخ 
داد. معاملات بيت كوين نيز كمي بيش از ۸۴ميليون دلار 
معاملات ليكوئيدشده بيشتر سهم را به خود اختصاص داد.

   آيا نهنگ  ها در ريزش قيمت نقش داشتند؟
تحليلگري با نام مستعار اسكو با اشاره به دلتاي تجمعي 
حجم بازار اسپات بيت كوين و دلتاي سفارشات گفت كه 

يك فروش بزرگ در بازار اس��پات بايننس منجر به ايجاد 
روند ليكوئيدشدن معاملات لانگ شده است. بازار اسپات 
بايننس يك دقيقه پيش از هر صرافي اسپات ديگري شروع 
به ريزش كرده است. حجم قابل توجهي منجر به كاهش 
قيمت شده و احتمالًا ش��خصي از بازار ارزهاي ديجيتال 
خارج شده است. قيمت هدف 22/000 دلار خواهد بود. 
شركت تحليلي آن چين سنتيمنت در توييتي نوشت كه 
بيش از چهار ماه از زماني مي گذرد كه قيمت بيت كوين 
در عرض يك ساعت ۵درصد يا بيشتر سقوط كرد. اما 
اين بار، بار ديگر ش��اهد اين اتفاق بوديم. افزايش دوباره 
قيمت به ميزان نگراني سرمايه گذاران بستگي دارد و به 
نهنگ ها اجازه مي دهد تا بيت كوين هاي معامله گران 

بي تجربه و احساساتي را جمع آوري كنند.

   كاهش ۵۰ ميليارد دلاري ارزش 
كل بازار تنها در يك ساعت

ارزش كل بازار ارزهاي ديجيتال در 3 مارس )12 اسفند(، 
تنها در يك ساعت ۵0ميليارد دلار كاهش يافته و از حدود 
1.0۷تريليون دلار به 1.02تريليون دلار رس��يد. سقوط 
ارزش سهام بانك ارز ديجيتال سيلورگيت، انتشار داده هاي 
مربوط به شاخص قيمت مصرف كننده ايالات متحده امريكا 
در روزهاي آينده و احتمال بازپرداخت طلبكاران صرافي 
مت گالس از جمله اخبار منفي تأثيرگذار در اين كاهش 
بوده است. بيت كوين ش��ديدترين سقوط خود را از زمان 
فروپاشي صرافي FTX تجربه كرد. قيمت اين ارز ديجيتال 
هم زمان با شروع روز معاملاتي در هنگ كنگ در عرض يك 
ساعت 1/300 دلار كاهش يافت و براي مدت كوتاهي به 
زير 22/000 دلار رسيد. پس از سقوط قيمت بيت كوين به 
محدوده 23/000 دلار در هفته گذشته، اكنون نگراني ها 
درمورد تداوم روند افزايش يافته است. در حالي كه برخي از 

تحليلگران عقيده دارند كه قيمت بيت كوين در ميان مدت 
به 30/000 دلار خواهد رسيد، يكي از تحليلگران بلومبرگ 
خاطرنشان كرده كه ممكن است س��طح 2۵/000 دلار 

همچنان به عنوان مقاومت اصلي باقي بماند.

    خريداران باور دارند كه
 قيمت به ۳۰ هزار دلار مي رسد

در حالي كه بازار سهام ايالات متحده پس از انتشار داده هاي 
تورمي با نرخ  هايي بالاتر از حد انتظار به روند نزولي خود 
ادامه مي دهد، رشد اخير قيمت بيت كوين پس از يك هفته 
سخت براي اين دسته از دارايي هاي پررسيك، كمابيش 
نشانه هايي از بازگشت روند را نشان مي دهد. با اين همه، 
قيمت بيت كوين همچنان پايين تر از محدوده اي است كه 
توسط تحليلگران به عنوان سطح مهمي براي بازپس گيري 
پيش از پايان ماه مشخص شده بود. در اين شرايط، كالئو 
معامله گر ارزهاي ديجيتال، يكي از معدود تحليلگراني 
اس��ت كه به افزايش قيمت خوش بين است. او همچنان 
باور دارد كه قيمت بيت كوين به س��مت سطح 30/000 
دلاري در حركت است. هم زمان، آلت كوين شرپا در تحليل 
خود خاطرنشان كرد كه قيمت در ميان مدت )۴ تا ۶ هفته 
آينده( به 30/000 دلار خواهد رس��يد. با اين حال، مگز، 
تحليلگر تكنيكال ارزهاي ديجيتال، در توييتي درباره 
روند قيمت بيت كوين نوشت: »بيت كوين همچنان در 
مرحله گذار از بازار نزولي به صعودي است، رشد قيمت 

تنها زماني آغاز مي شود كه خط گردن شكسته شود.«

   تحليلگر بلومبرگ: 
روند قيمت بيت كوين نزولي باقي مي ماند

ماي��ك مك گل��ون، استراتژيس��ت ارش��د در بلومبرگ 
اينتليجنس، با نگاهي به آينده، نسبت به توانايي خريداران 

براي عبور از منطقه مقاوم��ت 2۵/000 دلاري ابراز ترديد 
كرد. مي گويد كه افزايش نرخ بهره توس��ط ف��درال رزرو 
باهدف كاهش ت��ورم، در كنار ايجاد خطر ركود اقتصادي، 
مي تواند بر قيمت دارايي هاي پرريسك مانند بيت كوين 
فشار نزولي وارد كند. او عقيده دارد كه تداوم سياست هاي 
انقباضي فدرال رزرو، بزرگ ترين عامل بازدارنده رشد براي 
بيش��تر دارايي هاي پرريس��ك، به ويژه ارزهاي ديجيتال 
خواهد بود. او در توييتي با اشاره به آخرين گزارش بلومبرگ 
نوشت: »باوجود رش��د بازارها، عوامل بازدارنده اقتصادي 
همچنان قدرتمند هستند. سياست هاي پولي انقباضي 
فدرال رزرو مهم ترين عامل بازدارنده رشد بازارها در سال 
2022 بود كه در س��ه ماهه اول سال جاري نيز همچنان 
ادامه دارد.« مك گلون خاطرنشان كرد: »عبور بيت كوين 
از س��طح مقاومت 2۵/000 دلاري احتم��الًا براي تمامي 
دارايي هاي پرريسك اتفاقي مهم باشد و ماه مارس احتمالًا 
مشخص مي كند كه آيا ارزهاي ديجيتال مي توانند در برابر 
سياست هاي پولي سختگيرانه فدرال رزرو مقاومت كنند يا 
نه.« گزارش بلومبرگ پيش بيني مي كند زماني كه صحبت 
از بيت كوين به ميان مي آيد، معامله گران تكنيكال به احتمال 
زياد نسبت به فروش در شرايط مناسب متمركز هستند، در 
حالي كه ممكن است مدتي طول بكشد تا گروهي دست بالا 
را در بازار به دست آورند كه استراتژي خريد و سرمايه گذاري 
دارند. هفته گذشته، اين اميد وجود داشت كه بيت كوين 
بتواند بدون تلاش زيادي از مقاومت 2۵/000 دلاري 
عبور كند؛ در حالي كه اكنون ميزان دشواري عبور از اين 
سطح مشخص شده است. علاوه بر اين، سفارش هاي 
فروش موجود در دفتر سفارش صرافي ها و قرارگيري 
قيمت بيت كوين زير ميانگين هاي متحرك كليدي 
خود، به ويژه ميانگين متحرك ساده ۵0 و 200 هفته اي 
ديگر عوامل منفي براي قيمت محس��وب مي شوند. 
نزولي ش��دن وضعيت ميانگين متحرك ۵0 هفته اي 
بيت كوين به تنهايي باعث شد مك گلون به اين نتيجه 

برسد كه روند نزولي همچنان ادامه دارد.

   اكنون بهترين زمان 
براي خريد بيت كوين است

جيم��ز مولارني، مج��ري كان��ال محب��وب يوتيوبي 
InvestAnswers، در مورد اينكه چه زماني مردم بايد 
بيت كوين بخرند تا بيشترين بازده را ببينند، صحبت كرد. 
براساس صحبت هاي مولارني، از نظر تاريخي، ماه مارس 
)اسفندماه و اوايل فروردين ماه( بهترين زمان براي خريد 
بيت كوين است. به گفته او اين ماه در بين سرمايه گذاران 
به پربازده بودن معروف است چراكه همواره بين ۶0 تا ۹0 
روز آينده بيشترين بازده را به سرمايه گذاران مي رساند. 
مولارني به ۴۴0 هزار مش��ترك خود اعلام داش��ت كه 
خريداران با اعتماد به نفس بالايي درحال تهيه بيت كوين 

هستند كه احتمال رشد بالقوه آن را بالاتر نيز مي برد.
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نقشه راه سامسونگ 
براي فناوري آينده دار

سامسونگ روي نقشه راهي براي محصولات واقعيت 
تركيبي كه به اختصار ام آر ناميده مي شود، كار مي كند. 
به گزارش ايسنا، پاتريك شومت، نايب رييس اجرايي 
در سامسونگ به شبكه سي ان بي سي گفت: سامسونگ 
در راستاي ورود به حوزه دستگاه هاي واقعيت افزوده 
كه بسياري از سازندگان محصولات الكترونيكي آنها 
را براي رش��د آينده مهم مي دانند، روي نقشه راهي 
براي اين محص��ولات كار مي كند. واقعيت افزوده به 
عنوان تغيير بزرگ بعدي در رايانش توصيف ش��ده 
است؛ درس��ت مانند تحولي كه تلفن هاي هوشمند 
ايجاد كردند. از اين رو، ش��ركت هايي نظير متا، روي 
س��اخت و عرضه اي��ن محصولات س��رمايه گذاري 
مي كنن��د. واقعيت تركيبي، به فناوري هايي اش��اره 
دارد كه دنياي مجازي و فيزيكي را تركيب مي كنند و 
مي تواند شامل واقعيت افزوده باشد كه در آن تصاوير 
يا ويدئوهاي ديجيتالي به دنياي واقعي اضافه مي شوند. 
اپليكيشن ها و تجربه هاي واقعيت تركيبي مي توانند 
از طريق هدست  هايي كه كاربر بر سر مي گذارد، قابل 
دسترس شوند. اين مدير سامسونگ حاضر نشد درباره 
زمان عرضه چنين محصولي توضيح دهد. وي كه در 
حاشيه نمايشگره كنگره موبايل جهان در بارسلون 
صحبت مي كرد، به همكاري سامس��ونگ با گوگل 
و كوالكام اش��اره كرد كه در فوريه اعلام شد. اين سه 
شركت جزييات اندكي درباره اين همكاري ارايه كرده 
و تنها گفته   اند كه بر واقعيت تركيبي، متمركز خواهد 
بود. كوالكام تراشه هايي به نام اسنپ دراگون ايكس آر 
مي فروشد كه ويژه محصولات واقعيت تركيبي مانند 
هدست ها، طراحي شده اند. سامسونگ سال ها تجربه 
در طراحي سخت افزار دارد. اما قدرت گوگل، مربوط 
به سيستم عامل اندرويد و طراحاني است كه براي اين 
سيستم عامل، اپليكيشن طراحي مي كنند. شومت 
گفت: اين همكاري فقط مربوط اين سه شركت نيست 
بلكه رشد بازار واقعيت تركيبي را مد نظر دارد. دليل 
آنكه اين همكاري را اعلام كردي��م، فراتر از كوالكام، 
گوگل و سامس��ونگ، مي خواهيم كل اكوسيستم را 
آماده كنيم. طراحان، شركت هاي محتوا و شركت هاي 
اپليكيشن بسيار بسيار زيادي وجود دارند كه نوآوري و 
تجارت را براي اين اكوسيستم، آماده خواهند كرد. بله 
مي توانيم دستگاه بسازيم. بله كوالكام مي تواند چيپ 
ست بسازد. گوگل مي تواند سيستم عامل بسازد. اما 
در آخر، به بيشتر از اين نياز داريم تا يك اكوسيستم 
پويا بسازيم. متا يكي از شركت هايي است آينده خود 
را بر اساس يكي شدن دنياهاي مجازي و فيزيكي بنا 
نهاده است. اين شركت اكتبر گذشته هدست واقعيت 
تركيبي متا كوئست پرو به قيمت 1۵00 دلار را عرضه 
كرد. و بلومبرگ در ژانويه گزارش كرد اپل آماده عرضه 
هدس��ت واقعيت تركيبي در بهار مي ش��ود كه يك 
بازيگر الكترونيكي ب��زرگ را وارد اين حوزه مي كند. 
مايكروس��افت هم نمونه اوليه از يك عينك واقعيت 
افزوده را معرفي كرده است. سامسونگ با تجربه هاي 
مجازي غريبه نيست. اين شركت نخستين هدست 
 Gear VR واقعيت مجازي را در س��ال 201۵ به نام
عرضه كرد. در آن زمان، اين دس��تگاه توسط شركت 
اوكولوس ساخته شده بود كه متعلق به فيس بوك بود. 
سامسونگ عرضه اين هدست را در سال 2020 متوقف 
كرد زيرا اين دستگاه نتوانست آن طور كه بايد و شايد 
محبوب شود. در آن زمان، اين محصول مستلزم آن 
بود كه يك تلفن هوشمند به هدست وصل شود. اما 
سازندگان محصولات الكترونيكي اين مدل را كنار 
گذاشته و به سمت هدستهاي بي سيم مي روند.بر 
اساس گزارش شبكه سي ان بي سي، شومت گفت: 
اگرچه واقعيت مجازي براي بازي خوب اس��ت اما 
بر اين باور است كه پتانسيل بيشتري در بعضي از 
محصولات واقعيت تركيبي وجود دارد. ما به دنبال 

پيشبرد نقشه راه در اين مسير هستيم.

بسته هاي نوروزي رومينگ 
بين الملل توسط همراه اول 

معرفي شد
همراه اول همزمان با ش��روع فصل س��فرهاي نوروزي، 
بسته هاي ويژه رومينگ بين الملل خود را براي استفاده 
مش��تركان در س��فرهاي خارجي معرفي ك��رد. همراه 
اول با ش��روع فصل س��فرهاي نوروزي، بسته هاي ويژه 
رومينگ بين الملل اين اپراتور را براي استفاده مشتركان 
در سفرهاي خارجي معرفي كرد. مسافران مي توانند با 
خريد بس��ته هاي مكالمه و اينترنت رومينگ، از طريق 
شبكه هاي اجتماعي به صورت نامحدود با نزديكان خود 
در ارتباط باش��ند. به گزارش اداره كل ارتباطات شركت 
ارتباطات س��يار ايران، همراه اول با توجه به دغدغه هاي 
اقتصادي مردم »كمپين نوروزي 1۴02« را با محوريت 
اقتصادي كردن »سرويس رومينگ بين الملل« طراحي 
و پياده س��ازي كرده است. مس��افران مي توانند با خريد 
بسته هاي مكالمه و اينترنت بين المللي رومينگ همراه 
اول، علاوه بر صرفه جويي در هزينه هاي س��فر، از طريق 
شبكه هاي اجتماعي به صورت نامحدود با نزديكان خود در 
ارتباط باشند. يكي از مزيت هاي ديگر استفاده از بسته هاي 
رومينگ، عدم نياز به هزينه ارزي براي خريد سيم كارت و 
بسته هاي اپراتورهاي خارجي است.  گردشگران ايراني با 
استفاده از سرويس ديتاي رومينگ، دسترسي رايگان به 
پرتال، فروشگاه و اپليكيشن همراه اول خواهند داشت و 
پرتال هاي بانكي، وب سايت و اپ هاي ايراني به راحتي و 
بدون نياز به فيلترشكن به روي آنان باز خواهد شد.  تمامي 
مشتركان حقيقي و حقوقي با سيمكارت هاي دايمي يا 
اعتباري خودشان مي توانند بسته هاي رومينگ را براي 
مسافرشان خريداري كنند. همراه اول همچنين اعلام 
كرده در راستاي سهولت بيشتر براي مشتريان سازماني، 
امكان خريد بسته هاي رومينگ براي ديگران با ارايه فاكتور 
رسمي از فروشگاه يا اپليكيشن »همراه من« وجود دارد.  
اين كمپين با لحاظ مقاصد پرتردد ايرانيان و تامين نياز 
طيف هاي مختلف مشتركان، بسته هاي رومينگ ويژه 
كش��ورهاي عراق، امارات، تركيه و دور دنيا را به تمامي 
ايرانياني كه قصد سفر به كشورهاي خارجي در ايام نوروز 
را دارند، با استفاده از كد دستوري »ستاره 10 ستاره 2۹13 
مربع« پيشنهاد مي كند. بسته هاي رومينگ نوروزي در دو 

نوع »اينترنت بين المللي« و »مكالمه« تهيه شده است.
   بسته هاي ويژه زائران عتبات عاليات

در عراق
بسته هاي نوروزي »عراق« در 3 سطح »يك گيگابايتي يك 
روزه«، »اينترنت نامحدود ۷ روزه« و »۴۵ دقيقه مكالمه ۷ 
روزه« به همراه هداياي مكالمه و پيامكي با قيمت هاي 30، 

1۵0 و 230 هزار تومان تدارك ديده شده است.
   بسته هاي ويژه مسافران و تاجران در امارات

مش��تركاني كه قصد عزيمت به »ام��ارات متحده 
عرب��ي« را دارن��د، مي توانن��د از 2 بس��ته نوروزي 
»اينترنت نامحدود ۷ روزه« و »اينترنت نامحدود 30 
روزه« به همراه هديه مكالمه به ترتيب با قيمت هاي 
۴۵0 و ۹۹0 هزار تومان، بهره مند شوند. در صورت 
نياز به مكالمه ارزان، مسافران اين مقصد مي توانند 

از بسته هاي مكالمه دور دنيا نيز استفاده كنند. 
   بسته هاي ويژه مسافران در تركيه

مسافران نوروزي »تركيه« نيز تعداد دو بسته »اينترنت 
نامحدود ۷ روزه« 3۵0 هزار توماني و »اينترنت نامحدود 
30 روزه« يك ميليون و 3۵0 هزار توماني در نظر گرفته 
شده است كه شامل هداياي مكالمه و پيامكي نيز مي شود. 
علاوه بر بس��ته هاي ويژه نوروز تركيه، براي اولين بار سه 
بسته ويژه مقصد تركيه »اينترنت 1 گيگابايت ۷ روزه« 
1۹0 هزار تومان، »اينترنت 3 گيگابايت ۷ روزه« 3۹0 هزار 
تومان و »اينترنت 10 گيگابايت 1۴ روزه« ۷۹0 هزار تومان 
به همراه هداياي مكالمه رومينگي 10، 20 و ۴۵ دقيقه 
و 10، 20 و ۴۵ پيامك رومينگي هديه براي مس��افران و 

تاجران اين مقصد در نظر گرفته شده است.
   بسته هاي دوردنيا، تجربه اي جديد

 براي جهانگردان
س��اير مش��تركان همراه اولي كه علاقه مند هستند در 
س��فرهاي نوروزي خود ب��ه چندين كش��ور منطقه يا 
كش��ورهاي اروپايي و آسيايي س��فر كنند و بدون خريد 
سيمكارت خارجي از بسته هاي مقرون به صرفه اينترنت 
يا مكالمه رومينگ بين المللي استفاده كنند، مي توانند از 
خدمات همراه اول بهره مند شوند. بدين منظور، مسافران 
مي توانن��د از اينترنت بين المللي رومينگ بس��ته هاي 
ويژه دوردنيا 1۴و يا 30 روزه ش��امل 1 و 1۵ گيگابايت با 
قيمت هاي ۴۵0 هزارتوماني و 3 ميليون و ۴۵0 هزار تومان 
در تمام مقاصد سفر خود، استفاده كنند. علاوه بر بسته هاي 
اينترنت رومينگ دوردنيا، براي خدمات مكالمه مشتركان 
در سفرهاي خارجي، بسته هاي 1۴ روزه در سه نوع 2۵، ۶0 
و 1۸0 دقيقه اي به همراه پيامك هديه به قيمت هاي 220، 
۴۴0 و ۹۹0 هزار تومان معرفي شده است كه در كشورهاي 
مختلف حتي امارات، عراق و تركيه نيز قابل استفاده است. 
شايان ذكر است كه بس��ته هاي نامحدود ديتا، شامل 
سياست مصرف منصفانه مي شود؛ بدين معني كه سقف 
سرعت بعد از مقدار مشخص شده، به يك مگابيت در 
ثانيه مي رسد و تا پايان مدت زمان اعتبار، ارتباط مشترك 

با شبكه ديتا )اينترنت بين المللي( برقرار خواهد بود.

كاهش ۵۰ ميليارد دلاري ارزش كل بازار ارزهاي ديجيتال تنها در يك ساعت

بيت كوين رنگ باخت

چگونه اينترنت گوشي را به لپ تاپ انتقال دهيم؟
ب��ا انجام چند تنظيم س��اده مي توان ب��ه راحتي اينترنت 
گوش��ي اندرويد خود را به رايانه يا لپ ت��اپ انتقال دهيد. 
به گزارش ايسنا، ش��ايد برخي كاربران اين سوال را داشته 
باشند كه چگونه مي توانند اينترنت گوش��ي اندرويد را به 
كامپيوتر يا لپ تاپ انتقال دهند، ب��راي اين كار قطعا بايد 
ابتدا اينترنت سيم كارت گوشي خود را فعال و بعد گوشي 
خ��ود را با كابل يو اس بي يا س��اير روش ها ب��ه كامپيوتر يا 
لپ تاپ وصل كنيد. كاربران گوش��ي هاي اندرويد از س��ه 

  USB روش اتصال از طريق بلوتوث، نقطه اتصال داده و كابل
مي توانند اينترنت گوش��ي خود را با كامپيوتر و لپ تاپ ها 
اشتراك گذاري كنند. در روش اول مي توان گوشي را با كابل 
يو اس بي به كامپيوتر يا لپ تاپ وصل كنيد، بعد از اين اقدام 
 پيامي روي گوشي تلفن ش��ما ظاهر مي شود و اين گزينه 
USB tethering است كه بايد آن را انتخاب و فعال كرد. 
درصورتي كه چنين پيغامي روي گوشي شما نمايش داده 
نشد، خودتان وارد قسمت Settings گوشي شويد. حالا 

در قسمت Wireless & Networks گزينه More را 
 Tethering & portable انتخاب كنيد، اكنون گزينه
 USB tethering را انتخاب كنيد. حالا گزينه  hotspot
را تي��ك بزنيد و فع��ال كنيد. اكنون احتم��الا يك پنجره 
كوچك روي ويندوز ش��ما نمايش داده مي شود و به شما 
پيغام مي دهد كه گوشي شما به عنوان مودم، در حال نصب 
شدن روي كامپيوتر يا لپ تاپ شماست. احتمالا توضيحاتي 
 Remote NDIS based Internet Sharing ِبا متن
Device نمايش داده خواهد شد. بايد كمي صبر كنيد تا 
اين فرآيند طي شود. وقتي گوشي شما به عنوان مودم برروي 
كامپيوتر شما فعال شد، حالا وقت آن است كه آن را از قسمت 
كانكشن هاي ويندوز فعال كنيد. براي اين كار وارد قسمت 
كنترل پنل ويندوز خود ش��ويد و اين مس��ير را طي كنيد: 
 Control Panel –> Network and Internet
Network Connections <–. ح��الا ليس��ت 
Connection هاي كامپيوتر شما در اين ليست است. به 
همه آنها نگاه كنيد و كانكشني كه در قسمتِ توضيحاتِ آن، 
 Remote NDIS based Internet Sharing عبارت
Device را راست-كليك كنيد. گزينه Enable را انتخاب 
كنيد. البته اگر گزينهEnable وجود نداش��ت، يعني اين 
گزينه از قبل فعال اس��ت و نياز به فعال س��ازي نيست.  در 
اين روش ابتدا بايد وارد تنظيم بلوتوث گوشي خود شويد، 
بلوتوث گوشي خود را روشن كنيد تا قابل شناسايي شود.
برروي ويندوز بخش بلوتوث را باز كرده و با اس��تفاده از تب 
Devices  ويندوز را با گوشيتان جفت كنيد. پس از پايان 
فرايند جفت س��ازي وارد تنظيمات نقطه اتصال داده روي 

  Bluetooth tethering گوشيتان شويد و در آخر گزينه
را فعال كنيد. حالا به س��راغ كامپيوتر يا لپ تاپ خود رفته 
و روي آيكون بلوتوث در دس��كتاپ كليك راس��ت كنيد و 
ت��ب Join a Personal Area Network  را انتخاب 
 كنيد پس از اين مرحله در كادر نمايش داده ش��ده گزينه  
Connect Using Access Point  را انتخ��اب 
كني��د؛ بعد از انج��ام همه مراحل گفته اكن��ون لپ تاپ يا 
كامپيوترش��ما به اينترنت گوش��يتان از طري��ق بلوتوث 
وصل ش��ده اس��ت. بق اين گزارش يكي از س��ريع ترين و 
راحت ترين روش وص��ل كردن اينترنت تلف��ن همراه به 
 Wi-Fi لپ تاپ يا كامپيوتر استفاده از نقطه اتصال داده يا
Hotspot  اس��ت. براي فعال كردن نقطه اتصال داده در 
گوش��ي هاي اندرويدي مراحلي كه گفته مي شود را انجام 
 دهيد. در ابتدا وارد تنظيمات گوشي شده سپس وارد بخش

  Advanced شويد؛ تب  Network and Internet 
را باز كرده و قسمت Hotspot and tethering  را لمس 
كنيد سپس اسلايدر Wi-Fi hotspot را به سمت راست 
بكشيد تا فعال شود. همچنين قبل از فعال كردن نقطه 
اتصال داده يا Wi-Fi hotspor مي توانيد اسم، رمز 
يا تعداد كاربراني كه مي توانند متصل شوند را تعيين 
كنيد. اكنون در بخش واي فاي لپ تاپ يا كامپيوتر نامي 
كه براي نقطه اتصال تعيين كرده ايد را پيدا كرده سپس 
رمز آن را وارد كنيد تا لپ تاپ به اينترنت گوشي شما 
متصل ش��ود؛ بعد از متصل شدن براي دفعات بعدي 
فقط نياز داريد تا Hotspot  گوشيتان را روشن كنيد 
و دستگاه شما به صورت خودكار به آن متصل مي شود.

 آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای 
همراه با ارزيابی کيفی يکپارچه 

شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرايط ذيل بصورت برگزاری مناقصه عمومي دو مرحله ای از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( تامين نمايد:

شرکت ملی گاز ايران
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

نوبت دوم 

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

شناسه آگهي : 1463485

بديهی است کليه فرآيند برگزاری مناقصه الکترونيکی از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذيرد وبه پيشنهاد های خارج 
از سامانه ستاد هيچگونه ترتيب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بايستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دريافت گواهی امضاء الکترونيکی اقدام نمايند.

مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر به سايت سامانه ستاد مراجعه و يا با شماره تلفن های 2218-2277-07731312220 تماس حاصل فرمايند. 4

2001097847000063شماره فراخوان در سامانه ستاد ايران
مناقصه 090/-1401 تقاضای M-3436801508-AS شماره مناقصه و تقاضا 

ليفتراک برقیموضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
1/433/000/000 ريال )يک  ميليارد و چهارصد و سی و سه  ميليون ريال(مبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار

تضمين شركت در فرايند ارجاع كار بصورت يكي از تضامين قابل قبول وفق آيين نامه تضمين شماره نوع تضمين شركت درفرايند ارجاع كار
123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هيات وزيران مي باشد.

28,650,000,000 ريال ) بيست و هشت ميليارد و ششصد و پنجاه ميليون ريال(مبلغ برآوردي مناقصه
10 روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ايران می باشد.آخرين مهلت دريافت اسناد ارزيابي كيفي و فنی  در سامانه ستاد 

ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دريافت اسناد می باشد.آخرين مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزيابي كيفي )رزومه( و پيشنهادات فنی و مالی  در سامانه ستاد

استان بوشهر- شهرستان عسلويه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی-فاز 2 و 3- ساختمان شهيد مهدوی-آدرس مناقصه گزار
مديريت بازرگانی-اداره خريد- گروه خريد مكانيك عمومي-اتاق 217

آگهي فراخوان مناقصه عمومي
 شماره ۱۸ / هجده

نوبت دوم

شهرداري پرند به استناد مجوز شماره 0122۵0 مورخ 1۴01/11/1۹ در نظر دارد پروژه لكه گيري و روكش آسفالت معابر شهر پرند را به 
شماره 20010۹۸2۸300001۸ از طريق مناقصه عمومي به پيمانكاران واجد شرايط و داراي حداقل رتبه ۵ راه از سازمان برنامه و بودجه 
واگذار نمايد، لذا پيمانكاران واجد ش��رايط جهت دريافت اسناد فراخوان و اطلاعات بيشتر مي توانند از تاريخ 1۴01/12/0۶ با مراجعه به 

سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس )www.setadiran.ir( در فراخوان شركت نمايند.
1- مبلغ اعتبار پروژه: 400/000/000/000 ريال

2- س�پرده ش�ركت در مناقصه: 20/000/000/000 ريال كه بايس��تي نقداً به حس��اب ش��ماره 0109113366006 )ش��ماره ش��با     
IR 2۸01۷000000010۹1133۶۶00۶( نزد بانك ملي به نام شهرداري پرند يا بصورت ضمانتنامه بانكي تسليم دبيرخانه اين شهرداري 
گردد. لازم به ذكر است چنانچه برندگان اول و دوم مناقصه حاضر به عقد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتيب به نفع شهرداري ضبط خواهد شد. 
3- مهلت و محل دريافت اسناد مناقصه: از تاريخ انتشار آگهي تا ساعت 1۴:00 روز شنبه مورخ 1۴01/12/13 و محل دريافت اسناد 

آن صرفاً از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت ستاد به آدرس )www.setadiran.ir( مي باشد.
4- مهلت و محل تس�ليم پيش�نهادات: متقاضيان مي بايس��ت پاكت هاي پيش��نهاد قيمت خ��ود را كه برابر ش��رايط مندرج در 
اس��ناد مناقصه تنظيم شده اس��ت  حداكثر تا س��اعت 13:00 روز چهارش��نبه مورخ 1۴01/12/2۴ در س��امانه تداركات الكترونيك 

دولت )www.setadiran.ir( بارگذاري نمايند.
٭تذكر: صرفا اسناد پاكت هاي پيشنهاد )ب( و )ج( داراي امضاي الكترونيكي مورد پذيرش است و در جلسه بازگشايي پاكت هاي 

)ب( و )ج(، اسناد فيزيكي )كاغذي( و اسناد فاقد امضاي الكترونيكي )داراي مهر گرم( به هيچ وجه مورد پذيرش نيست.
م�دارك لازم جه�ت درياف�ت اس�ناد: متقاضيان جه��ت دريافت اس��ناد مي بايس��ت از طريق س��امانه ت��داركات الكترونيكي 

دولت  )www.setadiran.ir( نسبت به تهيه اسناد اقدام نمايند.
5- زمان بازگشايي پيشنهادها: ساعت 13:30 چهارشنبه مورخ 1۴01/12/2۴ مي باشد.

۶- شهرداري در رد يا قبول هر يك يا كليه پيشنهادات مختار است. 
۷- هزينه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد.

۸- تهيه مصالح و هزينه پخت و تبديل و حمل و اجراي آس��فالت بر عهده پيمانكار مي باش��د و قير مصرفي بر اساس ابلاغ اعتبار سازمان 
شهرداري ها و دهياري هاي كشور به مقدار ۶۴۴ تن تحويل پيمانكار خواهد شد.

حميدرضا  اله ياري- شهردار پرند

چاپ اول: 6/ 12 /1401 
چاپ دوم: 13/ 12 /1401

شهرداري
 شهر جديد  پرند



تعادل| فرشته فريادرس|
فهرست نهايي كانديداهاي اين انتخابات به هيات هاي 
نظارت اتاق هاي شهرستان اعلام شد. بنابر اعلام انجمن 
نظارت بر انتخابات اتاق ايران ۷۷۵ نفر از كانديداهاي 
انتخابات واجد شرايط شناخته نشدند، اما يك هزار و 
۳۲۳ كانديداي نهايي مي توانند تبليغات خود را آغاز 
كنند. بررسي ليست اعلامي نش��ان مي دهد، برخي 
از چهره هاي اصلي اتاق نهم از جمله »غلامحس��ين 
شافعي« رييس فعلي اتاق ايران و »مسعود خوانساري« 
رييس فعلي اتاق تهران در اين تورنمنت حضور ندارند. 
در اين گزارش مروري خواهيم داشت به آنچه در پشت 

صحنه انتخابات دهم اتاق ها مي گذرد. 

  ۱۳۲۳ واجد شرايط
۷۷۵ نفر رد صلاحيت شدند

انجمن نظارت ب��ر انتخابات اتاق اي��ران در پي اتمام 
كار شوراي عالي نظارت بر انتخابات، فهرست نهايي 
كانديداهاي انتخابات دهم اتاق هاي سراس��ر كشور 
را منتش��ر كرد. جهانبخش س��نجابي، دبير انجمن 
نظ��ارت بر انتخابات اتاق ايران، از رس��يدگي به ۳۴۵ 
مورد اعتراض قابل رسيدگي )با حذف موارد تكراري 
و غيرقابل رسيدگي( خبر داد و گفت: اين اعتراضات 
رسيدگي شد و در نهايت از ۲ هزار و ۱۱۹ نفر كانديداي 
ثبت ركورد كرده، هزار و ۳۲۳ نفر واجد شرايط حضور 
و رقابت در انتخابات ۲۰ اس��فند هستند. سنجابي با 
بيان اينكه ۷۷۵ نفر موفق به احراز صلاحيت نشدند، 
گفت: اين افراد با عدم احراز مواجه ش��دند كه پيامك 
اطلاع رساني براي آنها ارسال خواهد شد اما اسامي آنها 
به طور عمومي منتشر نمي شود. سنجابي تاكيد كرد: 
نظري كه به كانديداها اعلام مي شود قطعي و غيرقابل 
فرجام خواهي است و هيچ اعتراضي نه توسط انجمن و 
نه از سوي دبيرخانه شوراي عالي نظارت طبق آيين نامه 

انتخابات، مسموع نخواهد بود.
ارزيابي ها نش��ان مي دهد، در دهمين دوره  انتخابات 
اتاق هاي بازرگاني سراسر كش��ور، اتاق تهران با ۱۹۳ 
نامزد بيشترين تعداد داوطلبان شركت در انتخابات را 
دارد و اتاق ايلام با ۱۸ نامزد، كمترين ميزان مشاركت 
فعالان اقتصادي را در ميان اتاق هاي سراس��ر كشور 
به خود اختصاص داده اس��ت. با اعلام فهرست نهايي 
نامزدهاي تاييد صلاحيت شده از سوي انجمن نظارت، 
مشخص شد كه پس از اتاق تهران، اتاق هاي اصفهان، 
تبريز و مشهد به ترتيب با ۶۵، ۶۳ و ۵۳ نامزد بيشترين 
نامزد را در اين دوره از انتخابات دارند. اتاق هاي خرم آباد 
با ۲۰ نامزد، اتاق خرمشهر با ۲۳ و اتاق كرمانشاه نيز با ۲۳ 
نامزد پس از اتاق ايلام، كمترين تعداد مشاركت فعالان 
اقتصادي اين استان ها براي ورود به هيات نمايندگان 

دوره دهم اتاق هاي بازرگاني را ثبت كرده اند. 

    با تخلفات برخورد مي شود 
بر اساس تقويم زمان بندي شده براي انتخابات دهمين 
دوره هيات نمايندگان اتاق هاي سراس��ر كش��ور، زمان 
تبليغات انتخاباتي از ۱۲ اسفند آغاز و تا ۱۸ اسفند ادامه 
دارد. طبق شيوه نامه تهيه شده توسط انجمن نظارت بر 
انتخابات و بخش نامه اي كه با امضاي رييس انجمن نظارت 
براي كليه هيات هاي نظارت در سراسر كشور ارسال شده، 
هرگونه اقدام تبليغاتي توسط نامزدها، ائتلاف هاي شكل 
گرفته يا استفاده از امكانات اتاق هاي استاني عليه يا به نفع 
يك كانديدا يا گروهي از آنها، تخلف محسوب مي شود و 
برخي از اين اقدامات فراتر از تخلف، جرم هستند. طبق 
همين شيوه  نامه، هيچ اتاقي مجاز نيست تا از امكانات خود 

عليه يا به نفع نامزدي استفاده كند؛ اين عمل غيرقانوني و 
تخلف انتخاباتي است و با برگزاركننده و مجوزدهنده آن 
از طريق كميسيون انضباطي اتاق ايران برخورد مي شود.  
نكته ديگري كه بايد از سوي نامزدهاي انتخاباتي مورد 
توجه باشد، امكان پيگيري برخي تخلف هاي انتخاباتي در 
چارچوب اعمال مجرمانه از طريق دادگاه ها و دادسراهاي 
عمومي است. برخي از تخلفات انتخاباتي مورد اشاره، 
فراتر از تخلف هستند و بر اساس قوانين جزايي و جرايم 
مرب��وط به فضاي واقعي يا مجازي به آنها رس��يدگي 
مي شود. بر اين اساس، انجمن نظارت، صالح به طرح 
شكايت بوده و دادسراها و دادگاه هاي عمومي رسيدگي 
به پرونده ه��ا را دنبال مي كنن��د. بنابراين نامزدهاي 
انتخاباتي و اتاق هاي سراسر كشور متوجه باشند كه 

تمامي فعاليت هاي آنها به دقت نظارت مي شود.

    سرليست ائتلاف ها؟ 
بر اساس اخبار منتشر ش��ده؛ تاكنون چندين ائتلاف 
به صورت رسمي اعلام موجوديت كرده اند كه مي توان 
از »ائتلاف براي فردا، ائتلاف پيشگامان تحول، ائتلاف 
اتاق نوين، ائتلاف اتاقي براي همه و...« نام برد. برخي 
خبرها نيز حكاي��ت از اين دارد ك��ه ائتلافي نوظهور 
نيز شكل گرفته اس��ت كه احتمالا چهره هاي نزديك 
به دولت، خصولتي ها و ش��ركت هاي بزرگ را به خود 
جذب خواهد كرد. تش��كل ها نيز درصدد ارايه ليستي 
براي اين انتخابات هستند و بر همين اساس فراكسيون 
تش��كل ها طي روزهاي گذشته با انتش��ار يك بيانيه 
رس��مي اعلام موجوديت كرد.  از آن س��و؛ شنيده ها از 
پشت پرده انتخابات اتاق بازرگاني تهران حاكي از اين 
است كه »يحيي آل اسحاق« در سرليست انتخاباتي 
گروه ائتلاف براي فردا قرار گرفته و اين گروه، ليس��ت 
۴۰ نفره نمايندگان خود در انتخابات ۲۰ اسفند را نهايي 
كرده اس��ت. او در فاصله سال هاي ۱۳۷۲ تا ۱۳۷۶ كه 
هاشمي رفس��نجاني به عنوان رييس جمه��ور ايران 
برگزيده ش��د، وزير بازرگاني دولت ششم بود. يحيي 
آل اسحاق در س��ال هاي ۱۳۸۵ و ۱۳۸۹ و ۱۳۹۳ در 
انتخابات اتاق  شركت كرد و موفق شد به عنوان نماينده 
بخش خصوصي وارد اتاق تهران شود. رأي او در انتخابات 
اسفند۱۳۹۳ اتاق بازرگاني تهران بيشترين رأي يك 
فرد در تاريخ اي��ن انتخابات بود، اما با اي��ن حال او در 
انتخابات هيات رييسه اتاق تهران در ارديبهشت ۱۳۹۴ 
شركت نكرد و جاي خود را به مسعود خوانساري داد. 
آل اسحاق يكي از چهره هاي مدافع اقتصاد آزاد به شمار 
مي رود كه در طول سال هاي گذشته به دليل اهتمام 

به اقتصاد بازار، به يكي از چهره هاي ش��اخص طرفدار 
بخش خصوصي معروف اس��ت.  در ائتلاف اتاق نوين 
هم براساس اخبار دريافتي، »محمد مهدي راسخ« به 
عنوان سرليست اين گروه انتخاب شده است. او در دوره 
هفتم با حكم محمد نهاونديان به اتاق تهران پا گذاشت 
و در بزرگ ترين كانون بخش خصوصي كشور به عنوان 
دبيركل اتاق تهران انتخاب ش��د. او و آل اسحاق در آن 
دوره همكاري خوبي در پيشبرد مسائل اتاق داشتند. 

همچنين بر اس��اس اعلام يك فرد نزدي��ك به ائتلاف 
پيشگامان تحول، به احتمال زياد »محمدرضا بهزاديان« 
به عنوان سرليست اين گروه معرفي شود. بهزاديان كه با 
گروه تحول خواهان در انتخابات پنجمين دوره اتاق هاي 
بازرگاني در اسفندماه ۸۱ ثبت نام كرده بود، توانست در 
هيات رييسه اتاق تهران جاي بگيرد و بر صندلي رياست 
اتاق تهران تكيه زند. بهزاديان بلافاصله پس از رياس��ت 
در اتاق تهران با كمك هيات رييس��ه، ات��اق تهران را از 
ات��اق ايران جدا كرد، اما با روي كار آمدن دولت محمود 
احمدي نژاد در س��ال ۱۳۸۴، بهزاديان از رياس��ت اتاق 
بازرگاني استيضاح شد و جاي خود را به محمد نهاونديان 
داد. »حس��ين س��لاح ورزي« هم از ديگ��ر چهره هاي 
شناخته ش��ده اتاق، به نظر مي رسد، فعاليت انتخاباتي 
خود را شكل دهي گروهي بنام »اتاقي براي همه« پيش 
ببرد. س��لاح ورزي كه در دوره دهم اتاق توانست با راي 
بالا به عنوان نايب رييس اتاق ايران انتخاب شود، به نظر 
مي رسد، دراين دوره از انتخابات نيز براي كسب كرسي 
رياست اتاق ايران خيز بردارد كه به احتمال زياد از حمايت 
»اتئلاف فردا« برخوردار باشد. از ديگر ائتلاف هاي شكل 
گرفته هنوز به صورت رس��مي )تا لحظ��ه تنظيم اين 

گزارش( اخباري به بيرون درز نكرده است.

    رقابت تك نفره موتلفه در انتخابات 
اما براس��اس اخباري كه به صورت غير رسمي منتشر 
شده، حزب موتلفه اسلامي كه در سال هاي نه چندان 
دور نمايندگان و سمپات هايش در هيات نمايندگان و 
هيات رييسه اتاق بازرگاني حضور مستمر داشتند، در 
دهمين دوره انتخابات اين نهاد بخش خصوصي تنها يك 
نامزد را روانه انتخابات اتاق تهران كرده  است. برخي اخبار 
حاكي از نامزدي »محمدعلي اماني همداني« از اعضاي 
شوراي مركزي حزب موتلفه اسلامي در انتخابات اتاق 
تهران است. او عضو هيات مديره صندوق قرض الحسنه 
امداد امام است و مديريت يك شركت محصولات غذايي 
وابسته به سازمان اقتصاد اسلامي را نيز در دست دارد. 
»محمدعلي اماني همداني«در دوره نهم انتخابات اتاق 

بازرگاني تهران نيز نامزد عضويت در هيات نمايندگان 
شده بود اما رأي نياورد. »حاج علاء ميرمحمدصادقي، 
مرحوم اسداله عسگراولادي و علينقي خاموشي« از 
جمله چهره هاي اتاق بازرگان��ي بودند كه به موتلفه 
اس��لامي نزديك بودن��د. يحيي آل اس��حاق از ديگر 
چهره هاي اتاق بازرگاني است كه حمايت موتلفه را در 

عرصه هاي مختلف با خود داشته است.

    نفتي ها نيامدند
اما برخلاف آنچه اين روزها در محافل بخش خصوصي 
گفته مي شود، حضور شركت هاي پتروشيمي كه از آنها 
به عنوان بخشي از نامزدهاي خصولتي ياد مي شود، در 
اين دوره از انتخابات اتاق تهران بس��يار كم فروغ است. 
اما درمقابل ش��ركت هاي خودرويي س��عي كرده اند 
با قدرت پا ب��ه اين انتخابات بگذارن��د. به طوري كه در 
فهرست نامزدهاي تاييد شده انتخابات اتاق بازرگاني 
تهران، تنها نام چهار شركت و فعال اقتصادي صنعت 
پتروشيمي ديده مي شود. »بهمن بهزادي از پتروشيمي 
خارك«، »غلامرضا جمشيدي از پتروشيمي پرديس«، 
»علي اصغر حميدي از ش��ركت نويد زر شيمي« كه از 
سهامداران عمده پتروشيمي اميركبير است و »حسين 
نيكخواه ابيانه مديرعامل سابق پتروشيمي پاسارگاد« 
كه از ش��ركت هاي زيرمجموعه شستا است و در حال 
حاضر او كرس��ي هيات مديره اتاق مش��ترك ايران و 
لهستان را در دست دارد، معدود نامزدهاي بنگاه هاي 

نفت و پتروشيمي در اين انتخابات هستند.

    خيز آي تي من ها براي ورود به اتاق 
حضور نمايندگان ش��ركت هاي فن��اوري اطلاعات در 
انتخابات هيات نمايندگان دوره دهم اتاق تهران هم قابل 
توجه است. نگاهي به فهرست نامزدهاي انتخابات اتاق 
تهران نشان مي دهد، ۱۴ شركت  فعال در حوزه فناوري 
اطلاعات موفق به دريافت تاييد صلاحيت از سوي انجمن 
نظارت شده اند و مديران اين شركت ها خود را براي كارزار 
۲۰ اسفندماه آماده مي كنند. بررسي ها نشان مي دهد، 
نامزدهاي حوزه فناوري اطلاعات در انتخابات دوره دهم 
اتاق بازرگاني تهران ش��ركت هاي »ايور داريا، پرتو تاپ 
رايان، ايمن ايده بان شبكه، پاس��ارگاد آريان، پردازش 
مالي پ��ارت، داده پ��ردازان دوران، گس��ترش خدمات 
كاراتلفن، آرين ماهواره، صباسل آريا، تدبير پرداز دلسا، 
پارس ارتباط افزار، ره نگار فردا، لاوان ارتباط، افزار پرداز 
رميس هستند. پاي آي تي من ها«، از دوره هشتم هيات 
نمايندگان به اتاق بازرگاني باز شد و در آن دوره توانستند 

۶ كرسي هيات نمايندگان اتاق تهران را به دست آورند.

   كانديداي بنياد بركت كيست؟ 
از سوي ديگر، بررسي ها نش��ان مي دهد، »شركت 
سلامت الكترونيك بركت« تنها نماينده بنياد بركت 
در دهمين دوره انتخابات اتاق بازرگاني اس��ت. اين 
شركت كه از بنگاه هاي وابسته به ستاد اجرايي فرمان 
امام اس��ت، به مديرعاملي »س��يد سجاد مروجي« 
نامزد انتخابات اتاق بازرگاني تهران ش��ده  و اهليت 
نامزدي اين شركت نيز از س��وي انجمن نظارت بر 
انتخابات اتاق هاي بازرگاني به تاييد رس��يده است. 
شركت س��لامت الكترونيك بركت در دوران شيوع 
كرونا، مدعي توليد و توزيع كيت ايراني تش��خيص 
س��ريع كرونا ش��ده بود. لازم به توضيح اس��ت كه 
ممكن است طي روزهاي آتي شاهد تغيير وتحولات 
جديدي خصوصا درباره افراد يا ش��ركت هايي كه از 

آنها در اين گزارش از آنها نام برده شد، باشيم.

خبراخبار
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تعلل دوماهه از تخصيص ارز 
كالاهاي اساسي 

عضو هيات مديره اتحاديه واردكنندگان نهاده دام و 
طيور مي گويد بيش از دو ماه اس��ت كه هيچ ارزي به 
كالاهاي اساس��ي و نهاده دام و طيور اختصاص پيدا 
نكرده كه معاون وزير جهاد كش��اورزي نيز مي گويد 
پيگير تخصي��ص ارز به نهاده هاي دامي هس��تيم، 
ولي بانك مركزي باي��د در اين مورد تصميم بگيرد. 
محمدعلي ضيغم��ي در گفت وگو با ايس��نا، با بيان 
اينكه نهاده هاي دام و طيور مهم ترين و پراولويت ترين 
كالاهاي اساسي در سبد خانوار بوده و اهميت آن از 
اين جهت است كه تاثير زيادي در توليد گوشت، مرغ، 
لبنيات و تخم مرغ دارد، گفت: همواره در زمان هايي 
كه محدوديت منابع ارزي وجود داش��ت و حتي در 
بدترين ش��رايط هم ارز نهاده هاي دام و طيور تامين 
مي ش��د، زيرا هيچ كالايي تا به اين حد استراتژيك 
نيس��ت. وي ادامه داد: در شرايطي كه از گشايش ها 
و كفايت منابع ارزي در كش��ور سخن گفته مي شود 
و همچني��ن رييس كل بانك مرك��زي نيز چندين 
روز پيش اعلام كرد كه بالغ ب��ر ۶.۵ ميليارد دلار ارز 
تخصيص داده شده، سوال اينجاست كه كدام كالاها 
ارز دريافت  كرده اند كه ارزش شان بيش از نهاده هاي 
دامي اس��ت و چرا بيش از دو ماه اس��ت كه ارزي به 
كالاهاي اساس��ي و نهاده دام و طيور اختصاص پيدا 
نكرده است. عضو هيات مديره اتحاديه واردكنندگان 
نهاده دام و طيور افزود: اگر به آمار اس��كله هاي بندر 
امام خميني مراجعه كنيد متوجه خواهيد ش��د كه 
كشتي هايي مدت هاس��ت كه منتظر تخصيص ارز 
هستند. البته در كنار آن نيز بسياري از كالاها تخليه 
و بخش قابل توجهي از آنها به فروش رفته اند كه هنوز 
ارزي دريافت نكرده ان��د. وي با بيان اينكه طبق آمار 
و اطلاعاتي ك��ه واردكنندگان نهاده هاي دام و طيور 
رسما منتشر كردند بيش از ۱.۶ ميليارد يورو معادل 
ارزش كالاهايي اس��ت كه در س��امانه بازارگاه تحت 
نظارت وزارت جهاد عرضه و توزيع شده، گفت: بيش از 
دو ماه است كه به دليل توقف تخصيص ارز، نهاده هاي 
دام��ي ارزي دريافت نكرده ان��د و كالاهاي آماده  نيز 
اجازه پهلوگي��ري از طريق صاحبان كالا ندارند. اين 
فعال بخش خصوصي در ادامه افزود: در حال حاضر 
۳۶ كش��تي منتظر دريافت ارز، پهلوگيري و تخليه 
هستند كه ۲۵ كش��تي مربوط به بخش خصوصي 
است و اين در حالي است كه سال گذشته همين ايام 
تعداد كشتي هاي منتظر در اسكله حدود ۱۵ فروند 
بود و علت عدم پهلوگيري نيز پر بودن اسكله ها بود. 
به گفته وي بخش خصوصي كشور به دليل شرايط 
موجود، عدم تخصيص ارز و همچنين شرايط حاكم 
بر صنعت در حال حذف و كوچك ش��دن هس��تند. 
ضيغمي در ادام��ه افزود: چندي پيش بانك مركزي 
اعلام كرد كه حجم تجارت خارجي و منابع داد و ستد 
ارزي ما نسبت به سال گذشته ۳۰ درصد افزايش يافته 
است. اگر گزارش ۱۰ ماهه گمرك از واردات را در نظر 
بگيريم در ۱۰ ماهه ۱۴۰۱ در بخش نهاده هاي دام و 
طيور مجموعا ۱۷ درصد كاهش واردات داشتيم كه 
اين كاهش در كنجاله س��ويا به ۴۷ درصد نسبت به 
سال قبل رسيده اس��ت. وي در پايان گفت: هر چند 
كه با همت بخش خصوصي كالا ب��ه قدر كافي وارد 
كشور شده است اما اگر اين شرايط ادامه يابد، تعداد 
ش��ركت هاي بخش خصوصي كاهش مي يابد و اين 
شركت ها در جوامع بين المللي مخدوش مي شوند. 
درخواست ما اين اس��ت كه مسوولان مربوط به اين 
مهم ورود كنند كه مشكلي براي بخش توليد ايجاد 
نش��ود. در اين راستا ش��اهپور علايي مقدم - معاون 
برنامه ري��زي و اقتصادي وزارت جهاد كش��اورزي - 
نيز در پاس��خ به اين س��وال كه چرا به واردكنندگان 
نهاده ه��اي دامي دو ماه اس��ت ارزي ب��راي واردات 
تخصيص داده نشده اس��ت ؟ به ايسنا گفت: وزارت 
جهاد كشاورزي اكنون با درخواست هر واردكننده 
كه بخواهد نهاده دامي وارد كند موافقت مي كند اما 
ارز مورد نياز را بانك مركزي بايد اختصاص داده و از 
آنجا بايد پيگيري ش��ود. وي افزود: سياست گذاري 
و صلاح كش��ور براي اختص��اص ارز را بانك مركزي 
تعيين مي كند، البته وزارت جهادكشاورزي نيز براي 

تخصيص ارز مطالبه گري كرده و پيگير است.

بلاتكليفي تخصيص ارز
به مواد اوليه صنعت نساجي

عضو هيات مديره انجمن صنايع نساجي گفت: نابساماني 
در بازار ارز، تامين مواد اوليه زنجيره صنعت نساجي را با 
مشكل مواجه كرده است. به گزارش خبرگزاري مهر به 
نقل از صدا و سيما، سيدجواد سجادي بيدگلي گفت: 
تأمين مواد اوليه همواره يكي از چالش هاي جدي در 
صنعت نساجي بوده است و با توجه به آنكه بخش عمده 
مواد اوليه اين صنعت وارداتي اس��ت، هر اتفاقي كه در 
بازار ارز روي دهد، توليد در اين صنعت را نيز تحت تأثير 
قرار مي دهد. وي با اشاره به وعده رييس كل جديد بانك 
مركزي براي تأمين ارز مورد نياز توليد، گفت: زماني كه 
رييس كل جديد بانك مركزي، مسووليت را در اين نهاد 
بر عهده گرفت از طريق رسانه هاي رسمي اعلام كرد كه 
ارز نيمايي با نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان براي مواد اوليه 
توليد و صنعت اختصاص مي يابد، اما متأسفانه در يك 
ماه اخير اين تخصيص ارز به صورت قطره چكاني صورت 
گرفته و نابساماني در زنجيره توليد صنعت نساجي را رقم 
زده است. سجادي ادامه داد: در كنار اين چالش، چند 
روزي است كه شايعات عدم تخصيص ارز نيمايي به مواد 
اوليه اين صنعت مطرح مي شود كه اين موضوع نيز بر 
نگراني فعالان اين صنعت افزوده است. عضو هيات مديره 
انجمن صنايع نساجي با اشاره به بازار شب عيد گفت: 
صنعت نساجي و پوشاك يكي از مهم ترين صنايع 
براي رونق بخشي به بازار شب عيد است، اما بلاتكليفي 
تخصيص ارز به مواد اوليه اين صنعت و نابساماني در 
توليدات نساجي و پوشاك، كاهش توليد و افزايش ها 
را در اين صنعت رقم مي زند و بازار شب عيد نيز متأثر از 

اين موضوع، با كاهش تقاضا مواجه مي شود.

نرخ ارز بر بازار لوازم خانگي
اثر نداشت

رييس اتحاديه فروش��ندگان لوازم خانگي گفت كه 
افزايش نرخ ارز باعث كاه��ش عرضه لوازم خانگي از 
سوي توليدكنندگان يا عرضه كنندگان نشده، چراكه 
ركود بر بازار لوازم خانگي حاكم است و هر دو بخش 
بايد هزينه هاي خود را تامين كنند. اكبر پازوكي در 
گفت وگو با ايسنا، در پاسخ به اينكه آيا افزايش نرخ ارز 
باعث كم شدن عرضه از سوي شركت هاي توليدكننده 
يا واحدهاي صنفي ش��ده؟ اين موض��وع را رد كرد و 
گفت: ركود در بازار حاكم اس��ت و واحد صنفي و هم 
توليدكننده نياز دارند براي تامين هزينه هاي شخصي 

و واحد صنفي يا توليدي كالاهاي خود را بفروشند.

دستاوردهاي اتاق فكر جوانان 
شركت آب و فاضلاب

استان مركزي رونمايي شد
آيين رونمايي از ۳ دس��تاورد اتاق فكر جوانان شركت 
آب و فاضلاب اس��تان مركزي برگزار شد. اين مراسم 
در ايام اعياد شعبانيه و در روز چهارشنبه ۱۰ اسفندماه 
و با حضور مهندس حشمت الله عباسي مديرعامل اين 
شركت، معاونين، مديران و جمعي از پرسنل اين شركت 
برگزار گرديد.  در اين آيين از ۳ نرم افزار كه حاصل تلاش 
همكاران جوان در اتاق فكر اين ش��ركت بود، رونمايي 
شد. مهندس حشمت الله عباسي مديرعامل شركت 
آب و فاضلاب استان مركزي طي سخناني ضمن تبريك 
اعياد شعبانيه حول محور وصول مطالبات، افزايش درآمد 
و كاهش هزينه ها و افزاي��ش رفاه كاركنان، مطالبي را 
عنوان نمودند. در ادامه مراسم، نرم افزار ارزيابي عملكرد 
كاركنان توسط عباس بساكي و قاسم بساكي، نرم افزار 
مديريت دانش توسط مهدي قناتي، نرم افزار فرآيندهاي 
اهداف و برنامه هاي ش��ركت توس��ط بهزاد اميني به 
مخاطبان معرفي گرديد و در پايان با اهداي لوح تقديري 
از تلاش هاي اين افراد قدرداني به عمل آمد. شايان ذكر 
است در اين مراسم از زحمات و تلاش هاي حامد اسدي 
اردلي به واسطه تشكيل اتاق فكر جوانان شركت آب و 

فاضلاب استان مركزي، قدرداني گرديد.

تعميق لوله ۱0 اينچ در محدوده 
روستاي مله سرخ استان مركزي

اراك | علي فتحعليان - حفاري به منظور تعميق لوله 
۱۰ اينچ در محدوده روستاي مله سرخه انجام شد.  ياسر 
علي بابايي كارشناس واحد نگهداري و تعميرات خط 
اين منطقه با اعلام اين خبر گفت: اجراي اين پروژه در 
راستاي ايمن سازي و پايداري خط لوله مذكور در دستور 
كار قرار گرفت. علي بابايي اف��زود: به منظور بالا بردن 
ضريب ايمني در اين قسمت از خط، جلوگيري از وقوع 
فجايع انساني و زيست محيطي و همچنين جلوگيري 
از اتلاف سرمايه هاي ملي، پروژه تعميق لوله و تعويض 
پوش��ش به طول حدود ۱۰۰ متر و عمق ۲ متر صورت 
گرف��ت. وي تصريح كرد: پس از اتمام عمليات حفاري 
كانال، اجراي بلاس��تينگ )تميز كاري سطح( لوله به 
منظور اعمال پرايمر و نوار پيچي سطح لوله توسط واحد 
مهندسي خوردگي منطقه مركزي انجام شد.وي با اشاره 
به همكاري واحد ترابري منطقه مركزي عنوان كرد: در 
مرحله پاياني، اعمال پرايمر و دو لايه نوار طبق استاندارد 

IPS با نهايت دقت و كيفيت صورت گرفت.

شركت گاز استان؛ دستگاه برتر 
بيست و پنجمين  جشنواره

شهيد رجايي
احمدرضا عسكرزاده| چهارمحال وبختياري: شركت 
گاز استان چهارمحال و بختياري؛ دستگاه برتر بيست و 
پنجمين جشنواره شهيد رجايي، در بيست و پنجمين 
جشنواره شهيد رجايي استان چهارمحال و بختياري، 
شركت گاز استان حائز رتبه برتر شد.به گزارش روابط 
عمومي شركت ملي گاز ايران، جهانبخش سليميان 
مديرعامل ش��ركت گاز استان چهارمحال و بختياري 
درخصوص كسب مقام برتر در جشنواره شهيد رجايي، 
اظهار داش��ت: ارزيابي جشنواره ش��هيد رجايي دردو 
بخش شاخص هاي اختصاصي )گازرساني به صنايع، 
اجراي خطوط تغذيه و توزيع گاز، حجم گاز توزيع شده، 
نصب انشعابات شهري و روستايي، بهره وري و رضايت 
مراجعين( و شاخص هاي عمومي )نحوه ارايه خدمات 
دستگاه و سهولت استفاده، شايسته سالاري در انتصاب 
نيروي انس��اني، اجراو ارزش��يابي دوره هاي آموزشي 
مديران و كاركنان، ارتقاي سلامت اداري، ارايه خدمات 
به شهروندان توانخواه، استقرار نظام رسيدگي به شكايات 
مردمي، استقرار نظام جامع توسعه و ترويج فرهنگ اقامه 
نماز و آسيب شناسي و بهبود عملكرد( مورد بررسي قرار 
گرفت كه شركت گاز اس��تان چهارمحال و بختياري 
به عنوان برترين دس��تگاه اجرايي در مجموع تمامي 
شاخص هاي عمومي و اختصاصي ارزيابي عملكرد سال 
۱۴۰۰ انتخاب شد.وي با قدرداني از همت و تلاش تمامي 
كاركنان شركت گاز استان چهارمحال و بختياري در راه 
كس��ب اين افتخار بزرگ گفت: يك سازمان با فعاليت 
و مش��اركت تمامي نيروهاي خود به موفقيت خواهد 
رسيد و بي ترديد يكايك كاركنان در كسب اين جايگاه 
برتر نقش آفرين بوده اند. سليميان اظهار كرد: برگزاري 
جشنواره شهيد رجايي موجب ايجاد فضاي رقابتي و 
ارتقاي سطح كمي و كيفي عملكرد سازمان ها شده است.

مديرعامل شركت گاز استان چهارمحال و بختياري در 
پايان ابراز اميدواري كرد اين شركت در فرآيند ارزيابي 
جشنواره شهيد رجايي با همت و تلاش تمامي همكاران 
مجموعه در جهت ارايه هرچه شايس��ته تر خدمات به 

متقاضيان و مشتركين گام هاي بلندتري بردارد.

ماراتن ۱۳۲۳كانديدا براي انتخابات دهم/سرليست ائتلاف ها چه كساني هستند؟

پشت پرده  انتخابات  اتاق 

 ETS سكوت وزارت اقتصاد درباره انتفاع بودجه از جهش نرخ ارز با سازوكار

نرخ ارز گمركي ۲8 هزار و ۵00 تومان؟ 
در حالي كه طي هفته جاري بانك مركزي نرخ ETS كه 
به عنوان نرخ پايه محاسبه حقوق گمركي در نظر گرفته 
شده را افزايش داد و اين موضوع سبب تحميل تورم به 
مصرف كننده نهايي و اخلال در رويه هاي گمركي خواهد 
شد، وزارت اقتصاد در اين مورد سكوت كرد. البته آنطور 
كه اقتصاد آنلاين، گزارش ك��رده، با توافق رييس كل 
گمرك با رييس كل بانك مركزي نرخ مبناي محاسبه 
براي اخذ حقوق ورودي ۲۸۵۰۰۰ريال تعيين ش��ده 
است. اما اخيرا برخي توليدكنندگان از وجود ابهاماتي براي 
تامين ارز مواد اوليه خبر داده  و اين موضوع مش��كلاتي 
براي  آنها ايجاد كرده است؛ در اصل هنوز مشخص نيست 
آيا مواد اوليه توليد هم مي توانند ارز نيمايي دريافت كنند 

يا بايد از تالار دوم مركز مبادله ارز و طلا استفاده كنند.

    نرخ ارز گمركي واردات چند؟ 
از ابتداي سال جاري و براساس قانون بودجه سال ۱۴۰۱، 
نرخ محاسباتي گمرك از ۴۲۰۰ تومان به نرخ ETS تغيير 
پيدا كرد. اين مساله سبب افزايش ۶ برابري هزينه واردات 
به كشور شد. به اين ترتيب دولت درآمدي معادل ۸۰ هزار 
ميليارد تومان را براي كسب درآمد از اين محل در بودجه 
پيش بيني كرد. پس تغييرات نرخ ارز طي حدود دو ماه اخير 
اما، بانك مركزي در يك اقدام ناگهاني نرخ ETS را ۳۰ درصد 
افزايش داده است. با توجه به اينكه اين نرخ به طور مستقيم 
براي محاسبه حقوق ورودي مورد استفاده قرار مي گيرد، 
در حقيقت س��بب افزايش تورم از محل كالاهاي وارداتي 
خواهد ش��د. به گزارش تسنيم، با توجه به اين تغييرات از 
ابتداي سال جاري سايت نرخ ارز ETS )ميانگين موزون 
https://  نرخ بازار ارز( ذكر مي ش��ود. در آدرس اينترنتي

fxmarketrate.cbi.ir ن��رخ مذكور قابل مش��اهده 
است. نرخ هاي جديد در اين س��ايت درج شده كه سبب 

بروز ابهامات جدي در خصوص احتمال تغيير مجدد نرخ 
محاسباتي حقوق گمركي شده است، بر اين اساس نرخ يورو 
از ۳۰۰۳۲۵ ريال روز دوشنبه به ۳۹۹۹۲۰ ريال افزايش 
يافته است، به اين ترتيب مي توان گفت نرخ محاسباتي ارز 

در گمرك ۳۰ درصد افزايش داشته است.
بايد توجه داش��ت كه حدود ۸۰ درصد كالاهاي وارداتي 
كشور مربوط به كالاهاي واسطه اي توليد است بنابراين و با 
افزايش اين نرخ قيمت تمام شده توليد افزايش پيدا مي كند 
كه در نهايت اين تورم به مصرف كننده نهايي خواهد رسيد. 
مشكل سرمايه در گردش كه در اثر اين افزايش نرخ براي 
توليدكنندگان به وجود مي  آيد را نيز بايد به اين مساله اضافه 
 ETS كرد. در ابتداي س��ال جاري و زماني كه قرار بود نرخ
جايگزين شود، شاهد اختلال در واردات بوديم كه در صورت 

تكرار اين تجربه و ماهيت كالاهاي وارداتي شاهد اخلال 
در توليد خواهيم بود، ضمن اينكه گمرك ايران از حدود 
دو ماه ابتداي سال كه هنوز نرخ ETS در محاسبات اعمال 
نشده بود مطالباتي دارد كه وصول نشده است و مشكلاتي 
در اين حوزه وجود دارد كه با توجه به تغيير احتمالي دوباره 

نرخ محاسباتي تكرار اين مشكلات قابل پيش بيني است.
پيش از اين و در ابتداي س��ال هشدارهاي لازم به دولت و 
وزارت اقتصاد نس��بت به شناور كردن نرخ محاسباتي در 
گمرك داده اس��ت و هر بار كه نرخ ETS تغيير پيدا كند، 

مجددا شاهد بروز چنين مشكلاتي خواهيم بود.
البته وزير اقتصاد و رييس كل بانك مركزي پيش تر با 
اشاره به ساز و كار سامانه نيما اعلام كرده بودند كه دولت 
از افزايش نرخ ارز انتفاعي نخواهد برد اما با تغيير نرخ 

ETS شاهد افزايش درآمدهاي دولت به دليل افزايش 
نرخ ارز خواهيم بود. ابتداي كار دولت سيزدهم، وزارت 
اقتصاد و دولت بر كنترل تورم و حمايت از توليد تاكيد 
داشتند اما اين تغيير نرخ نه تنها سبب بروز مشكل براي 
و هزينه هاي اضافه براي توليدكننده خواهد شد بلكه در 
نهايت سبب افزايش تورم نيز مي شود. بنابراين و با توجه 
به موارد ذكر شده اين انتظار مي رود تا دولت و وزارت 
اقتصاد هر چه سريعتر اقدامي در اين خصوص انجام 
دهند. البته آنطور كه اقتصاد آنلاين، گزارش كرده، با 
توافق رييس كل گمرك ج.ا.ايران با رييس كل بانك 
مركزي نرخ مبناي محاسبه براي اخذ حقوق ورودي 

۲۸۵۰۰۰ريال تعيين شده است. 

    نرخ مواد اوليه با چه ارزي؟ 
از طرف ديگر، با راه اندازي مركز مبادله ارز و طلاي ايران در 
دوم اسفندماه س��ال جاري اعلام شد كه منابع لازم ارزي 
از محل صادرات ش��ركت هاي صنايع پتروشيمي، مس، 
معادن، فولاد، پالايش نفت، قير و ساير صادركنندگان در 
تالار حواله ارزي مركز مبادله ارز و طلاي ايران تامين و جهت 
فروش به واردكنندگان عرضه مي شود. اما تامين ارز بابت 
واردات دارو، لوازم و تجهيزات پزشكي و كالاهاي اساسي 
همچنان با نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان بر بس��تر س��امانه 
نيما كماكان ادامه خواهد يافت. بنابراين در اطلاعاتي كه 
تاكنون منتشر شده هنوز صحبتي از مواد اوليه توليد نشده 
و گمانه زني توليدكنندگان اين است كه احتمالا بايد ارز 
مورد نياز خود را از تالار دوم، يعني تالار حواله ارزي مركز 
مبادله ارز و طلا تامين كنند. با اين حال هنوز اظهارنظر 
رسمي در اين رابطه نشده است. از طرف ديگر برخي از 
توليدكنندگان هم اعلام كرده اند كه اخيرا زمان انتظار 
براي تخصيص ارز نيمايي به آنها تقريبا دو برابر شده است.
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خبرروز

ICF  ارايه خدمات حمايتي به معلولان براساس كد
سرپرست مركز توانبخشي، پژوهشي و آموزشي اسما تابعه دانشگاه علوم توانبخشي و سلامت اجتماعي با تاكيد بر اينكه طرح طبقه بندي 
معلولان براي سازمان بهزيستي يك ضرورت است، از تشكيل كميسيون تشخيص نوع و شدت معلوليت خبر داد و گفت: از آنجايي كه نياز 
افراد كم توان به دريافت خدمات حمايتي بر اساس شدت و سطح معلوليت شان متفاوت است، دريافت هرگونه خدمت و حمايت هاي معيشتي، 
مالي، توانبخشي و اجتماعي از بهزيستي منوط به داشتن كد )ICF( و دريافت اين كد تعيين كننده سطح خدمت موردنياز فرد است. دكتر 
مهرداد نقي خاني از طرح طبقه بندي افراد داراي ناتواني براساس عملكرد بين المللي خبر داد و گفت: در اين طرح افراد كم توان تحت پوشش 

سازمان بهزيستي كه نيازمند دريافت خدماتي حمايتي هستند بايد ميزان ناتواني شان براساس استانداردهاي بين المللي مشخص شود.

رويداد

نزديك ش��دن زمان رس��يدگي به پرونده افزايش 
حداقل دستمزد سال ۱۴۰۲ در اسفندماه در حال 
بس��ته شدن است. ش��ايد به زودي با انتشار خبري 
از درون اتاق هاي ش��وراي عالي كار؛ افزايش حقوق 
بازنشستگان، كارگران و كليه مشمولان قانون كار 
رقم بخورد. در اين ميان با اظهارات غيرشفاف طرف 
كارفرمايي و دولت در زمينه افزايش حداقل دستمزد 
باتوجه به دلار نزديك به ۶۰ هزارتوماني و تورم سالانه 
حدود ۴۸ درصدي ۱۴۰۲، طرح برخي گمانه زني ها 
مانند افزايش مزد ۳۰ و ۴۰ درصدي يا طرح بحث مزد 
منطقه اي از سوي كارفرمايان بسيار حساسيت برانگيز 
است. در اين ميان نمايندگان كارگري معمولا پيام ها 
و توصيه ها و مطالباتي را به نمايندگان طرف كارگري 
در ش��وراي عالي كار و ديگر اعضاي اين شورا ابلاغ 

مي كنند كه در جاي خود اهميت دارد. 

    تورم اعلامي بانك مركزي 
معيار خوبي براي افزايش مزد نيست

علي اصغر نجاري )دبير اجرايي خانه كارگر زنجان( با 
بيان اينكه نمايندگان كارگري شوراي عالي كار زبده تر 
از آن هستند كه ما فعالان كارگري به آنها توصيه كنيم اما 
براي دولت توصيه هاي مهمي داريم، اظهار كرد: فلسفه 
وجودي ش��وراي عالي كار اين است كه ماه به ماه بايد 
جلسه بگذارند و قيمت هاي بازار را رصد كنند تا در آستانه 
تعيين حداقل دستمزد، محاسبه كارشناسي دقيقي از 
حداقل دستمزد داشته باشند. در واقع اگر شوراي عالي 
كار و در راس آن دولت به وظايف محوله اين مجموعه 
درس��ت عمل مي كردند، اين ميزان اضطراب و فشار 
كاري براي تعيين مزد و مذاكرات آن ايجاد نمي شد 
و تا حدي از قبل تكليف مش��خص ب��ود، اما دولت با 
نامنظم برگزار كردن جلسات شوراي عالي كار، فضا را 
براي تعيين حداقل دستمزد هرسال پيچيده مي كند. 

    مزد عادلانه
 رونق را به اقتصاد بازمي گرداند

نجاري تصريح كرد: هرساله طرف كارفرمايي و دولت 
مزد را عامل گران��ي و افزايش تورم قلمداد مي كند در 
صورتي كه اتفاقا برعكس اين مزدِ عادلانه است كه رونق 
را به اقتصاد بازمي گرداند. ما جامعه كارگري و بخشي 
از كارمندان ك��ه درآمد ثابت داريم، هرقدر به دنبال 
نرخ تورم با كفش آهنين مي دويم، بازهم به س��طح 
معيشت گذشته خود نمي رسيم. او با اشاره به ارقام 
اعلام ش��ده از سوي بانك مركزي درباره تورم گفت: 
درست است كه رقم حدود ۴۸ درصدي را براي تورم 
اعلام كرده اما با يك محاس��به واقعي با لحاظ كردن 
وزن سبد كالاهاي مصرفي، تورم براي كارگران بيش 
از ۱۰۰ درصد اس��ت. افكار عمومي تغييرات قيمت 
را مي فهمد و مي داند حقوق و دريافتي او بايد تا چه 
حد باشد تا قدرت خريدش مثل گذشته حفظ شود. 

    افزايش مزد بر مبناي سبد معيشت باشد 
نه تورم! 

حسين حبيبي )دبير كانون شوراهاي اسلامي كار استان 
تهران( نيز با اش��اره به اهميت سبد حداقل معيشت در 
تعيين مزد حداقلي توسط شوراي عالي كار، اظهار كرد: با 
توجه به بحث تورم موجود و بحث آسيبي كه به معيشت 
جامعه كارگري وارد آمده است، پيشنهاد من به اعضاي 
كارگري شوراي عالي كار اين است كه به درصد افزايش 
تورم و درصد افزايش مزد توجه نكنند. آنها بايد به سبد 
معيش��ت توجه ك��رده و آن را ملاك قرار دهند. س��بد 
معيشت سال ۱۴۰۲ حدود ۱۵ ميليون تومان تخمين 
زده شده است. البته همين ۱۵ ميليون تومان توسط تورم 
خورده مي شود اما اين افزايش از نظر بار رواني اقتصادي 
حداقل به كمك سفره كارگري مي آيد و دست كم قدرت 

خريد را در موج تورمي آتي به سال قبل بازمي گرداند. 

    فصل الخطاب قانون است
ميرعلي شيرافكن )عضو هيات مديره كانون شوراهاي 
اسلامي كار كش��ور( نيز با بيان اينكه فصل الخطاب 
تعيين دس��تمزد در ش��وراي عالي كار براي دولت و 
كارفرما بايد قانون باشد و در اين زمينه قانون كار حرف 
اول را مي زند، گفت: ما صرف نظر از منافع كارگري و 
كارفرمايي، بايد منافع ملي برايمان در اولويت باشد و 
ما هم اعتق��اد داريم كه كارفرمايان و دولت نيز مانند 
كارگران يك راي دارند. اعتقاد ما اين است كه دولت 
در راس ساير طرفين سه جانبه شوراي عالي كار موظف 

به رعايت و اجراي ماده ۴۱ قانون كار است. 

    طرح ايده مزد منطقه اي
 غيرانساني و برده داري نوين است

همچنين عيدعلي كريمي )دبير اجرايي خانه كارگر 
استان قزوين( نيز در توصيه اي به وزير كار، تعاون و رفاه 
اجتماعي گفت: وزير كار هرچه سريع تر تكليف مزد را 
مشخص كند. توصيه ديگر نيز كنترل اظهارات طرف 
كارفرمايي است كه در چند روز اخير مدام دست روي 
بحث مزد منطقه اي گذاشته است. او با انتقاد از ايده 
مزد منطقه اي گفت: برخي كه خودشان كارفرماي 
حقيقي نيستند و نمي دانند كارگر با اين مزد نمي تواند 
خوب كار كند، اصرار بر مزد منطقه اي دارند و نظرشان 
اين است كه مثلا كارگر در تهران ۸ ميليون تومان، در 
تبريز و قزوين ۵ ميليون تومان و در كرمان و بلوچستان 
۳ ميليون تومان مزد بگيرد. اين افراد به اين مساله توجه 
نمي كنند كه اين ايده غيرانساني باعث افزايش شديد 
بحران مهاجرت فعلي شده و مي شود؟ يا تصور مي كنند 
هزينه هاي تهران با ساير شهرستان ها چقدر تفاوت 
دارد كه چني��ن اظهارنظر مي كنند؟ طرف كارگري 
محكم در برابر اين اظه��ارات موضع خواهد گرفت و 

خواهد ايستاد و آن را برده داري نوين مي داند. 

ايده مزد منطقه اي غيرانساني است
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

مكانيسم هاي دفاعي ناكارآمد
 وقتي احساس��ات خود را به فرد ديگري فرافكني 
مي كنيم، در واقع با اين كار احساس��ات ترسناك 
خود را بر روي ديگري تخليه مي كنيم. از منظري 
ديگ��ر، عمل فرافكني ايجاد نوع��ي حواس پرتي 
است كه به فرد اجازه مي دهد مقصر واقعي مساله 
موجود را نادي��ده بگيرد. مصداق بارز فرافكني در 
ادبيات ما اين ضرب المثل معروف اس��ت: »كافر 
همه را به كيش خود پندارد.« مساله دوم تجزيه 
است، تجزيه يا گسستگي عبارت است از ناتواني در 
بيان جنبه هاي خاصي از تجربه فرد به زبان كلامي، 
چرا كه فرد خودش را يك موجود واحد و يكپارچه 
تصور نمي كند. بلكه با استفاده از مكانيسم تجزيه، 
خود را فردي متشكل از تكه هاي جدا و گسسته 
مي داند، احساسات غير قابل قبول خود را از حيطه 
آگاهي دور نگه مي دارد. اما خود درماني مي تواند 
تا حد زيادي خطرناك باش��د. مثلا ممكن است 
اعتياد به عنوان يك راهكار دفاعي براي جلوگيري 
از احس��اس عجز يا ناتواني اس��تفاده شود در اين 
وضعيت فرد سعي مي كند با رفتارهاي اعتياد آور، 
احساس��ات دردناك از جمله احس��اس تنهايي، 
استرس، شك و اضطراب را جبران كند. استفاده از 
مواد اعتياد آور احساس پذيرش و احساس اعتماد 
به نفس موقتي را ايجاد مي كند. با اين حال، اعتياد 
مانع از اين مي شود كه فرد پريشاني خود را درك 
كند و ظرفيت عاطفي لازم براي تس��كين خود را 
ايجاد كند. اما مورد آخر هم انكار اس��ت. اصطلاح 
انكار )يا سركوب( را مي توان به عنوان ناديده گرفتن 
انتخابي اطلاعات تعريف كرد. انكار مي تواند يك 
دفاع محافظتي در برابر اخبار غيرقابل تحمل براي 
ايجاد احساس امنيت كاذب باشد، مانند تشخيص 
قطعي سرطان. در وهله اول پذيرش اين واقعيت 
براي فرد مي تواند به حدي غيرقابل تحمل باشد 
كه جواب آزمايش��ش را نپذيرد و دكت��ر خود را 
تغيير دهد. انكار نوعي خودفريبي اس��ت كه فرد 
را از واقعيت جدا مي كن��د. در نهايت انكار در دراز 
مدت ناموفق عمل مي كن��د. زيرا با تحميل افكار 
آسيب زا به بخش ناخودآگاه ذهن، موجب ايجاد 
اضطراب مي شود. معمولا افراد براي حفظ ديدگاه 
مثبت نس��بت به خود، در برابر خبرهاي خوب و 
وقايع مثبت، اعتقادات خود را اصلاح مي كنند اما 
خبرهاي بد را ناديده مي گيرند. اين روش مي تواند 
در برخي موارد خطرناك هم باش��د و فرد را تا مرز 
جنون و از خود بيگانگي بكشاند. به هر حال بهترين 
راه ح��ل براي جلوگيري از گرفت��ار آمدن به اين 
روش هاي خطرناك مقابله با مش��كلات روحي 
و رواني، قبل از هر چي��ز پذيرش موقعيت هاي 
ناراحت كننده و بعد از آن كمك گرفتن از افرادي 
است كه در اين زمينه تخصص دارند و در نهايت 
اعتقاد به اين موضوع كه هر فردي مي تواند با هر 
حجم��ي از غم و اندوه و اتفاق��ات ناراحت كننده 

كنترل ذهن و روان خود را به دست بگيرد.

با بي عدالتي در نظام دارويي مواجهيم
رييس انجم��ن داروس��ازان تهران ب��ا انتقاد از 
آيين نامه تاسيس داروخانه ها در سال هاي اخير 
گفت: تمركز داورخانه ها در برخي از مناطق شهر 
به صورت مشمئز كننده اي از حالت طبيعي خارج 
شده است. حميد خويي افزود: ما با يك سياست 
جديدي در س��ازمان غ��ذا و دارو در س��ال هاي 
اخير مواجه بوده ايم كه همانطور كه پيش بيني 
مي كردي��م حاصل اين سياس��ت تراكم بيش از 
حد داروخانه ها در نقاط برخوردار و تراكم كمتر 
داروخانه ه��ا در مناطق كم برخوردارتر اس��ت. 
او ادام��ه داد: اين آيين نامه جدي��د داروخانه ها 
كه طي س��ال هاي اخير تصويب ش��ده شرايطي 
را فراهم كرده اس��ت كه تمرك��ز داروخانه ها در 
برخي از مناطق به صورت مش��مئز كننده اي از 
حالت طبيعي خارج ش��ده است. رييس انجمن 
داروس��ازان تهران تصريح كرد: گاهي در مناطق 
شمالي شهر مشاهده مي كنيم كه در كنار هم ۵ 
الي ۶ داروخانه ق��رار گرفته اند و برخي از اينها از 
نواحي جنوب ش��هر و نواحي حاش��يه شهرها به 
مناطق شمالي شهر آمده اند. خويي خاطرنشان 
كرد: اين يك نگاه غلطي است كه وزارت اقتصاد 
و برخي از نمايندگان مجلس در سال هاي اخير 
داش��ته اند ك��ه داروخانه داري يك نوع كس��ب 
اس��ت و بايد در راستاي آزادسازي كسب و كار و 
برداشتن موانع كسب و كار اجازه دهيم هر كسي 
هر جايي كه مي خواهد داروخانه بزند. در صورتي 
كه اين سياست متاس��فانه پيامدهاي زيانباري 
براي مردم و نظام سلامت داشته و خواهد داشت. 
او ادامه داد: اين وضعي��ت همچنان ادامه دارد و 
نگاه وزير اقتصاد اين است كه بايد موانع كسب و 
كار را بردارند. در صورتي كه داروخانه مركز ارايه 

خدمات سلامت محور است و دولت موظف است 
اين خدمات را براي همه مردم فراهم كند چراكه 
در قانون اساسي س��لامت حق همه مردم است. 
لذا اين سياس��ت كه در چند سال اخير پيگيري 
شده هم در دولت گذش��ته و هم در دولت فعلي 
به نظر مي رس��د بي عدالت��ي را در نظام دارويي 
گسترش داده اس��ت. رييس انجمن داروسازان 
تهران گفت: در مناطقي در ش��مال شهر تهران 
مي توانيم در ي��ك فاصله ۱۰۰ مت��ري چندين 
داروخانه ببينيد در صورتي كه قبلا براي تاسيس 
داروخان��ه ضوابطي وجود داش��ت و داروخانه ها 
بايد حداقل ۱۰۰ متر از هم فاصله مي داشتند، در 
برخي از مناطق وقتي از داروخانه اشباع مي شد 
از داروسازاني كه قصد داشتند داروخانه تاسيس 
كنند خواسته مي ش��د در مناطقي كه داروخانه 
نبود يا با كمبود مواجه بودند داروخانه بزنند. الان 
اين محدوديت ها برداشته شده و متاسفانه وجه 
علمي خدمات علمي در داروخانه ها كاملا تحت 
تاثير ق��رار گرفته اس��ت و در داروخانه ها بخش 
كوچك��ي از آن ب��ه دارو اختصاص پي��دا كرده و 
بخش وسيعي از داروخانه به موضوعات ديگري 
اختصاص پيدا كرده اس��ت و اي��ن اتفاق خوبي 

نيست و به نفع مردم نيست.

كرونا جان ۶ ايراني ديگر را گرفت
مركز رواب��ط عموم��ي و اطلاع رس��اني وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي ضمن اعلام 
آخرين آمارهاي كرونايي كشور، از شناسايي ۳۵۸ 
بيمار جديد كوويد۱۹ و ف��وت ۶ هموطن ديگر 
خبر داد. بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، 
۳۵۸ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كش��ور 
شناسايي و ۱۵۴ نفر از آنها بستري شدند. مجموع 
بيماران كوويد۱۹ در كشور به ۷ ميليون و ۵۶۹ 
ه��زار و ۲۶۱ نف��ر و مجموع ج��ان باختگان اين 

بيماري، به ۱۴۴ هزار و ۸۶۴ رسيد.
 تاكن��ون ۷ ميلي��ون ۳۳۹ ه��زار و ۵۱۸ نف��ر از 
بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها ترخيص 
ش��ده اند. همچنين تاكن��ون ۶۵ ميليون و ۲۰۳ 
ه��زار و ۸۳۰ نفر دُز اول، ۵۸ ميليون و ۵۹۸ هزار 
و ۳۷۹ نف��ر دُز دوم و ۳۱ ميلي��ون و ۶۴۴ هزار و 
۳۸۳ نفر، دُز سوم و بالاتر واكسن كرونا را تزريق 

كرده اند و مجموع واكس��ن هاي تزريق شده در 
كش��ور به ۱۵۵ ميليون و ۴۴۶ ه��زار و ۵۹۲ دُز 
رسيد. ۳۱۲ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در 
بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارستان ها تحت 
مراقبت ق��رار دارند. در حال حاضر شهرس��تان 
وضعيت قرمز، ۶ ش��هر در وضعيت نارنجي، ۹۴ 
ش��هر در وضعيت زرد و ۳۴۸ شهر كشور نيز در 

وضعيت آبي قرار دارند.

رعايت پروتكل هاي بهداشتي به زير 20 درصد كاهش يافته است

آمار ابتلا و مرگ و مير كوويد 19 رو به افزايش است

اوج كرونا در خفا

اي��ن روزها كمتر كس��ي ب��ه كرونا و 
اوج گيري دوب��اره آن توجه مي كند، 
اما اگر نگاهي به آم��ار مبتلايان و در 
گذشتگان طي چند روز گذشته بيندازيم، متوجه 
مي ش��ويم كه اين آم��ار به طور محسوس��ي رو به 

افزايش گذاشته است.
مدت هاس��ت كه ديگر مردم به زندگي عادي قبل 
از كرونا بازگش��ته اند، در واقع رعايت پروتكل هاي 
بهداش��تي و فاصله گ��ذاري اجتماعي به دس��ت 
فراموشي سپرده ش��ده و طي ماه هاي گذشت آن 
قدر اخبار متفاوتي از افزايش نرخ تورم و مشكلات 
اقتصادي و اين اواخر هم مسموميت دانش آموزان 
منتشر مي شود كه ديگر كسي به كرونا و اوج گيري 

دوباره آن در خفا توجه نمي كند.
اما طي هفته گذشته با اينكه ماه ها بود آمار افرادي 
كه جان خود را بر اثر ابتلا به كرونا از دست مي دادند 
به صفر رس��يده بود يا نهايت اين ع��دد بين ۲ و ۳ 
متغير بود، ناگهان در روز چهارش��نبه اين آمار به 
۱۳ نفر رس��يد و اين يعني زنگ خطر دوباره اي كه 
به صدا در آمده اما كس��ي ب��ه آن توجه نمي كند. 
بارها و بارها متخصصان حوزه بهداش��ت و درمان 
بر اين مس��اله تاكي��د كرده اند كه كرون��ا به پايان 
نرسيده مردم بايد به رعايت پروتكل هاي بهداشتي 

اهميت بدهند.
در واقع اين باور كه توانس��ته ايم كرونا را پشت سر 
بگذاريم باور اشتباهي است. از آخرين باري كه پيك 
كرونا اوج گرفت چند ماهي مي گذرد، در واقع يكي از 
زير سويه هاي اميكرون بود كه بيشتر افراد را درگير 
كرد، زير س��ويه اي كه خطر چنداني نداشت، ديگر 
به ريه ها آس��يب نمي رساند و با اينكه سرعت ابتلا و 
انتقال آن بالا بود اما ش��مار مرگ و مير آن بس��يار 
پايين به نظر مي رس��يد. اما طي روزهاي گذش��ته 
اتفاق تازه اي در حال وقوع اس��ت، تعداد مبتلايان 
يك بار ديگر س��ه رقمي شده اس��ت، و تا نزديك به 
۱۰۰۰ نفر هم رسيده، اما مساله ديگر اين است كه 
باز هم در افراد مبتلا درگيري ش��ديد ريه به چشم 

مي خورد و اي��ن يعني ويروس يا جان دوباره گرفته 
يا زير سويه اي جديد از آن در حال انتشار است. 

    باور پايان يافتن كرونا اشتباه است
مين��و فره��ادي، پرس��تار اورژان��س يك��ي از 
بيمارس��تان هاي تهران در م��ورد افزايش ميزان 
مراجعه بيماران با علايم ابتلا به كرونا به »تعادل« 
مي گويد: متاس��فانه طي چند روز گذش��ته تعداد 
مراجع��ان با نش��انه هاي ابت��لا به كرون��ا افزايش 
چش��مگيري داشته اس��ت. اس��فند ماه از هر نظر 
مي توان��د م��اه خطرناكي باش��د، چرا ك��ه مردم 
بدون توجه به رعايت پروتكل هاي بهداش��تي در 
مكان هاي عمومي ظاهر مي شوند، در حال حاضر 
متاس��فانه رعايت اين پروتكل ها به زير ۲۰ درصد 
رسيده اس��ت و اين خود به تنهايي مي تواند زنگ 

خطري براي جامعه باشد.
او مي افزاي��د: در برخ��ي از بيماران ك��ه مراجعه 
مي كنن��د درگيري ريه هم مش��اهده مي ش��ود، 
بس��ياري از افراد با فكر اينكه دچار سرماخوردگي 
ش��ده اند به مراكز درماني مراجع��ه مي كنند و اما 
وقتي تست كرونا از آنها گرفته مي شود يا اسكن ريه 
مي دهند تازه متوجه مي ش��وند كه مبتلا به كرونا 
شده اند.  اين پرستار يكي ديگر از دلايل بالا رفتن 
تع��داد مبتلايان را بي توجهي ب��ه تزريق دوزهاي 
بعدي واكسن مي داند، او مي گويد: اكثر مراجعان 
اظهار مي كنند كه دو دوز واكس��ن بيشتر دريافت 
نكرده ان��د در حالي ك��ه افراد باي��د حداقل ۳ دوز 
واكسن زده باشند و گروه هاي حساس هم ۴ دوز. 
ولي از وقتي كه اين بيماري در كشور فروكش كرد 
مردم با اين تفكر اشتباه كه ديگر كرونا را پشت سر 
گذاش��ته اند آن را جدي نگرفتند و همين مس��اله 
باعث ش��ده كه هر از گاهي ما شاهد اوج گيري اين 

بيماري در جامعه باشيم.

    در شرايط خطرناكي به سر مي بريم
حس��ين صداقت، متخصص بيماري هاي عفوني 

نيز به تعادل مي گويد: اين روزها بس��يار حساس و 
خطرناك هستند، س��ال گذشته نيز در ماه اسفند 
ما با افزايش تعداد مبتلايان به كرونا مواجه بوده ايم. 
م��ردم س��هل انگاري مي كنند و مس��وولان هم با 
بي توجهي به اين سهل انگاري دام مي زنند. جهان 
هنوز درگير كرونا اس��ت، البت��ه اين بي توجهي به 
كرونا و بازگشت به زندگي عادي فقط در كشور ما 
اتفاق نيفتاده است، اما به هر حال بايد هر از گاهي 
به مردم هشدار داده ش��ود كه كرونا تمام نشده و 
هر لحظه ممكن است اين ويروس به شكل جهش 

يافته اي دوباره شروع به اوج گيري كند. 
او مي افزاي��د: متاس��فانه مردم ش��رايط را جدي 
نمي گيرند، ما در اوج كرونا را هم ش��اهد بوديم كه 
خانواده ها در عيد نوروز به مس��افرت رفتند و البته 
نتيجه آن ه��م افزايش تعداد ابتلا و مرگ و مير در 
روزهاي پاياني فروردين ماه ۱۴۰۱ بود. در شرايط 
كنوني قرار نيس��ت كس��ي خود و خان��واده اش را 
قرنطينه كند، اما رعايت پروتكل هاي بهداش��تي 
كاملا ضروري اس��ت. ت��ا زماني كه منش��أ اصلي 
اين ويروس شناسايي نش��ده و تا زماني كه ميزان 
مبتلايان در دنيا به صفر نرس��يده م��ا نمي توانيم 

بگوييم كه كرونا پايان يافته است.

    تحقيقات در حال انجام است
دكتر صداقت در پاسخ به اين سوال كه طي روزهاي 
گذشته خبري مبني بر احتمال نشت اين ويروس 
از آزمايشگاهي در چين مطرح شده، چقدر صحت 
دارد، مي گويد: تحقيقات هنوز كامل نشده است، 
اين مساله مربوط به امروز و ديروز نيست، در واقع 
از زماني كه كرونا س��رعت در كل دنيا منتشر شد 
تحقيق��ات در اين زمينه آغاز ش��ده اس��ت و حالا 
اخباري به بي��رون درز كرده كه هنوز نمي توان در 
مورد صحت آنها اظهارنظر كرد. به هر حال ويروس 
به خودي خود نمي تواند منتشر شود، بايد شرايط 
انتشار آن به صورت س��هوي فراهم شده باشد. در 
اين زمينه نمي توان به درس��تي اظهارنظر كرد تا 

زماني ك��ه جامعه جهاني به نتيج��ه نهايي در اين 
زمينه برسد و آن را اعلام عمومي كند. 

    358 مورد ابتلاي جديد
طبق آخرين اخبار در روز ۱۱ اس��فند ۳۸۵ مورد 
بيمار مبتلا به كرونا شناس��ايي شده اند كه از اين 
تعداد بيش از ۱۵۰ نفر در بخش مراقبت هاي ويژه 
بستري شده اند، اين يعني افزايش چشمگير موارد 
ابتلا به كرونا طي چند روز. در حالي كه هفته هاي 
قبل از آن تعداد مبتلايان به ۱۰۰ نفر هم نمي رسيد 
و اغلب با درمان س��رپايي براي استراحت و رعايت 
قرنطينه ه��اي ي��ك هفت��ه اي به خانه فرس��تاده 

مي شدند. 
خسرو لايق پور، كارش��ناس اورژانس به »تعادل« 
مي گويد: طي س��ه روز گذش��ته بيماران��ي كه با 
علاي��م كرونا مراجع��ه كرده ان��د، داراي درگيري 
خفيف ريه هستند. در واقع اين افراد اگر زودتر به 
مراكز درماني مراجعه نمي كردند و تحت معاينات 
دقيق قرار نمي گرفتند چه بسا كه ظرف چند روز 
به درگيري ش��ديد ريه گرفتار مي ش��دند. به نظر 
مي رسد ريزس��ويه اي تازه از كرونا در حال انتشار 

اس��ت و اين وظيفه مس��وولان اس��ت كه در اين 
زمينه به مردم هش��دار بدهند. او با بيان اينكه روز 
پنجشنبه سه عضو از يك خانواده در مراقبت هاي 
ويژه بيمارس��تان به دليل درگيري ريه با ويروس 
كرونا بستري ش��ده اند مي افزايد: مس��اله به نظر 
خطرناك مي رس��د. در حال حاضر مردم بيشتر با 
مس��ائل اقتصادي و مسموميت هاي دانش آموزان 
درگير هستند و به كرونا توجهي نمي كنند اما اگر 
اين رويه ادامه پيدا كند هيچ بعيد نيس��ت ما سال 
جديد را به پيك تازه كرونا آغاز كنيم و يك بار ديگر 
تع��داد مبتلايان و جان باختگان اين بيماري رو به 

افزايش بگذارد. 

    كودكان در معرض خطر
اين كارشناس اورژانس با تاكيد بر اينكه اين بار آمار 
ابتلا كودكان بسيار بالا رفته است مي گويد: تنها در 
زمان يكي از س��ويه هاي اميكرون بود كه كودكان 
بيش از بزرگس��الان درگير ابتلا ب��ه اين ويروس 
ش��دند، اما در حال حاضر يك بار ديگر شاهد آمار 
بالاي ابتلا كودكان به اين بيماري هس��تيم، از هر 
۱۰ مراجعه كننده ب��ا علايم كرونا نزديك به ۴ نفر 

آنها كودك هس��تند، اين آم��ار مي تواند در برخي 
شهرها و مناطق بيش��تر يا كمتر باشد، به هر حال 
بايد توجه داشته باشيم كه كودكان در حال حاضر 
مي توانند بسيار آسيب پذير باشند و ممكن است 
اين ويروس در بدن آنها به ش��كل مقاوم تري عمل 
كند و دوره درمان را س��خت تر و طولاني تر كرده و 

حتي باعث آسيب هاي بيشتري شود. 

    روزنه هاي اميد
با تمام اين هش��دارها ام��ا مي توان امي��دوار بود 
كه كرونا ديگ��ر قابل مهار و كنترل اس��ت، اگر ما 
پروتكل هاي بهداش��تي را رعايت كرده و دوزهاي 
تزريق واكسن را كامل كنيم، مي توانيم به مصونيت 
قابل ملاحظه اي در برابر اين بيماري دس��ت پيدا 
كنيم. از س��وي ديگر داروهايي ك��ه در اين زمينه 
كش��ف و در حال توليد هستند هم مي توانند براي 
مردم در هر جاي دنيا نويد اين مس��اله را داش��ته 
باشند كه كرونا نيز تبديل به بيماري فصلي مانند 
س��رماخوردگي يا آنفلوآنزا باشد، اما تا رسيدن به 
آن روز باي��د تا جايي كه مي تواني��م از جان خود و 

عزيزانمان مراقبت كنيم.

گزارش


